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 نرخ بهره حقيقي
و نوسانات مسكن

 ريشه هاي صعود 
و نزول نرخ ارز

گول زندگي دروغين 
مجازي را نخوريم

 چرا بايدن سوداي ماندن 
در قدرت را دارد؟

»اوضاع مس��تاجران ايراني 
خوب نيس��ت.« اين عبارت 
يكي از تلخ تري��ن جملاتي 
اس��ت كه اين روزها مي توان 
به زب��ان آورد. عبارتي كه هر 
اندازه بيش��تر به زبان آورده 
مي ش��ود، كمتر مورد توجه 
دولتمردان و تصميم سازان 
قرار مي گيرد. واقع آن است كه برخي بازارها با امنيت 
مستقيم شهروندان ايراني سر و كار دارند و با تار و پود 
زندگي شهروندان درآميخته است. اين امنيت امروز 
در كشور ايران از ميان رفته است، چرا كه شهروندان 
ايراني نمي توانند مبتني ب��ر درآمد خود حتي از يك 
مسكن حداقلي اجاره اي بهره مند شوند. انتشار اخباري 
درباره اجاره يك واحد مس��كوني ب��ه چند خانواده يا 
اجاره پشت بام و كانكس و... نمادهايي از اين وضعيت 
بحراني محسوب مي شوند. موضوع زماني بحراني تر 
جلوه مي كند كه بدانيم، حدود 50 درصد خانواده هاي 
ايراني را مستاجران تشكيل مي دهند. در واقع نيمي از 
ايرانيان با مصائب ناشي از گراني اجاره مسكن دست به 
گريبان هستند. در اين ميان مسوولان دولتي به جاي 
حمايت از مردم و حل مش��كلات بازار اجاره، اقدام به 
كتمان آمارهاي رشد قيمت مسكن طي ماه هاي اخير 
مي كنند. انگار كه كتمان واقعيت منجر به نفي واقعيت 
مي شود! اما چرا شرايط بازار مسكن چنين شده است؟ 
هر زمان نرخ بهره حقيقي در اقتصادي غير واقعي شود، 
مشكلاتي از جنس مشكلات بازارهاي ايران در آن بروز 
مي كند. نرخ بهره حقيقي در شرايط فعلي در اقتصاد 
ايران منهاي 30 درصد اس��ت و اين نرخ كه تناسبي 
با ساير ش��اخص هاي اقتصادي ندارد نظم و نظامات 
بازارها را دچار نوسان مي كند. وقتي اين وضعيت بروز 
مي كند، نتيجه آن غير از روند حركت پول به س��مت 
بازارهاي موازي نخواهد بود. مسوول ايجاد اين روند هم 
خود دولت است؛ نه سرمايه گذاران بازار مسكن و مردم. 
از دي ماه س��ال 1401 كارشناسان هشدار مي دادند 
كه بازار مسكن به س��مت اتهاب و سونامي قيمت ها 
در حال حركت اس��ت. خود من در روزنامه »تعادل« 
بارها در اين خصوص هشدار دادم. در آن زمان هشدار 
دادم تا خردادماه در يك بازه 6 ماهه حداقل با رشد 30 
درصدي مواجه خواهيم شد. يعني وقتي درباره يك 
بازار املاك و مس��تغلات صحبت مي كنيم حداكثر 
رشد قيمت يك ساله بسيار محدودتر از اين رقم هاست. 
متاس��فانه بانك مركزي از زمان روي كار آمدن آقاي 
فرزين با مش��كلي عجيب مواجه شده كه آن كتمان 
آمارهاست. از زمان حضور فرزين، گزارش تحولات بازار 
مسكن منتشر نشده است؛ اين روند نه تنها كمكي به 
بهبود وضعيت نمي كند، بلكه باعث مي شود بر حجم 
مشكلات هم افزوده شود. مانند بستن وب سايت هاي 
ادامه در صفحه 8 قيمت دلار و...  

با ورود به س��ال جاري مانند 
بسياري از سال هاي اخير در 
دوران تحريم ه��ا پيش بيني 
بسياري از تحليلگران ظهور 
دوران سخت و بروز نوسانات 
در بازاره��اي اصلي كش��ور 
بود. اي��ن تحليل ها برآمده از 
واقعيت هاي اقتصادي ايران 
است و تا زماني كه ش��رايط و نظام تصميم سازي ها و 
ناترازي ها در اقتصاد اصلاح نش��ود، اين روند نوساني 
و مشكلات ادامه خواهد داشت.هرسال تحليل هايي 
مش��ابه ارايه مي ش��وند و راهبردهاي يكس��اني ارائه 
مي ش��وند ب��دون اينك��ه م��ورد توجه مس��وولان و 
سياس��تگذاران قرار بگيرند. پس از نشانه هاي بهبود 
در خصوص مناس��بات ارتباطي ايران با همسايگان 
و اخب��اري كه در خص��وص آزادس��ازي دارايي هاي 
مس��دودي ايران منتشر ش��د، نرخ ارز از روز گذشته 
كمي نش��انه هاي هاي بهبود و كاهش را نمايان كرد. 
كاهش نرخي كه به نظر مي رس��د، برآم��ده از بهبود 
مناسبات ارتباطي ايران با كشورهاي همسايه از يك 
سو و كشور هاي 1+4 و امريكا از طرف ديگر باشد. اما 
پرسش اساسي اين است كه جدا از دلايل بيروني در 
حوزه نظام تصميم س��ازي هاي راهبردي كشور چه 
اش��تباهاتي رخ مي دهد كه نرخ ارز در دالان نوس��ان 
قرار مي گيرد؟ در اينجا از منظر اقتصادي به اين سوال 
پاسخ داده مي شود كه در خصوص نرخ ارز چه حركات 
اشتباهي در سياستگذاري هاي داخلي و بيروني روي 

داد، تا مشكلات عديده در بازار ارز رخ دادند.
1( اعلان سياست هاي اقتصادي بر خط كه لزوما تاثير 
مثبت نخواهد داش��ت. به عنوان مث��ال رييس بانك 
مركزي بارها توييت هاي��ي را مبني بر كنترل نرخ ارز 
منتشر كرد كه اين نوع اطلاع رساني نه تنها نتيجه بخش 
نبود بلكه موجب افزايش نرخ ارز ش��د، چرا كه اعلام 

سياست بدون پشتوانه تاثير معكوس مي گذارد. 
2( اقتصاد ايران تحريم اس��ت و اين روند باعث شده 
تا ايران نتواند ارز ناش��ي از صادرات نفتي و غيرنفتي 
خود را وارد كشور كند. عدم بازگشت ارزهاي صادراتي 
به دليل عدم تعبيه راهكار مناس��ب و تمهيدات لازم 
توسط سياستگذار، كه داستان تخصيص ارز 4200 را 
به گونه اي ديگر تداعي كرد. اكنون به دنبال جذب اين 

ارزها مي رويم، مانند نوشدارو پس از مرگ سهراب...
3( تحريم هاي مالي و بانكي امريكا، موجب شد تا ارز 
زيادي در كشورهاي مختلف بلوكه شود )نزديك 40 
ميليارد دلار( و لذا عرضه ارز كاهش يافت. از سوي ديگر 
نپيوس��تن به اف اي تي اف باعث شد تا ايران نتواند ارز 

محدود صادراتي را نيز وارد كشور كند.
4( تصميم س��ازي هاي مرتبط با نرخ سود بانكي كه 
موجب خروج نقدينگي از سيس��تم بانكي ش��د و به 
بازارهاي جذاب تر موازي رفت. به تدريج با هوشمند 

ش��دن گردش نقدينگي در اين بازارها من جمله بازار 
ارز و افزايش تقاضاي س��فته بازانه ارز، نرخ ارز افزايش 
يافت. سقوط بورس از قله دو ميليوني به يك ميليون و 
300 هزار نيز موجب ورود نقدينگي به بازارهاي سكه، 

ارز، مسكن و... شد.
5( اقدام پوپوليستي مجلس مبني بر اعلام ماليات بر 
مسكن، خودرو و... موجب شده كه قبل از اعمال اين 
قانون نقدينگي عمده اي از بازار مسكن خارج گردد، 
از س��وي ديگر با اعمال سياست هوشمند مسكن در 
تركيه )مبني بر خريد ملك و اخذ تابعيت( اكنون اين 
پول ها به دلار تبديل شده و از كشور خارج مي شوند. 
ايراني ه��ا اكنون تبديل به متقاضي رتبه اول از تركيه 
در خريد ملك ش��ده اند. لذا تقاضاي ارز افزايش يافته 
است. بخشي از دارايي هاي ارزي مردم براي خريد ملك 
از ايران خارج مي شود و اين روند باعث بروز نوسانات 
ارزي مي ش��ود. سيس��تم اگر قصد دارد، بازار ارز را در 
وضعيت با ثبات قرار بدهد بايد جذابيت هايي ايجاد كند 
تا سرمايه هاي داخلي به جاي بيرون در داخل كشور 

بدل به ارزش افزوده شوند.
6( جذابيت قاچ��اق كالا در خص��وص كالاهايي كه 
حمايت ارزي دارند مانن��د دارو و امثالهم، باز موجب 
فش��ار بر ارز مي ش��ود. ضمن اينكه توليدات داخلي 
وابسته به ارز به دليل قاچاق شدن تقاضاي بيشتري 
از ارز را خواهند داشت. اين روند بايد پايان داده شود. 
اين روند از طريق محدودسازي فعاليت هاي سوداگرانه 
و زمينه س��ازي براي رونق حوزه هاي مولد عملياتي 

مي شود.
7( موض��وع سياس��تگذاري هاي كلان در بازارهاي 
موازي يكي از دلايل نوس��ان در بازارهاس��ت. تدوين 
اعلام آيين نامه هاي متعدد در خصوص بازار ارز و بازار 
سهام كه تاثيري مخرب بر بورس و خروج نقدينگي از 
آن به بازارهاي ديگر من جمله ارز داشت و باعث افزايش 

تقاضاي ارز در كشور شد.
8( مهاجرت از كشور يكي از دلايل مهم افزايش تقاضا 
براي ارز اس��ت. شرايط نامناس��ب اقتصادي موجب 
تشديد خروج س��رمايه و خروج نخبگان از ايران شده 
است. اين خود به تنهايي تشديد تقاضاي ارز را دامن 

زده است.
ب��ه نظر مي رس��د سياس��تگذاران ايراني با اس��اتيد 
دانش��گاهي نخبگان اقتص��ادي قهر كرده باش��ند. 
مسوولان سياس��ت آزمون و خطا را دنبال مي كنند 
و كمت��ر ب��ه راهبردهاي علم��ي و تخصصي اهميت 
مي دهند. هر چند بايد تاييد كرد كه تشديد تحريم ها 
بر افزايش نرخ ارز تاثير داش��ته، ليكن س��وءمديريت 
و سوءسياس��ت هم س��همي در اين مقوله و تشديد 
انتظارات تورمي داشته است. امروز كه شاهد كاهش 
نرخ ارز در كش��ور هستيم مسوولان بايد زمينه هايي 
را ايجاد كنند كه اين ثبات و كاهش مس��تمر باشد و 

نوسانات كاهش يابند.

از وقتي كه زندگي ها از فضاي 
حقيق��ي به فض��اي مجازي 
رس��يد، دني��اي آدم ه��اي 
معمولي ه��م ب��ا دگرگوني 
خاصي مواجه ش��د. خيلي از 
افراد ديگر خودش��ان نبودند. 
نمي خواس��تند  خيلي ه��ا 
خودشان باشند و به اين ترتيب 
زندگي ها در فضاي مجازي رنگ و بوي ديگري به خود 
گرفت. براي خيلي از ما اتفاق افتاده كه با ديدن عكس ها 
و فيلم هايي كه در فضاي مجازي منتش��ر مي شود، به 
حال صاحب��ان اين صفحه ها غبطه بخوري��م و از خود 
بپرسيم پس چرا من اينگونه زندگي نمي كنم. اما مساله 
اينجاست كه چقدر اين فيلم ها و عكس ها واقعي است و 
چقدر ساخته و پرداخته خيال و ذهن منتشر كننده آن 
است. در واقع ديدن زندگي هاي پر زرق و برقي كه اكثر 
بلاگرها امروزه سعي در نش��ان دادن آن دارند، دروغي 
اس��ت كه خود باور كرده اند و مي خواهند با آن زندگي 
ما را هم تغيير دهند. خيلي از افراد از اينكه بگويند من 
يك زندگي معمولي دارم فراري اند، چرا كه فكر مي كنند 
معمولي بودن عيبي اس��ت كه بايد پوش��يده شود، در 
حالي كه معمولي بودن و ل��ذت بردن از آن مي تواند به 
عنوان يك فضيلت شناخته شود. اينكه شما يك زندگي 
معمولي داريد يعني شادي و غمي كه تجربه مي كنيد 
واقعي و حقيقي است، يعني مي توانيد همه چيز زندگي 
را تجربه كنيد، هم خوش��ي ها و هم ناخوشي ها، يعني 
مي توانيد مثل يك انس��ان واقعي رفت��ار كنيد و خود 
واقعي ت��ان را به معرض نمايش بگذاري��د. زندگي زير 
زرق و برق دروغين فضاي مجازي مي تواند روح و روان 
انس��ان را هدف قرار دهد. در واقع سلامت روان افراد را 
نشانه مي گيرد. فردي كه يك زندگي دروغين در فضاي 
مجازي براي خود ساخته است مدام بين واقعيت و دروغ 
در رفت و آمد است، مدام دچار استرس و اضطراب است 
كه زندگي ساختگي اش را براي ديگران واقعي نشان دهد 

و زندگي واقعي اش را پنهان كند. 
گاهي فرار از معمولي بودن كار دست مان مي دهد و در 
دام نوعي ايده آل گرايي كه ناسالم و مخرب است اسير 
مي شويم، نگرشي كه به كمتراز عالي و استانداردهاي 
بس��يار بالا راضي نمي شود و به طور وس��واس گونه اي 
در اس��تبدادِ »بايد«ها زندگي مي كند. او بايد همانند 
ايده آل هايش باشد؛ بي عيب و ايده آل و در برابر هر نقص 
و اشتباهي احساس شرم و ناتواني مي كند. اين رفتارها با 
معيارهاي بالاي شخص و عملكرد واقعي افراد در تضاد 
است و همين موضوع خيلي از مشكلات روانشناختي 
مثل اضطراب، افسردگي، بي اشتهايي عصبي و اضطراب 
اجتماعي را به وجود م��ي آورد. فرهنگ ايده آل گرايي 
تيغ دولبه اي اس��ت كه هم مي تواند انگيزه مثبت براي 
پيشرفت باشد و هم مي تواند شوق و ذوق فراوان آدم هاي 
معمولي را شهيد كند.   ادامه در صفحه 8

ج��و باي��دن رييس جمهور 
امريكا، كه س��لامت ذهني 
و فيزيك��ي او مدت هاس��ت 
به موض��وع بحث ه��اي داغ 
رسانه اي تبديل شده است، 
در جش��ن فارغ التحصيلي 
ني��روي هوايي اين كش��ور 
ب��ه روي زمين افت��اد. براي 
نخستين بار نيست كه پرزيدنت يا به زمين مي خورد يا 
رفتارهايي برعكس و معمول از خود نشان مي دهد.با 
اين حال چرا بايدن 80 ساله، همچنان رييس جمهور 
قدرتمندترين كشور جهان اس��ت و حتي به صورت 
رس��مي بار ديگر كانديداتوري خود را براي انتخابات 
رياس��ت جمهوري 2024 امريكا اعلام كرده اس��ت.
ايالات متحده بر خلاف بسياري از كشورهاي جهان 
از س��طحي از توس��عه و توانمندي عبور كرده است و 
ديگر رييس جمهور در اين كشور؛ چالش هاي زيادي 
در حوزه هاي مقدماتي اقتصاد و سياس��ت ندارد ودر 
سطح كلان برنامه ريزي ها انجام مي شود. احمدي نژاد 
رييس جمهور س��ابق ايران همزماني معتقد بود كه 
»كشور ما نيز از يك مرز توانمندي و اقتدار عبور كرده 
است«؛ اما به نظر نمي آمد چنين باشد؛ اگر چنين بود 
چرا با هر تكانه اي به نقطه صفر و زير صفر بر مي گرديم. 
قدرت در امريكا پخش ش��ده و مناس��بات سياسي و 
اقتصادي اين كشور با تمام جهان share شده است 
و بنگاه هاي خصوصي تعيين كننده هستند و رييس 
دولت ها چندان در اين حوزه درگير نيستند. اقتصاد 
در امريكا بر عكس بسياري از كشورهاي جهان سوم، 
چندان درگير امر سياسي نيس��ت. اقتصاد در امريكا 
در مس��يري افتاده اس��ت كه يك رييس جمهور 80 
ساله هم مي تواند آن را راهبري كند. بي ثباتي و تداوم 
بي ثباتي، ناامني و تداوم ناامني، غرب ستيزي و تداوم 
غرب س��تيزي كه مولفه هاي مهم كشورهاي توسعه 
نيافته از جمله ايران است ديگر در ايالات متحده كمتر 
ديده مي شود و انرژي يك رييس جمهور معطوف به 

اين مولفه ها نيست. 
يك رييس جمهور وقتي كه گرفتار مس��اله امنيت و 
بقاي كشورش نباشد، س��اخت اقتصادي و سياسي 
روان و آرامي دارد و نهادها هس��تند ك��ه كارها را به 
پيش مي برند بخش خصوصي در كشورهايي چون 
ايالات متحده امريكا بسيار قدرتمند عمل مي كنند 
و مزيت هاي بخش خصوصي مدام بازتوليد مي شود 
و خيال سياس��تمداران را در ح��وزه اقتصاد راحت 
مي كنند؛ حتي اگر اين اقتصاد سرمايه داري باشد و 
منافع خود را ابتدا مدنظر قرار دهد. پديده قدرت در 
امريكا در بين نهادهاي مدني و شركت هاي خصوصي 
توزيع شده است و رييس جمهور درگير تمركز قدرت 
نيست. اين نكته مهمي است كه متاسفانه كشور ما 
ادامه در صفحه 3 همچنان درگير آن است.  

محمدرضا منجذبپيمان مولوي

يادداشت-4

 نمايشي 
براي بورس

امروز س��ومين روز برگزاري 
نمايشگاه صنعت مالي است 
و در اين روزها  ش��اهد روند 
نوس��اني در معام��لات بازار 
س��رمايه و افزايش اقبال ها 
بوديم. س��ال گذش��ته هيچ 
ي��ك از اركان بازار س��رمايه 
در نمايش��گاه صنعت مالي 
ش��ركت نكردند و به نوعي س��ال اخير اين نمايشگاه 
هيجان سنگيني را تجربه نكرد؛ اما امسال اركان بازار 
سرمايه نقش مهمي در بازار سرمايه داشتند و در نهايت 
سازمان بورس در چهار روز نمايشگاه سه برنامه جديد 
براي بازار داش��ت.  در اين چهار روز برنامه هاي زيادي 
براي بازار سرمايه وجود داشت اما مهم ترين برنامه ها 
راه اندازي صكوك پلاس، صندوق بازنشستگي تكميلي 
و قرارداد آتي تك سهم بود كه به گفته برخي از مديران 
اين برنامه هاي جديد مي تواند مس��ير بازار سرمايه را 
تغيير ده��د و باعث ورود نقدينگي هاي جديد به بازار 
شود. ولي نكته قابل توجه اينجاست كه بازار بيش از 
همه چيز نيازمند اعتماد و نقدينگي است و با اين دو 
ركن مي توان��د با تيكه به ابزارهاي جديد رش��دهاي 
ش��ارپي واقعي را تجربه كند و ديگر به تله اي همانند 
تله سال 99 نيفتد. مايشگاه امسال رنگ و بوي متفاوت 
با سال هاي ديگر داشت اما اگر هم فردي به نمايشگاه 
صنعت مالي سر نزد چيزي از دست نخواهد داد. برخي 
از كارشناسان مي گويند اين نمايشگاه باعث مي شود 
كه ارتباط مردم با حوزه هاي مالي بيش��تر شود. اين 
درست است كه نمايشگاه صنعت مالي باعث شده هر 
سال مردم و سرمايه گذاران آخرين دستاوردهاي اركان 
و شركت هاي فعال در بازار سرمايه را مشاهده كنند؛ اما 
نكته جالب اينجاست كه اين نمايشگاه تبديل به محلي 
براي نمايش برخي شده است. اگر سري به نمايشگاه 
صنعت مالي و سالن هاي شركت هاي بورسي بزنيم به 
محل هاي جالبي خواهيم رس��يد از شركت هايي كه 
براي تبليغ خود بيش از نيمي از يك سالن را تصاحب 
كرده اند يا دكوره��اي عجيب و غريبي كه صرفا براي 

جذب مخاطب است.
درست است شركت ها بايد براي جذب مخاطب تلاش 
كنند و آخرين ايده و دستاوردهاي خود را به نمايش 
بگذارند ولي امسال نمايش��گاه بورس به چشم  و هم 
چشمی تبديل شده بود و هر شركت سعي داشت غرفه 

خود را جذاب تر از ساير غرفه ها نمايش دهد.
ب��ا تمام بدي ه��ا و خوبي ها بايد گفت كه نمايش��گاه 
بورس امسال نس��بت به سال گذشته رونق بيشتري 
داشت آن هم به واس��طه حضور اركان بازار سرمايه و 
ثبات نسبي ش��رايط بود. حال انتظار مي رود كه اين 
نمايشگاه دستاوردهاي بيشتري در تمامي حوزه هاي 
مالي خصوصا بازار سرمايه داشته باشد تا بورس نيز به 

روزهاي اوج خود و رشدهاي واقعي بازگردد.

سپيده سلطانيرقيه ندايي سجاد بهزادي
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»تعادل«ازوضعيتبازارسرمايه
گزارشميدهد

عضوكميسيونبرنامه،بودجهومحاسباتمجلس
درگفتوگوبا»تعادل«:

صفحه 3    صفحه 4    

كام سهامداران تلخ مي شود؟

تعادل|  طرح تغيير س��اعت كاري ادارات آغاز ش��ده 
اس��ت و در همين مدت كوتاه مشكلات زيادي را براي 
كارمندان به وجود آورده اس��ت. اين تغيير ساعت كار 
براي صرفه جويي در مصرف انرژي عنوان شده است. اما 

مساله اينجاست كه طرح مورد نظر چقدر كارشناسي 
ش��ده و تا چه ميزان جوانب مربوط به آن بررسي شده 
است. بسياري از افراد شاغل داراي فرزند هستند، مدارس 
صفحه 8 را بخوانيد تعطيل شده است اما ...  

گروه راه و شهرس�ازي| در پي ايجاد امكان ثبت 
رايگان اجاره نامه در سامانه اسكان و املاك، نايب رييس 
اتحاديه مشاوران املاك تهران نسبت به تكثير موجران 
تقلبي در اين سامانه هش��دار داد. از سوم خرداد سال 
جاري، با راه اندازي بخش��ي از سامانه اسكان و املاك 
كش��ور، دولت در ادامه تلاش هاي خود براي كم رنگ 
كردن نقش مش��اوران املاك، ام��كان ثبت رايگان 
اجاره نامه و مبايعه نامه را در اين سامانه فعال كرد و بر 
اين مساله انگشت گذاشت كه با اين امكان هزينه هاي 
موجران و مس��تاجران كاهش مي يابد. اين در حالي 
اس��ت كه هزينه حق كميس��يون بنگاه هاي املاك 
بخش كوچكي از هزينه هاي تامين سرپناه استيجاري 
را در بر مي گيرد و مس��اله اصلي و بزرگ مستاجران با 

چنين اقداماتي رفع و رجوع نمي شود و اي بسا با امضا 
و ثبت قراردادهايي كه در بررسي مفاد آن صلاحيت 
لازم را ندارند، دچار معضلات مالي بيشتري نيز بشوند. 
در همين رابطه، داوود بيگي نژاد، نايب رييس اتحاديه 
مشاوران املاك تهران گفت: امكان دارد در ساز و كار 
سامانه ملي اسكان و املاك طرف قرارداد اجاره، موجر 
تقلبي باشد و در اسناد كاداستر نشده و وكالتي امكان 
تش��خيص وجود ندارد. بيگي نژاد در گفت وگو با ايلنا 
درباره س��از وكار انعقاد قراردادها در سامانه املاك و 
اسكان و گس��ترده اين قراردادها از اجاره به معاملات 
خريد و فروش و پيش بيني ها از احتمال حذف مشاوران 
املاك در اين ش��رايط اظهار كرد: در ابتدا بايد توجه 
صفحه 5 را بخوانيد داشت فعاليت مشاوره و ...  

جايخاليخانوادهمحوريدرطرحتغييرساعتكار

اتحاديهاملاكنسبتبهتكثيرموجرانتقلبي
باثبترايگاناجارهنامههشدارداد

تغيير ساعت كاري ادارات 
طرحي با چالش هاي فراوان

 نفوذ  كلاهبردارهاي ملكي 
در سامانه املاك

تع�ادل| بعد از كس��ادي و رك��ود فروردين ماه كه 
البته با خوش بيني فعالان اقتصادي نسبت به آينده 
همراه بود، بنگاه هاي اقتصادي در ارديبهش��ت ماه 
فعاليت خود را افزايش داده اند، اما همچنان به علت 

جهش قيمتي و تغيي��رات دايمي قوانين و مقررات، 
توليدكنندگان با ريسك اقتصادي بالا به فعاليت ادامه 
مي دهند و چشم انداز و برنامه ريزي در افق كوتاه مدت 
نيز وجود ندارد. طبق اين گزارش، شاخص مديران 

خريد )تعديل فصلي نش��ده( براي كل اقتصاد ايران 
57.30 محاسبه شده است و شاخص كل بعد از ركود 
شديد ماه گذشته بيش��ترين مقدار 44 ماهه خود را 
ثبت كرده است كه از شروع مجدد فعاليت ها در اكثر 

ش��ركت ها بعد از تعطيلي طولاني م��دت فروردين 
حكايت دارد. ش��اخص موجودي مواد اوليه يا لوازم 
خريداري ش��ده )58.08( بيشترين مقدار خود طي 
صفحه 7 را بخوانيد 44 دوره را ثبت كرده است. 



ب��ا وجود آنكه بس��ياري از دولت هاي غربي توانس��تند با 
مديريت تحولات ش��كل گرفته پس از جنگ روس��يه و 
اوكراين، از ورود به بحران قطعي جهاني جلوگيري كنند 
اما با توج��ه به افزايش نرخ ت��ورم در ماه هاي قبل و اجبار 
دولت ها در اجراي سياست هاي انقباضي، به نظر مي رسد 
كه لااقل در كوتاه مدت و در سال جاري ميلادي خبري از 
رشد اقتصادي بزرگ نخواهد بود و نهادهاي بين المللي نيز 
در تمام گزارش هاي خود، نرخ رش��د اقتصادي جهاني را 

تعديل كرده اند.
يكي از نخس��تين گزارش هايي كه در آن به دشوار شدن 
شرايط اقتصادي در سال جاري ميلادي پرداخته شده بود، 
گزارشي بود كه سازمان ملل چند هفته پيش آن را منتشر 
كرد. بر اساس گزارش سازمان ملل، امسال »شتاب رشد در 
امريكا، اتحاديه اروپا و ساير اقتصادهاي توسعه يافته ضعيف 
شده و بر بقيه اقتصاد جهان تأثير منفي گذاشته است«. به 
گفته س��ازمان ملل، در امريكا، پيش بيني مي شود توليد 
ناخالص داخل��ي تنها ۰.۴ درصد در س��ال ۲۰۲۳ پس از 
رشد ۱.۸ درصدي در سال ۲۰۲۲ افزايش يابد. پيش بيني 
مي شود كه بس��ياري از كش��ورهاي اروپايي نيز »ركود 
خفيفي« را تجربه كنند. جنگ اوكراين كه به زودي وارد 
دومين سال خود مي شود، هزينه هاي بالاي انرژي، تورم 
و شرايط مالي س��خت تر الگوي مصرف و سرمايه گذاري 
خانوارهاي اروپايي را تضعيف كرده است. به گفته سازمان 
ملل متحد، اقتصادهاي اتحاديه اروپا متشكل از ۲۷ كشور 
در سال ۲۰۲۳ تنها ۰.۲ درصد رشد خواهند كرد كه از ۳.۳ 
درصد سال ۲۰۲۲ كمتر خواهد بود. با توجه به اينكه دولت 
چين در اواخر سال گذشته سياست هاي مقابله با كوويد 
صفر خود را كنار گذاشت و سياست هاي پولي و مالي اش را 
تقليل داد، سازمان ملل پيش بيني كرد كه اقتصاد اين كشور 
كه تنها ۳ درصد در س��ال ۲۰۲۲ رشد كرد، امسال به ۴.۸ 
درصد افزايش يابد. سازمان ملل در اين گزارش تاكيد كرد: 
»اما انتظار مي رود رشد دوباره اقتصاد چين دشوار باشد«. 
رشد چين احتمالاً بسيار كمتر از نرخ پيش از همه گيري )۶ 
تا ۶.۵ درصد( باقي خواهد ماند. در اين گزارش آمده است كه 
انتظار مي رود اقتصاد ژاپن در ميان كشورهاي توسعه يافته 
امسال عملكرد بهتري داشته باشد و توليد ناخالص داخلي 
اين كشور ۱.۵ درصد افزايش يابد؛ يعني كمي كمتر از رشد 

۱.۶ درصدي در سال گذشته.
سازمان ملل بهبود اقتصاد آسياي شرقي را شكننده دانست، 
اگرچه پيش بيني مي شود رشد توليد ناخالص داخلي در 
س��ال ۲۰۲۳ به ۴.۴ درصد برسد. سال گذشته اين مقدار 
۳.۲ درصد بود. سازمان ملل در مورد جنوب آسيا پيش بيني 
مي كند كه در نتيجه قيمت هاي بالاي مواد غذايي و انرژي، 
»انقباضات پولي و آسيب پذيري هاي مالي«، متوسط رشد 
توليد ناخالص داخلي از ۵.۶ درصد در سال گذشته به ۴.۸ 
درصد در سال جاري كاهش يابد. اما پيش بيني مي شود 
كه رش��د هند، از چين به عنوان پرجمعيت ترين كشور 

جهان پيشي بگيرد، در س��طح ۵.۸ درصد، كمي كمتر از 
۶.۴ درصد تخمين زده ش��ده در سال ۲۰۲۲ باقي بماند. 
بر اساس پيش بيني سازمان ملل، كشورهاي توليدكننده 
نفت در غرب آس��يا از قيمت هاي ب��الا و افزايش توليد و 
همچنين احياي گردشگري سود مي برند. اما اقتصادهايي 
كه توليدكننده نفت نيستند، »با توجه به دسترسي دشوار 
به منابع مالي بين المللي و محدوديت هاي مالي شديد« 
ضعيف باقي مي مانند و پيش بيني مي شود ميانگين رشد 
در منطقه از ۶.۴ درصد در س��ال ۲۰۲۲ به ۳.۵ درصد در 
سال جاري كاهش يابد. سازمان ملل افزود، آفريقا تحت 
تاثير شوك هاي متعددي از جمله تقاضاي ضعيف تر از سوي 
شركاي تجاري كليدي )به ويژه چين و اروپا(، افزايش شديد 
قيمت هاي انرژي و مواد غذايي، افزايش سريع هزينه هاي 

استقراض و رويدادهاي نامطلوب جوي قرار گرفته است.
بخش مهمي از آنچه كه در جهان رخ داده به تحولات پس 
از حمله روس��يه به اوكراين بازمي گ��ردد. در واقع جهان 
در حالي كه تلاش مي كرد خود را از زير بار فش��ار پاندمي 
كرونا خلاص كند، با جنگي مواجه شد كه دو طرف آن از 
تامين كنندگان اصلي مواد غذايي در جهان بودند. به اين 
ترتيب با تحريم روسيه از سوي غرب، قيمت انرژي افزايش 
يافت و از سوي ديگر قيمت مواد غذايي نيز اوج گرفت تا به 
بالا رفتن تورم منجر شود و دولت ها را مجبور كند كه براي 
مديريت تورم، سياست هاي انقباضي را در دستور كار قرار 
دهند كه در نهايت به كاهش رشد منجر شد. پس از سازمان 
ملل، حالا بانك جهاني نيز در گزارش جديد خود به رشد 
اقتصاد جهاني پرداخته است. بانك جهاني در جديدترين 
گزارش خود موسوم به دورنماهاي اقتصادي جهان هشدار 
داده است سياست هاي ضد تورمي بانك هاي مركزي دنيا 
در سال ۲۰۲۳ باعث افت قابل توجه رشد اقتصادي كشورها 
در اين سال خواهد شد. اين نهاد بين المللي پيش بيني كرده 

است در اثر سياست هاي انقباضي پولي كشورها در سال 
جاري ميلادي متوسط رشد اقتصادي دنيا از ۳.۱ درصد 
در س��ال ۲۰۲۲ به ۲.۱ درصد در اين سال كاهش خواهد 
يافت.بانك جهاني در اين گزارش جديد ارقام پيش بيني 
شده خود از رشد اقتصادي كش��ورهاي بسياري در سال 
۲۰۲۳ را كاهش داده است. بر اس��اس اين گزارش، تورم 
همچنان به عنوان مشكلي در اقتصاد جهاني باقي خواهد 
ماند اما انتظار مي رود با كاهش تقاضا و پايين آمدن قيمت 

كالاها رو به بهبود برود.
كاهش رشد اقتصادي جهان در سال ۲۰۲۳ مربوط به افت 
فعاليت هاي اقتصادي در كشورهاي توسعه يافته خواهد 
بود. اين كشورها كه در س��ال ۲۰۲۲ رشد اقتصادي ۲.۶ 
درصدي را تجربه كرده بودند در سال ۲۰۲۳ رشدي بيشتر 
از ۰.۷ درصد نخواهند داش��ت كه حدود يك چهارم رشد 
اقتصادي سال قبل آنها است؛ اما كشورهاي در حال توسعه 
كه در سال گذشته رش��د ۳.۷ درصدي داشته اند در سال 
۲۰۲۳ رشد ۴ درصدي را تجربه خواهند كرد كه بيشتر از 
سال قبل است. رشد اقتصادي امريكا امسال حدوداً نصف 
مي شود و از ۲.۱ درصد در س��ال ۲۰۲۲ به ۱.۱ درصد در 
سال جاري خواهد رسيد. منطقه يورو به ركود نزديك تر 
مي ش��ود و به رشد ۰.۴ درصدي در س��ال ۲۰۲۳ بسنده 
خواهد كرد. اين منطقه در سال ۲۰۲۲ رشد ۳.۵ درصدي 
داشته است. چين كه در سال قبل رشد ۳ درصدي داشته در 
سال جاري ميلادي با رشد قابل توجه ۵.۶ درصدي مواجه 
خواهد شد. روسيه كه درگير جنگ اوكراين است وضعيت 
بهتري نسبت به س��ال قبل خواهد داشت و با رشد منفي 
۰.۲ درصدي مواجه مي شود. اين كشور در سال قبل رشد 
اقتصادي منفي ۲.۱ درصدي را تجربه كرده بود. اما رشد 
اقتصادي تركيه با كاهش نسبت به سال قبل به ۳.۲ درصد 
مي رسد. تركيه در سال قبل ۵.۶ درصد رشد كرده بود. رشد 

اقتصادي عربستان نيز تقريباً يك چهارم خواهد شد و از ۸.۷ 
درصد در سال قبل به ۲.۲ درصد طي سال جاري مي رسد.

در كنار ساير كشورها، بانك جهاني نرخ رشد اقتصادي ايران 
را نيز پيش بيني كرده كه احتمالا بالاتر از ميانگين جهاني 
خواهد بود اما همچنان با اهداف كلان كشور فاصله اي قابل 
توجه دارد. بانك جهاني در ارزيابي خود از وضعيت اقتصادي 
ايران انتظار دارد ايران در س��ال جاري رشد اقتصادي ۲.۲ 
درصدي را تجربه كند كه برابر با متوس��ط رشد اقتصادي 
كشورهاي خاورميانه و ش��مال آفريقا در اين سال است. 
متوسط رشد اقتصادهاي خاورميانه و شمال آفريقا در سال 
۲۰۲۲ بالغ ب��ر ۵.9 درصد بوده كه بنا بر پيش بيني بانك 
جهاني اين رقم در سال ۲۰۲۳ به ۲.۲ درصد كاهش خواهد 
يافت. بر اساس برآورد بانك جهاني، اقتصاد ايران در سال 
۲۰۲۲ رشد اقتصادي ۲.9 درصدي داشته است. پيش بيني 
بانك جهاني در گزارش جديد خود از رشد اقتصادي ايران 
در سال ۲۰۲۳ نسبت به گزارش ماه ژانويه تغييري نداشته 
است. اين گزارش همچنين متوسط قيمت نفت در سال 
۲۰۲۳ را ۸۰ دلار پيش بيني كرده است. در سال گذشته 
متوسط قيمت نفت به 99.۸ دلار رسيده بود. افت حدود 
۲۰ دلاري قيمت نفت در سال ۲۰۲۳ عاملي است كه بانك 
جهاني را واداشته پيش بيني خود از رشد اقتصادهاي نفتي 

مثل عربستان در اين سال را به شدت كاهش دهد.
رشد ۲.۲ درصدي با آنچه كه دولت در برنامه هاي توسعه 
در نظر گرفته فاصله اي قاب��ل توجه دارد. در لايحه برنامه 
هفتم توسعه متوسط نرخ رشد اقتصادي هشت درصد در 
نظر گرفته اس��ت كه دقيقا همين عدد براي برنامه ششم 
توسعه در نظر گرفته شده بود اما آمارها گوياي عدم تحقق 
آن در دولت هاي گذشته است. البته رشد براي هر يك از 
بخش هاي مختلف نيز اعداد و ارقامي در نظر گرفته شده كه 
در بخش كشاورزي ۵.۵ درصد، نفت ۱۳.۳ درصد، معدن 
۱۱.۸ درصد، صنعت ۸.۵ درصد، آب، برق و گاز ۸.۱ درصد، 
س��اختمان 9 درصد، حمل و نقل و انبارداري 9.۷ درصد، 
ارتباطات ۱۰.9 درصد و ساير خدمات ۶.۵ درصد پيش بيني 
شده است. اما اين اعداد و ارقام بعضا بالاتر از آن چيزي است 
كه در برنامه ششم تعيين شده و طبق گفته مسوولان، در 
دولت هاي گذشته محقق نش��د. در برنامه ششم توسعه 
هشت درصد رشد براي بخش كش��اورزي، هفت درصد 
براي نفت، ۸.۸ درصد براي معدن، 9.۳ درصد براي صنعت، 
9 درصد براي آب، برق و گاز، ۷.۵ درصد براي ساختمان، 
۸.۳ درصد براي حمل و نقل و انبارداري، ۱9.۴ درصد براي 
ارتباطات و ۵.۸ درصد براي ساير خدمات تعيين شده بود.

به اين ترتيب بر اساس برنامه اخير و آنچه كه دولت براي 
س��ال هاي آينده در نظر دارد، رشد اقتصادي حدود شش 
درصد با اهداف كلان فاصله خواهد داش��ت و بايد ديد كه 
آيا دولت به آنچه كه در حال حاضر رخ داده قناعت خواهد 
كرد يا مي توان پس از دوراني طولاني، به نزديك شدن رشد 

اقتصادي به اهداف كلان كشور اميدوار بود. 
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رييسي به ونزوئلا ، نيكاراگوئه
و كوبا مي رود

رييس جمهوري يكشنبه آينده با هدف تداوم سياست 
تقويت روابط با كشورهاي همس��و و دوست و ارتقاي 
سطح همكاري هاي اقتصادي، سياسي و علمي، به دعوت 
رس��مي همتايان خود در راس يك هيات عاليرتبه، به 
سه كش��ور ونزوئلا، نيكاراگوئه و كوبا سفر خواهد كرد. 
در سفر سيد ابراهيم رييسي به منطقه امريكاي لاتين 
براي ارتقاي سطح روابط و گسترش تعاملات، چندين 
سند همكاري در حوزه هاي مختلف بين مقامات ايراني 
و اين سه كشور به امضا خواهد رسيد. رييس جمهوري 
همچنين در اين سفر نشس��ت هايي با تجار و فعالان 
اقتصادي بوم��ي و ايراني خواهد داش��ت. تعداد قابل 
توجهي از كشورهاي منطقه امريكاي لاتين، علاوه بر 
ظرفيت هاي اقتصادي متنوع، ديدگاه هاي سياسي و 
بين المللي نزديكي نيز با جمهوري اسلامي ايران دارند 
و همكاري هاي اقتصادي و تجاري مي��ان ايران با اين 
كشورها مي تواند منافع بسياري نصيب دو طرف كند. 
همچنين سيد ابراهيم رييسي در جلسه هيات دولت، 
با اشاره به بيانات رهبر انقلاب در مراسم سالگرد ارتحال 
حضرت امام خميني)ره( در تحليل »مس��اله انقلاب 
اسلامي و ضرورت هاي امروز كشور«، »ايمان و اميد« را 
دو مولفه مهم در قدرت آفريني دانست و گفت: وظيفه 
اركان حاكميت از جمله دولت اين است كه با تصميمات 
و اقدامات به موقع و سنجيده در اداره امور كشور، به ويژه 
در زمينه گشودن گره زندگي مردم، به جامعه اميد دهند.

رييس جمهور همچنين با اش��اره به تغيير ساعت كار 
ادارات، اقناع س��ازي افكار عمومي در خصوص اهداف 
و ثمرات اين تصميم را ام��ري مهم و موثر در همراهي 
مردم با اجراي آن دانست. رييس��ي در ادامه با اشاره به 
گزارش وزير امور خارجه در خصوص آخرين وضعيت 
اجراي توافق نامه هاي جمهوري اسلامي با ديگر كشورها، 
لزوم فعال تر شدن كميسيون هاي مشترك به منظور 
پيگيري و به ثمر رس��يدن اين توافقات را مورد تأكيد 
قرار داد. رييس��ي ب��ا تبريك هفته محيط زيس��ت و 
قدرداني از زحمات و تلاش هاي محيط بانان كش��ور، 
جايگاه محيط زيست در قانون را با اهميت توصيف و بر 
ضرورت اتخاذ تصميمات لازم براي سازگاري ملاحظات 
محيط زيستي و برنامه هاي توسعه اي كشور تاكيد كرد.

رييس جمه��ور همچني��ن ب��ا تبري��ك قهرماني و 
افتخارآفريني ورزش��كاران به ويژه بانوان ورزشكار در 
ماه هاي اخير كه پرچم جمهوري اس��لامي ايران را در 
رقابت هاي جهاني به اهتزاز درآوردن��د، از وزير ورزش 
خواست ضمن قدرداني از ورزشكاران مدال آور، زمينه و 
امكانات لازم براي تداوم هر چه بيشتر افتخار آفريني ها 
را فراهم كند. ارايه گزارش از لايحه دو فوريتي اساسنامه 
سازمان توسعه سواحل مكران و تاكيد رييس جمهور بر 
كار جهادي براي توسعه جهشي منطقه مكران از ديگر 

موارد مطرح شده در جلسه امروز هيات دولت بود.

واكنش كاخ سفيد به رونمايي از 
اولين موشك هايپرسونيك ايران

يك مقام ارشد شوراي امنيت ملي كاخ سفيد با مطرح 
كردن ادعاهايي عليه نقش ايران در منطقه به رونمايي 

از تازه ترين دستاورد موشكي ايران واكنش نشان داد.
جان كربي، هماهنگ كننده ارتباطات راهبردي شوراي 
امنيت ملي امريكا در يك نشست خبري كه مشروح آن 
در وبگاه كاخ سفيد منتشر شده است، در پاسخ به سوالي 
درباره سياست هاي دولت بايدن در قبال پيشرفت هاي 
برنامه موش��كي ايران و ارزياب��ي آن درباره رونمايي از 
موشك فتاح، اولين موشك هايپرسونيك ساخت ايران 
گفت: »دولت باي��دن در زمينه مقابله با فعاليت هاي 
ثبات زداي ايران در منطقه، از جمله توسعه يك برنامه 
موشكي بالستيك كه در حال ارتقا است، بسيار قاطع و 
صريح بوده است.« كربي ادامه داد: »قصد ندارم درباره 
گزارش ها در زمينه اين موش��كي كه گفته مي ش��ود 
هايپرسونيك اس��ت صحبتي بكنم اما ما تحريم هاي 
صريح طراحي ك��رده و اقدامات ديگري براي مقابله با 
عملكرد ايران در منطقه در نظر گرفته ايم كه ش��امل 
برنامه موشك هاي بالستيك آنها هم مي شود.« ادعاي 
كربي درباره نقش ثبات زداي ايران در منطقه در حالي 
مطرح مي شود كه دولت امريكا، خود با حضور نظامي 
مداخله جويانه در خاورميانه و فروش ميلياردها دلار 
تسليحات به كشورهاي منطقه، امنيت و ثبات منطقه 
را تهديد كرده و موجب تشديد رقابت تسليحاتي در آن 
شده است. واكنش كربي در پي رونمايي ديروز صبح از 
موشك هايپرسونيك فتاح، با حضور رييس جمهوري و 
جمعي از مسوولان نيروهاي مسلح در نيروي هوافضاي 
سپاه پاسداران مطرح شد. پيش از اين در معرفي موشك 
فتاح اعلام شده بود اين موشك سرعت بالايي دارد و در 
جو و خارج از جو مي تواند  مانور دهد. اين موشك جديد 
مي تواند از همه سامانه هاي سپر موشكي عبور كند و 
سامانه هاي ضد موشكي دشمن را هدف قرار مي دهد. 
اين موش��ك با بهره مندي از قابليت هاي تاكتيكي و 
برخورداري از پيشران س��وخت جامد نازل متحرك 
مرحله دوم، توان دستيابي به سرعت هاي بسيار بالا و 
انجام مانورهاي گوناگون در داخل و خارج از جو زمين 
با هدف غلبه بر انواع س��امانه هاي دفاع هوايي دشمن 
را دارد. برد اين موش��ك ۱۴۰۰ كيلومتر و سرعت آن 
پيش از اصابت به هدف ۱۳ تا ۱۵ ماخ اس��ت. س��ردار 
اميرعلي حاجي زاده، روز گذشته در آيين رونمايي از 
موشك هايپرس��ونيك فتاح اظهار كرد: موشكي كه 
امروز رونمايي آن صورت گرفت، موشكي است كه در 
دنيا كم نظير است به نحوي كه با رونمايي اين موشك 
ايران جزو چهار كشور داراي اين فناوري شد؛ موشك 
فتاح به دليل فناوري كه دارد هيچ ضد موشكي براي 
آن وجود ندارد در حالي كه براي س��اير سلاح ها مانند 
تانك، ناو، هواپيما و غيره موشك ضد آن وجود دارد و 
حتي براي ساير موشك ها هم ضدموشك هايي ساخته 
شده است. او يادآور شد: فعاليت هاي ما در اين حوزه به 
ساخت اين موشك خاتمه پيدا نمي كند چون اين مسير 
را همچنان ادامه خواهيم داد تا هيچ دشمني حتي تصور 

حمله به ايران را هم نكند.

درخواست رييس سازمان اداري 
براي تعطيلي زودتر ادارات

رييس سازمان اداري و استخدامي كشور در خصوص 
كاهش ساعت كاري ادارات توضيحاتي ارايه كرد و گفت: 
پيشنهاد ما به دستگاه هاي اداري اين است كه از ساعت 
۱۳ بعدازظه��ر ادارات تعطيل ش��وند تا مصرف انرژي 
كاهش يابد. ميث��م لطيفي در خصوص موضوع تغيير 
ساعت كار ادارات و كاهش آن گفت: ۴۴ ساعت كار اداري، 
تكليف قانوني است و پيشنهاد ما اين بود كه بعد از ساعت 
۱۳ بعد ازظهر، دستگاهايي كه خصوصا در تهران قرار 
دارند به صورت دوركاري باشند كه هيات تطبيق مجلس 
اين دوركاري را رد كرد اما باز هم پيشنهاد ما همين است 
چراكه از اختيارات دستگاه هاي اجرايي است و با توجه 
به اينكه مساله انرژي براي ما جدي است بايد نسبت به 
كاهش خاموشي ها و ناترازي كمك كنيم، خصوصا در 
بخش توليدي و خانگي. وي ادامه داد: به دستگاه هاي 
اجرايي تأكيد مي كنيم از ساعت يك بعدازظهر در صورت 
امكان تعطيل كنند كه طبيعتا از ساعت ۱۲ دستگاه هاي 
سرمايشي خاموش مي شود تا بتوانيم در خصوص بحث 
انرژي تدبير كنيم. لطيفي در ادام��ه افزود: اميدواريم 
اين بخش از كار ادارات به صورت دوركاري انجام شود، 
چراكه آيين نامه آن مربوط به س��ال ۸9 است. رييس 
سازمان اداري و استخدامي كشور در پاسخ به اين سوال 
كه برخي دستگاه ها كاركنانشان را الزام كرده اند كه تا 
ساعت ۲.۵ بايد سر كار حضور داشته باشند، گفت: در 
برخي از دستگاه هاي ستادي با توجه به اينكه مراجعات 
و كارهاي ستادي دارند، با اين مساله مواجه هستند و 
جزء اختيارات آن دستگاه است اما توصيه مي كنيم كه 
بعد از ساعت ۱۳ بعد از ظهر حتما از ظرفيت دوركاري 
استفاده كنند. وي ادامه داد: همچنين براي مادراني كه 
كودك زير ۷ سال داشته و مشكل مهدكودك و بيدار 
كردن صبح زود فرزندانش��ان را دارند، از دستگاه هاي 
اجرايي تقاضا داريم كه مساله شناور بودن ساعات اداري 
را براي آنها اعمال كنند، چراكه معاونت امور زنان و خانواده 
رياس��ت جمهوري و رييس جمهور نيز اين موضوع را 
مطرح كردند و تأكيد داشتند كه از اين ظرفيت استفاده 
شود. اگر لازم باشد ما براي دستگاه هاي اجرايي بخشنامه 
مي زنيم كه با مادران داراي فرزند زير ۷ سال براي ساعات 
اوليه همكاري داشته باشند تا اين شناوري براي آنها لحاظ 
شود. لطيفي در پاسخ به سوالي در رابطه با اينكه كليات 
بحث تعطيلي روزهاي جمعه و شنبه را مجلس تصويب 
كرده است، اين موضوع در چه وضعيتي قرار دارد؟ گفت: 
دولت مدت ها قبل در اين خصوص لايحه اي را به مجلس 
ارايه كرده بود كه در كميسيون اجتماعي مجلس مطرح 
شده است و طبق اين لايحه ساعت كاري كاركنان از ۴۴ 
ساعت به ۴۲.۵ س��اعت كاهش مي يابد. اين روش هم 
براي شهرستان ها غير از تهران كه روزهاي پنج شنبه را 
تعطيل نداشتيم، پيشنهادمان اين است كه ايام كاري، 
۵ روز هفته باشد و روز آخر هفته به معناي تعطيلي براي 
دستگاه هايي كه امكان آن را دارند، باشد. البته در حوزه 
درماني و خدماتي مانند آتش نشاني اين امكان وجود 
ندارد اما در دس��تگاه هاي ديگري كه اين امكان وجود 
دارد در ۵ روز هفته منع قانوني داشتيم اما اينكه روز پنج 
شنبه يا شنبه تعطيل باشد در هيات دولت نيز بحث شد 
و كار مطالعاتي در اين زمينه در حال انجام اس��ت. وي 
افزود: طبيعتا در دستگاه هايي كه ارتباطات بين المللي 
دارند و البته تعدادشان هم زياد نيست، اگر شنبه براي 
آنها تعطيل باشد هم معنا با اتفاقاتي است كه در سطح 
بين المللي مي افتد، ولي براي ساير دستگاه ها فعلا 
تصميم خاصي گرفته نشده است. اين جزو اختيارات 
هيات وزيران اس��ت و قان��ون نيز اج��ازه داده لذا در 
كميسيون اجتماعي مجلس نيز اين موضوع را مطرح 
كرديم كه چه روزي را تعطيل كنيم و فعلا جمع بندي 
مان اين است كه همان روز پنج شنبه باشد ولي براي 
دستگاه هايي كه ارتباطات بين المللي دارند مي توانيم 

روز شنبه را هم تعطيل اعلام كنيم.

پيش بيني تغيير محاسبه
ميانگين حقوقي بازنشستگان

معاون اقتصادي سازمان تامين اجتماعي نيروهاي مسلح 
كشور )ساتا( توضيحاتي را در مورد نحوه محاسبه حقوق 
بازنشستگي و همچنين مولدسازي دارايي هاي ساتا 
ارايه كرد. كامران پورمحمدي در حاشيه پانزدهمين 
نمايشگاه صنعت مالي )بورس، بانك، بيمه(، با تاكيد 
بر اينكه بزرگ ترين رس��الت سازمان تامين اجتماعي 
نيروهاي مسلح پرداخت به موقع حقوق بازنشستگان 
اس��ت، اظهار كرد: دو صندوق تامين اجتماعي نيروي 
مسلح و صندوق كشوري حدود ۱۰ ميليون مشترك 
دارن��د و پرداخت به موق��ع حق��وق از اولويت بالايي 
برخوردار است؛ در اين راستا از ابزارهاي مختلفي براي 
پرداخت حقوق به موقع استفاده مي شود و گروه مالي 
مهرگان يكي از اين ابزارها است. وي بر لزوم مولدسازي 
دارايي هاي غيرمولد مجموعه تامين اجتماعي تاكيد 
كرد و گفت: نرخ بهره وري در كشور پايين است و براي 
مولدسازي بايد نگاه بهره وري نسبت به خدمات داشته 
باشيم. مولدسازي از سال گذشته يكي از اهداف سازمان 
تامين اجتماعي بوده است، بسياري از دارايي ها كه در 
مالكيت دولت هستند، نمي توانند مولد باشند. معاون 
اقتصادي س��ازمان تامين اجتماعي نيروهاي مسلح 
كشور )ساتا( ادامه داد: در ارديبهشت ماه چند حركت  
خوبي در راستاي مولدسازي صورت گرفت، هدف اين 
است كه دارايي هايي كه قابليت نقدشوندگي دارند در 
س��رمايه گذاري در پروژه هاي ديگر مورد استفاده قرار 
گيرند، به عبارت ديگ��ر دارايي را براي پرداخت حقوق 
اس��تفاده نمي كنيم و نگاه ما س��رمايه گذاري اس��ت. 
پورمحمدي در مورد احتمال تغيير نحوه محاسبه 
حقوق بازنشستگي در برنامه هفتم گفت: در برنامه 
هفتم تغيير محاسبه ميانگين حقوقي بازنشستگان 
پيش بيني شده اما اين موضوع هنوز به سازمان ما ابلاغ 
نشده است، بر اين اساس پيش بيني شده كه ميانگين 
۲۴ ماه تبديل به ۶ سال شود، اما از آنجايي كه هنوز 

ابلاغ رسمي نشده است، نمي توان نظر قطعي داد.

گزارش بانك جهاني از تحولات تا پايان 2023

سخنگوي قوه قضاييه: 

رشداقتصادايران؛بالاترازجهان،بسياردورازبرنامهها

حميد نوري، مطلقا بي گناه است
مسعود ستايشي در نشست خبري ضمن تسليت فرارسيدن 
س��الروز ارتحال امام)ره( و قيام ۱۵ خرداد گفت: امام)ره( 
س��نبل تحقق وعده الهي مبني بر نصرت و ياري رساندن 
به برپاكنندگان حق بود. رهبر كبير انقلاب با دست خالي 
از تجهيزات مادي و با تكيه بر ايمان و عمل صالح توده هاي 
ميليوني ملت مظلوم ايران جنبش عظيمي به پا ساخت و 
موتور محرك آن اميدواري مظلومين و غلبه بر چپاولگران 
بود. وي افزود: امروز برنامه دشمن آن است تا با انسجام انواع 
ابزارها و به كارگيري ترفندها اميد و ايمان ملي در جامعه 
كاسته شود؛ لذا دس��تگاه هاي حاكميتي خود را موظف 
مي دانند با برنامه ريزي منسجم با اين هدف دشمن مقابله 
كنند. ستايشي ادامه داد: امروز قوه قضاييه معتقد است در 
داخل كشور و ميان مسوولان و آحاد جامعه جبهه واحد 
تشكيل شده تا با به كارگيري مديريت انقلابي، اعتمادزدايي 
دشمن را سد كند. ما معتقديم كه پنجه افكندن در برابر 
فساد و خشكاندن ريشه هاي فساد در جامعه مي تواند به 
اميد افزايي و ارتقاي اعتماد عمومي مردم منجر ش��ود. ما 
معتقديم تحقق عدالت مي تواند اميد را در جامعه به نسل 

جديد تسري دهد.
سخنگوي قوه قضاييه همچنين گفت: بازگشت اسدالله 

اسدي ديپلمات پرافتخار كشور مان را تبريك مي گويم.
وي ادامه داد: معتقد هستيم اسد الله اسدي و حميد نوري 
مطلقاً بي گناه هس��تند و براي برقراري امنيت بش��ريت 

اهتمام ورزيده اند.
روند برخورد جمهوري اسلامي ايران با محكومان و متهمان 
صبورانه، مهربانانه و مطابق با حقوق بشر بوده است و برخلاف 
دروغ هاي رسانه اي است كه انواع شكنجه ها را در قلب اروپا 
نمي بينند اما درصدد شايعه پراكني درباره زندانيان داخل 

ايران هستند.
سخنگوي قوه قضاييه اظهار كرد: چه مرگي براي جوامع 
مدعي حقوق بشر مستولي شده است كه انساني بيش از 
هزار روز در زندان انفرادي بدون دسترسي به حقوق زنداني 
و انساني محدود شود و در اين حال صدايي از مراجع مدعي 
بلند نمي شود و بايد پرسيد چرا پس از ماجراي تأسف بار 
براي حميد نوري جوامع اروپايي س��كوت كرده اند. حق 
مظلوم گرفتني است و ان شاءالله به زودي زود شاهد آزادي 

حميد نوري و ساير زندانيان خواهيم بود.
سخنگوي قوه قضاييه در پاسخ به سوالي درباره استخدام 
نيروهاي ش��وراي حل اختلاف گفت: مطلع ش��ديم كه 
لايح��ه اي در ارتباط با تثبيت هرچ��ه بهتر وضعيت اين 
مجموعه ارزش��ي در مجلس تصويب ش��ده و به شوراي 
نگهبان ارسال شده اس��ت و منتظريم كه نتيجه كار چه 
خواهد شد. وي در پاسخ به سوالي درباره آخرين وضعيت 

پرونده س��رقت از صندوق امانات بان��ك ملي گفت: اين 
پرونده واجد حساسيت خاصي است. محتويات اين پرونده 
۱۴ هزار صفحه است . ۲۸ متهم دارد و اتهام آنها مشاركت 
در س��رقت حدي و تخريب ام��وال دولتي و تحصيل مال 
نامشروع و پولش��ويي است. سخنگوي قوه قضاييه افزود: 
حدود ۴۰۰ ميليارد تومان به نرخ امروز از متهمان مسترد 
و تحويل شكات )مالباختگان( پرونده شده است و حدود 
۳۰۰ ميليارد در حال بررسي و بازگرداندن به مالباختگان 
است. كليه متهمان براي اخذ آخرين دفاع احضار شدند 
و بازپرس محترم كه ديروز با ايشان صحبت داشتم گفت 
چندين روز اس��ت در حال رسيدگي به اين پرونده خاص 
است و ان شاءالله در ايام آتي از باب كشف و پاسخگويي به 

بزه ديدگان اخبار خوب و مثبتي را داريم.
ستايشي در پاس��خ به س��والي درباره برنامه قوه قضاييه 
براي بازگشت مجرمان قابل اصلاح به جامعه گفت: يكي 
از سياس��ت هاي قطعي قوه قضاييه بازپروري مجرمان و 
زمينه سازي براي بازگشت آنها به جامعه است. قدم هايي كه 
برداشتيم اين است كه به جد معتقديم بايد زمينه هاي بروز 
و ارتكاب جرم در جامعه برداشته شود. معاونت اجتماعي 
و پيش��گيري از وقوع جرم قوه قضاييه و سازمان زندان ها 
به همراه برخي ديگر از معاونت ها مس��ووليت هايي دارند 

و ان شاالله كه اقدامات انها به نتيجه مثبت خواهدرسيد.
وي افزود: بازگشت مجرمان به جامعه با مقدماتي همراه 
است و دستگاه هاي ذي مدخل به صورت فعالانه بايد در 
اين زمينه مش��اركت كنند. استفاده موثر از مجازات هاي 
جايگزين حبس و استخدام ظرفيت ها و مشاركت شهري 
و تشويق قضات در اجراي مجازات هاي جايگزين حبس و 

حرفه آموزي زندانيان و... در اين زمينه موثر است.
سخنگوي قوه قضاييه در پاسخ به سوالي درباره ترك فعل 
مسوولان در حوزه عفاف و حجاب گفت: بر اساس آخرين 
اطلاعات لايحه مربوط به ترك فعل تدوين شده است و به 
زودي تقديم به دولت خواهد شد تا با تمسك به مقررات 
قانوني دقيق تر و روش��ن تر به موضوع ترك فعل بپردازيم 
و هركجا دستگاه ها از انجام وظايف و تكاليف قانوني خود 

سرباز زنند تذكر قانوني داده ايم.
ستايش��ي درباره تب��ادل زندانيان با كش��ورهاي ديگر و 
اينكه آيا تبادل جديدي داريم؟ گفت: اس��ترداد مجرمان 
منطبق با موازين قانوني و توافقات كش��ورها در رابطه با 
انتقال محكومان اس��ت. براي مثال انتقال اسد الله اسدي 
موكول به قوانين مجلس بلژي��ك و ايران بود و همچنان 
تاكيد مي كنم كه ارتكاب هرگونه خطا و انتساب جرم به 
اسد الله اسدي را محكوم مي كنيم ولي او با توجه به قوانين 
به كشور منتقل شد. وي ادامه داد: هرگونه انتقال زنداني و 

محكومان مستلزم وجود قانون است و بخشي از موضوع 
مرتبط با قوه قضاييه است و مابقي با دستگاهاي ديپلماسي 
است. ستايشي درباره وظايف دستگاه ها در رابطه با قانون 
حوزه عفاف و حجاب گفت: آنچه ماموريت ما بوده منطبق 
با موازين صورت پذيرفته است. برخي دستگاه هاي ديگر 
نيز وظايفي داشتند كه انجام نشده يا ناقص انجام شده كه 
با آنها هم برخورد داشتيم. در همين رابطه معاونت حقوق 
عامه دادستاني كل كشور به برخي دستگاه ها تذكرات لازم 
را داده است. نسبت به اعلام جرم دادستان ها به ترك فعل 
مسوولان در موضوع عفاف و حجاب بررسي بفرماييد كه 
از دادستان هاي محترم سراسر كشور اعلام جرمي صورت 
گرفته يا خير. ان شاءالله با تصويب لايحه اي كه تدوين شده، 

نسبت به ترك فعل ها قوي تر اقدام شود.
سخنگوي قوه قضاييه در پاسخ به سوالي درباره برخوردهايي 
كه از سوي اطرافيان مسوولان با خبرنگاران مي شود و درباره 
احقاق حقوق خبرن��گاران گفت: قوه قضايي��ه همواره با 
خبرنگاران و اصحاب رسانه مهربان، عاطفي و با تعامل بوده 
است. خبرنگاران داراي جايگاه ويژه اي هستند و نگاه قوه 
قضاييه با خبرنگاران تعاملي است و خبرنگاران كمك رسان 
ما در مجموعه قضايي تلقي مي شوند. ستايشي ادامه داد: اگر 
اندك شكايتي عليه خبرنگاران صورت گيرد علاوه بر اينكه 
اصل بر بي طرفي قضايي است، با رعايت اصل تساوي قانون 
تلاش مي كنيم تا مشكلات جامعه خبري با رعايت شأن و 
منزلت آنها به صورت صلح و سازش حل شود. البته موارد 
اندكي وجود دارد كه خبرنگاران مرتكب جرم مي ش��وند 
و تكليف ما اين اس��ت كه همچون س��اير آحاد جامعه با 
آنها برخورد كنيم اما بايد برخي رويكردها اصلاح ش��ود و 

رويكردي مثبت با خبرنگاران داشته باشند.
سخنگوي قوه قضاييه درباره نسيم صدقي گفت: رسانه هاي 
معاند مبادرت به كشته سازي خلاف واقع داشتند كه اين 

يك نمونه از آن است.
ايشان توسط فردي به نام كسرا مددي به قتل رسيده است. 
مقتول از ناحيه قاتل شرايطي برايش پيش مي آيد و قاتل 
اقدام به قتل او مي كند و بعد از آن مبادرت به فرار از كشور 
از طريق مرز تركيه مي كند. س��پس به يكي از كشورهاي 
حاش��يه خليج فارس م��ي رود و از آنجا ك��ه اعلان قرمز 
بين المللي داش��ته، در حاشيه خليج فارس دستگير و به 

كشور بازگردانده مي شود.
وي افزود: تحقيقات اوليه انجام شده است و اين پرونده در 
مرحله تحقيقات مقدماتي اس��ت و مفتوح است. متهم از 
۱۰ خرداد سال ۱۴۰۲ تحت قرار بازداشت موقت است و 
اتهام او قتل عمدي است و اتهامات ديگري همچون خريد 
و فروش مش��روبات الكلي و... دارد و انگيزه قتل براي مقام 

رسيدگي كننده حاصل شده و بعدا اطلاع رساني مي شود.
ستايشي درباره برنامه دستگاه قضا براي حمايت از توليد 
و جلوگيري از اخراج كاركنان گفت: يكي از سياست هاي 
قطعي قوه قضاييه كمك به روند توليد در كشور و مانع زدايي 
از آن و مقابله با بسترهاي مشكل زا براي واحدهاي توليدي 
است و روزانه اخبار احياي واحدهاي توليدي و جلوگيري 
از تعديل نيروهاي انساني اطلاع رساني مي شود. همچون 
ساير فرآيندها قوه قضاييه آخرين مرجع است و اميدواريم 

اقدامات به گونه اي انجام شود كه كار به قوه قضاييه نرسد.
سخنگوي قوه قضاييه ادامه داد: تا پايان سال ۱۴۰۱، ۷۷ 
ه��زار و ۷۴۲ واحد توليدي فعال در كش��ور وجود دارد و 
هزار و ۱۶۶ واحد توليدي در سال ۱۴۰۱ احيا يا از تعطيلي 
آنها جلوگيري شده است و استان هاي آذربايجان شرقي، 
سيستان و بلوچستان و خراسان رضوي بيشترين واحدهاي 

توليدي احيا شده را داشته اند.
سخنگوي قوه قضاييه درباره پرونده مزايده پنج هزار تن 
چاي تاريخ گذشته اظهار كرد: به دليل عدم موفقيت طرح 
اصلاح ساختار تشكيلات چاي كشور و عدم فروش چاي 
خريداري شده و عدم امكان بازپرداخت تسهيلات اخذ شده 
قراردادهايي ميان بانك ملي، كارخانه هاي چاي و تشكلات 
خريداري چاي خريداري منعقد شد و مقرر شد چاي باقي 
مانده در كارخانه ها در اختيار تشكلات خريدار چاي قرار 

گيرد تا ظرف يكسال آنها را به فروش برسانند.
ستايشي ادامه داد: به دليل عدم تحقق اين موضوع چاي 
در انبارها باقي مانده است و براساس آراي صادر شده چاي 
مانده حراج ش��د و موجودي چاي از ۱۰۰ هزار تن به ۱۸ 
هزار تن تقليل مي كند و در سال 9۵ مقرر شد بانك ملي 
با رعايت موارد قانوني مزايده چاي سنواتي را برگزار كند و 

تمام موجودي چاي سنواتي براي صادرات صنعتي است.
ستايش��ي گفت: خري��دار اين چاي موظف اس��ت چاي 
س��نواتي را به صورت مستقيم به گمرك حمل و از كشور 
خارج كند. بر اساس مزايده برگزار شده ۳ هزار تن در يكي 
از انبارها توس��ط بانك ملي به شركت برنده فروخته شده 
است. برگزاري مزايده ساير چاي ها در دست اقدام است. 
پرونده اي در اين رابطه تشكيل شده است و پس از صدور 

راي اطلاع رساني هاي لازم صورت خواهد گرفت.
ستايش��ي در پاسخ به س��والي درباره هك شدن برخي از 
س��ايت ها و ارگان ها و آخرين وضعيت پرونده هك هاي 
ص��ورت گرفته گفت: اين موارد در حوزه اختيار ش��وراي 
عالي فضاي مجازي اس��ت اما راجع به اينكه آيا پرونده اي 
طرح موضوع شده است يا خير بايد بگويم در صورت تدوين 
پرونده اي دستگاه قضايي با دقت و سرعت و صحت پرونده 

را تعيين تكليف خواهد كرد.



يكي از اقدامات مهم در زمينه اصلاح ش��دت مصرف 
بس��يار بالاي انرژي ب��دون تغيي��ر در قيمت پلكان 
مش��تركان با مصرف صحيح و درون الگوي بهينه، به 
كارگيري سياست و س��ازوكار تعرفه گذاري پلكاني 
پرمصرف ها است كه موجب خواهد شد كه مشتركان 
پرمصرف هزينه واقعي انرژي را بپردازند. اين در حالي 
است كه در ش��يوه فعلي و بدون اجراي تعرفه گذاري 
پلكاني پرمصرف ها، مشتركاني كه پر مصرف هستند، 
از بيت المال و يارانه پنهان انرژي بيشتر استفاده دارند، 
به همين دليل، بايد براي برقراري عدالت اجتماعي، 
هزينه  انرژي مصرفي ش��ان را به قيم��ت آزاد از جيب 
خود پرداخت كنند. به گزارش خبرنگار »تعادل« در 
اين روش، به موازات بالاتر رفتن مصرف، قيمت گاز نيز 
به شكل تصاعدي و نمايي بالا خواهد رفت؛ بنابراين، 
كس��اني كه مصرف بهينه دارند و رفتار غيربهينه در 
مصرف انرژي ندارند، هزينه  گاز خود را با قيمت اندك 
و به صورت يارانه اي مي پردازند و كساني كه مصارف 
نامعق��ول و خارج از الگوي بهينه دارن��د، هزينه آن را 
آزاد پرداخت مي كنند .دولت نيز در اسناد بالادستي 
و همچنين قانون اساس��ي وظيفه دارد كه انرژي را به 
ميزان مصرف معقول خانوار ها با قيمت مناس��ب در 
اختيارشان قرار دهد؛ اما اگر افرادي تمايل دارند بالاتر 
از ميزان استاندارد مصرف كنند، بايد هزينه  آن را آزاد 
بپردازند. محمد خدابخشي، عضو كميسيون برنامه، 
بودجه و محاسبات مجلس با اشاره به مصرف بيش از 
اندازه انرژي و قيمت پايين آن، در گفت وگو با خبرنگار 
»تعادل« اظهاركرد: هدر رفت انرژي در واحد مسكوني، 
نيروگاه ها، صنايع و پتروش��يمي ها بسيار بالا است و 
هدف گذاري در برنامه ششم توسعه، ساخت نيروگاه 
با راندمان بالا بود كه كش��ور متاسفانه در رسيدن به 
اين مهم موفق نبوده است. وي افزود: مصرف انرژي در 

نيروگاه ها و پتروشيمي هاي گازي بالا و راندمان آنها 
پايين است. تكنولوژي استفاده شده به هر ميزان بالا 
برود مصرف انرژي كاهش مي يابد. يكي از مشكلاتي 
كه در اين حوزه وجود دارد بهينه مصرف نكردن انرژي 
اس��ت. عضو كميس��يون برنامه، بودجه و محاسبات 
مجلس با بيان اين موض��وع كه ناترازي انرژي نتيجه 

مصرف بيش از اندازه اس��ت گفت: ناترازي انرژي در 
برخي حوزه مانند برق، باعث كمبود 15 هزار مگاواتي 
شده است. مصرف گاز هم با توجه به اقدامات توسعه اي 
انجام شده بسيار بالا است و در مرحله هشدار قرار گرفته 
است. خدابخشي ادامه داد: بايد در برنامه هفتم توسعه 
بسياري از مش��كلات اينچنيني مثل مصرف بيش از 

اندازه انرژي، هدر رفت و نات��رازي را برطرف كرد. در 
برنامه هفتم توسعه بايد به سمتي برويم كه يارانه انرژي 
افراد پر مصرف قطع شود و آنها بايد قيمت واقعي انرژي 
را بپردازند. اين يك رويكرد مهم در برنامه هاي اعطاي 
يارانه انرژي ارزان در بخش صنعتي و توليدي كش��ور 

است و بايد مورد اجرا قرار گيرد.

تحليل

خبر كوتاه

ادامه  از صفحه اول

گزارش 3 .Thu  نفت و انرژی Jun 8. 2023    2508   پنجشنبه 18 خرداد 1402     19 ذی القعده 1444    سال نهم      شماره

وزير نيرو: 
برق مورد نياز

 ۵۸۰  هزار واحد صنعتي
 بدون محدوديت تامين مي شود

وزير نيرو گفت: بر اس��اس برنامه مشترك وزارت نيرو و 
وزارت صمت، در تابس��تان امس��ال برق مورد نياز 5۸۰ 
هزار واحد صنعتي و توليدي كه معادل ۹۰ درصد صنايع 
كش��ور را تش��كيل مي دهند، بدون محدوديت تامين 
مي شود. به گزارش ايسنا، علي اكبرمحرابيان در ارتباط 
ويدئوكنفرانسي با شركت هاي توزيع و برق منطقه اي 
ضمن تشريح عملكرد شركت هاي توزيع و برق منطقه اي 
ب��راي مديريت مصرف ب��رق در بخش هاي مختلف، بر 
تقويت اقدامات توسط اين شركت ها تاكيد كرد. وزير نيرو 
به ناترازي در توليد و مصرف برق در ابتداي فعاليت دولت 
سيزدهم اشاره كرد و گفت: اين ناترازي حدود 15 هزار 
مگاوات بود و پيش بيني مي شد در سال 1۴۰1 با درنظر 
گرفتن رشد توليد به حدود ۲۰ هزار مگاوات برسد. وي 
افزود: به واسطه پيشبرد مجموعه اقدامات، برنامه ريزي 
براي انجام طرح هاي توسعه اي، بهينه سازي و مديريت 
مصرف، خوشبختانه تابستان سال گذشته را با حداقل 
مشكل پشت سر گذاشتيم. محرابيان به مديريت مصرف 
برق در س��ال جاري اش��اره و تصريح كرد: با بهره گيري 
از تجربيات س��ال گذش��ته، 1۴۰ اق��دام در اين زمينه 
پيش بيني شد؛ شرايط موجود حاكي از رشد مصرف قابل 
توجه نسبت به سال گذشته را دارد كه برخي مربوط به 
گرماي زودرس هوا به ويژه در استان هاي شمالي از جمله 
گيلان، مازندران و گلس��تان و نيز استان هاي جنوبي و 
مركزي كشور مي شود. به گفته وي، بر اساس پيش بيني 
هواشناسي، تابستان امسال نسبت به شرايط نرمال 1.5 
تا ۲ درجه گرماي هوا افزايش مي يابد كه با اين ش��رايط 
مص��ارف انرژي نيز افزايش خواهد ياف��ت. وزير نيرو در 
ادامه به مديريت مصرف برق در بخش اداري كشور اشاره 
كرد و بيان داش��ت: پيش بيني شده است كه در ساعات 
اوج مصرف 1۰۰۰ مگاوات در بخش اداري صرفه جويي 
صورت گيرد؛ در اين باره اقدام اول مربوط به تغيير ساعت 
كار ادارات از ساعت ۶ تا 1۳ مي شد كه به خوبي اجرايي 
شد. بر اين اساس ادارات مكلف هستند در ساعات اداري 
۳۰ درصد و بعد از ساعات اداري ۶۰ درصد نسبت به سال 
1۴۰۰ كاهش مصرف برق داشته باشند. وي همچنين 
درباره كاهش مص��رف برق در بخش كش��اورزي ابراز 
داشت: پيش بيني شده در بخش كشاورزي در ساعات 
اوج ۲۶۰۰ مگاوات ميزان مصرف برق كاهش يابد. البته 
در ساعات غيراوج برق مورد نياز اين بخش به طور كامل 
احصا مي شود. محرابيان به مديريت مصرف برق در بخش 
خانگي اشاره كرد و افزود: در بخش خانگي دو سياست 
تشويقي و تنبيهي در دستوركار قرار گرفت كه ۷۰ درصد 
مربوط به ابزار تشويقي مي شود و پيش بيني شده است با 
مدل سازي اقتصادي ما مي توانيم تا 1۰ درصد در مناطق 
گرمسير و ۷ درصد مناطق غيرگرمسير شاهد كاهش 
مصرف انرژي در بخش خانگي باش��يم. وي در اين باره 
ادامه داد: به رغم رشد ميزان تقاضاي انرژي طي 15 روز 
گذشته در كشور، با صرفه جويي ۴ تا 5 درصدي مصرف 
برق در بخش خانگي در شرايط همسان گذشته روبرو 
ش��ده ايم. وزير نيرو تاكيد كرد كه چنانچه مصرف برق 
توسط مشتركان خانگي بيش از الگوي تعيين شده باشد، 
تعرفه برق اين دسته از مشتركان به صورت پلكاني و بدون 
يارانه محسابه مي شود. وي با تاكيد بر اينكه خاموشي در 
بخش خانگي، خط قرمز وزارت نيرو است، گفت: عموما 
خاموشي آن چيزي است كه بر اساس برنامه براي كاهش 
مصرف اعمال مي شود؛ در حالي كه در مواقعي خاموشي 
به دليل مشكلات فني شبكه و حوادث از جمله برخورد 
اجسام، خطاي انس��اني، عوامل طبيعي و محيطي رخ 
مي دهد. وزير نيرو يادآور شد: در دنيا شبكه اي نيست كه 
با نقص فني مواجه نشود اما ميزان آن مهم است. بايد در 
كنار فعال كردن سامانه اطلاع رساني به منظور اعلام علل 
حوادث، اين موارد با برنامه ريزي به حداقل برسند. وي در 
ادامه به موض��وع مديريت مصرف برق در بخش صنايع 
كش��ور پرداخت و اظهاركرد: بر اساس برنامه مشترك 
وزارت نيرو و وزارت صمت، مشتركان برق صنايع در سه 
گروه تقسيم و مديريت مي شوند. محرابيان در اين باره 
تصريح كرد: در اين اطلاعيه، گروه اول را صنايع كوچك 
تش��كيل مي دهند كه بالغ بر 5۸۰ هزار واحد صنعتي و 
توليدي را شامل مي شود؛ به عبارت ديگر براي بيش از ۹۰ 
درصد صنايع محدوديتي در تامين برق اعمال نمي شود. 
وي ادامه داد: در گروه دوم برق مورد نياز واحدهاي صنعتي 
مستقر در شهرك هاي صنعتي و واحدهاي صنعتي خارج 
از شهرك هاي صنعتي با ديماند بيش از 5۰۰ كيلووات 
نيز از ۲۰ خرداد تا 1۷ ش��هريور در شش و نيم روز هفته 
به طور كامل تأمين خواهد شد و صرفاً نصف روز در هفته و 
از ساعت 11 تا ۲۳ در برنامه هاي مديريت مصرف مشاركت 
خواهند كرد. با توجه به برنامه ريزي صورت گرفته، امكان 
جبران محدودي��ت اين نص��ف روز و توليد حداكثري 
براي اين واحدها در س��اير ايام هفته )شش روز و نيم( با 
جابه جايي س��اعات كاري حتي به صورت شبانه روزي 
فراهم است. وزير نيرو اضافه كرد: در گروه سوم، برق مورد 
نياز صنايع بزرگ )ح��دود ۳۰۰ واحد صنعتي( مطابق 
برنامه مديريت مصرف ابلاغي وزارت نيرو و وزارت صمت 
در دوره تعيين شده تامين مي شود. مشاركت اين واحدها 
از طريق جابه جايي بخشي از بار مصرفي آنها از ساعات 
اوج به ساعات غير اوج و نيز مديريت زمان بهره برداري از 
تجهيزات وابسته به انرژي در برنامه هاي مديريت مصرف 
بوده و در ساير زمان هاي دوره تابستان، انرژي مورد نياز 
اين واحدها به طور حداكثري تامين مي شود محرابيان 
رعايت دقيق اين برنامه را جزو الزمات وزارت نيرو برشمرد 
و اظهاركرد: به منظور مديريت دقيق انرژي لازم است كه 
توليد و مصرف برق همراستا با برنامه باشد. وي در ادامه 
بر افزايش ظرفيت نيروگاه هاي كوچك مقياس تاكيد و 
بيان كرد: تا به امروز ظرفيت نيروگاه هاي كوچك مقياس 
برابر با ۹۸5 مگاوات اعلام شده است، اين در حالي است 
كه اين ظرفيت بايد به 1۳۰۰ مگاوات برس��د. وزير نيرو 
در پايان با انتقاد از حبس توليد در برخي از نيروگاه هاي 
كشور، خاطرنشان كرد: در برخي از نيروگاه ها با پديده 
حبس توليد مواجه هستيم و اميد است كه اين بخش ها 

نيز هرچه سريع تر در مدار توليد قرار گيرند.

عضو كميسيون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس در گفت وگو با »تعادل«:

مصرفانرژيبالا،راندمانپاييندرنيروگاهها

اصل بدهي واردات گاز از تركمنستان را تسويه كرديم

توليد نفت ايران يك ميليون بشكه در روز افزايش يافته است

بدبيني تحليلگران غربي به موفقيت پلان سعودي

وزير نفت گفت: ما در بسياري از جايگاه ها تعداد كارت هاي 
سوخت را كم كرده ايم، به اين دليل كه استفاده از كارت 
جايگاه داران براي كس��اني باشد كه فراموش مي كنند 
كارت ش��خصي ش��ان را همراه ببرند ي��ا اينكه كارت 
سوختشان را گم كرده اند. جواد اوجي در حاشيه جلسه 
هيات دولت در جمع خبرنگاران درباره ديپلماسي انرژي، 
اظهار كرد: خوشبختانه در دولت مردمي يكي از محورها، 
بحث ديپلماسي انرژي بود كه توسط وزارت نفت و وزارت 
امور خارجه تلاش هاي خوبي انجام ش��د و يكي از آنها 

همكاري با كشور تركمنستان در حوزه انرژي بود.
وي افزود: دولت اصل بدهي واردات گاز از تركمنستان را 
طي ۲۰ ماه اخير پرداخت كرده است. همچنين افزايش 
سهم تجارت گاز در منطقه با تركمنستان و كشورهاي 
همسايه را در دستور كار داريم. وزير نفت در ادامه با بيان 
اينكه دولت سيزدهم اصل بدهي واردات كه عدد سنگيني 
بود را پرداخت كرده است، گفت: برخي سوال مي كنند كه 
چگونه است كه جمهوري اسلامي ايران دارنده دومين 
ذخاير گازي دنيا اس��ت اما باز هم گاز وارد مي كند؟ بايد 
گفت روسيه نيز بيشترين ذخاير گازي دنيا را دارد اما با 
توجه به آمار، واردات، صادرات و ترانزيت و.. دارد و سهم 
تجارت مطرح است كه ما نيز اينگونه كار مي كنيم و به 
دنبال افزايش سهم تجارت انرژي در منطقه با كشورهاي 
همسايه هستيم. اوجي افزود: خوشبختانه طي ۲۰ ماه 
اخير در حوزه نفت، گاز، پالايش و پتروش��يمي اتفاقات 
خوبي افتاده اس��ت. از آن مهم تر نيز استفاده از ظرفيت 
پالايشگاه هاي فراس��رزميني بود كه اتفاق خوبي بعد از 
انقلاب است كه موجب جلوگيري از خام  فروشي شده و 
ارزش افزوده بالاتري دارد و از اين ظرفيت ها براي فراورش 

نفت، جلوگيري از خام فروشي را در دستور داريم.
وي در پاسخ به اين سوال كه براي تبديل شدن ايران به 
هاب گازي خاورميانه چه قراردادهايي امضاء شده و چه 

اقداماتي در دس��توركار قرار دارد؟ اظهار كرد: الحمدلله 
جمهوري اس��لامي امروز با دارا بودن ۳۳ تريليون متر 
مكعب گاز قابل استحصال و رتبه دوم ذخاير گازي دنيا 
و با توجه به موقعيت جغرافياي��ي و برنامه ريزي دولت 
سيزدهم و با همكاري كشور روسيه، تركمنستان و قطر 
تلاش مي كنيم كه خليج فارس و عسلويه را به هاب گازي 
تبديل كنيم كه در اين راستا مقدمات و برنامه ريزي لازم 
آن در حال انجام است. همچنين با توجه به حجم ذخاير 
گازي و زيرس��اخت خوبي كه داري��م و خطوط گازي و 
انتقال ما در منطقه بي نظير است كه از اين بابت ظرفيت 
هاب گازي شدن در دستوركار وزارت نفت قرار دارد. وزير 
نفت در پاسخ به سوال ديگري در رابطه با اينكه در روزهاي 
اخير خبرهايي مبني بر دسترسي ايران به ۲۴ ميليارد 
دلار از منابع نفتي اعلام ش��ده، گفت: با توجه به اينكه 
اين موضوع در حوزه بانك مركزي است، بانك مركزي 
اين موض��وع را كاملا به اطلاع مردم مي رس��اند. اوجي 
در ادامه در پاس��خ به سوالي در رابطه با ارايه مكمل هاي 
بنزين در برخي جايگاه ها گفت: خوشبختانه بنزيني كه 
در 1۰ پالايشگاه كشور فراورش مي شود استاندارد يورو 
را دارد و توليد بنزين ۳ پالايشگاه نيز مي توان گفت كه 
در حد يورو 5 است و هيچ گونه مشكل بنزين نداريم. در 
رابطه با بحث جايگاه ه��ا نيز به مردم اعلام مي كنيم كه 
نيازي به استفاده از مكمل هايي كه در جايگاه ها پيشنهاد 
مي شود نيست و بازرسان ما در نواحي عملياتي شركت 
پخش كش��ور مدام سركشي مي كنند و اگر موردي هم 
مشاهده شود تخلف بوده با آن برخورد مي شود. وي در 
رابطه با استفاده از كارت س��وخت مربوط به جايگاه ها 
تأكيد ك��رد: از مردم تقاضا داريم كه از كارت س��وخت 
شخصي خود استفاده كنند. ما در بسياري از جايگاه ها 
تعداد كارت هاي س��وخت را كم كرده ايم و به اين دليل 
بوده است كه استفاده از كارت جايگاه داران براي كساني 

باشد كه فراموش مي كنند كارت شخصي شان را همراه 
ببرند يا اينكه كارت سوختشان را گم كرده اند، در مواقع 
اضطرار از كارت جايگاه استفاده كنند و البته يك كارت 
نيست و در هر سكويي كه در جايگاه وجود دارد يك كارت 
قرار داده شده است. وزير نفت تأكيد كرد: خوشبختانه 
از اين روش استقبال خوبي ش��ده است و به 5۰ درصد 
رسيده است و مردم از كارت سوخت شخصي خودشان 
استفاده مي كنند. كارت جايگاه براي مواقع ضروري است 
و اميدواريم اس��تفاده از كارت سوخت شخصي هر روز 
افزايش يابد. اوجي در رابطه با اين سوال كه آيا جايگاه دار 
وظيفه دارد بنزين بزند چراكه برخي از جايگاه ها مبلغي 
بيش��تر از مقدار بنزين مصرف شده دريافت مي كنند؟ 
گفت: هيچگونه حقي ندارند كه مبلغ بيش��تر دريافت 
كنند، چراكه هر جايگاه دار بابت بنزين، گازوئيل و حتي 
س��ي.ان.جي بابت حق العمل كاري ك��ه انجام مي دهد 
وزارت نفت به او پرداخت دارد. بنابراين اين موضوع تخلف 
است و بازرسان ما به ويژه در نواحي پخش سركشي كرده 

و با آن برخورد مي كنند.
وي در پاس��خ به س��وال ديگري در رابطه با اجراي نظام 
مديريت س��بز در وزارت نفت بيان كرد: اين مس��اله در 
وزارت نفت بسيار جدي گرفته شده است كه از مهم ترين 
آن بحث كيفي س��ازي فرآورده هاي نفتي و محصولات 
پالايشگاهي اس��ت كه به طور جد در دولت آن را دنبال 
مي كني��م. همچنين نزديك به 1۰ پالايش��گاه توليد و 
فراوري نفت را در كشور داريم كه خوشبختانه در تمامي 
آنها بحث كيفي سازي محصولات و كم كردن مازوت و 
حذف گوگرد را آغاز كرده ايم و اولين طرح در اين رابطه در 
پالايشگاه اصفهان با سرمايه گذاري حدود ۷۸۰ ميليون 
دلار موفق شده ايم و اجراي روند كيفي سازي را به زودي 
در پالايشگاه هاي تبريز و شيراز نيز در دستوركار داريم. 
وزير نفت در پاسخ به سوال خبرنگار ديگري در رابطه با 

اينكه تا چه ميزان از صنايع دستي ايراني استفاده مي كند؟ 
گفت: سعي مي كنم در تمام مراسمات و كادوهايي كه 
به مناسبت هاي مختلف مي دهم از صنايع دستي ايراني 

استفاده كنم.
اوجي در رابطه با عادي س��ازي روابط ايران با عربستان 
و همكاري هاي نفتي دو كش��ور بيان كرد: خوشبختانه 
ه��م در اوپك و بيانيه اي كه در اوپك پلاس در خصوص 
صادرات ارايه شد همسو و هم رأي هستيم و ديدگاه هاي 
مشترك خوبي داريم. در بحث سرمايه گذاري عربستان 
در پروژه ه��اي نفتي و گازي پيش��نهاداتي ارايه ش��ده 
كه اس��تقبال كرده ايم. البته نه تنها با عربستان بلكه با 
كشورهاي حاش��يه خليج فارس نيز اينگونه است و در 
خصوص ميادين مش��تركي نيز كه با كشورهاي عربي 
داريم اعم از كويت، عراق و عربس��تان مذاكرات خوبي 
داشته ايم و شاهد بوديد كه اولين تفاهم نامه را با كشور 
عمان امضا كرديم. در توس��عه مش��ترك ميدان نفتي 
هنگام و همين برنامه را نيز با عراق در حال اجرا داريم و با 
عربستان نيز ميادين مشترك نفتي و گازي را داريم كه 
وارد مذاكره شده ايم و اميدواريم به صورت مشترك كه 
آنها نيز استقبال كرده اند و يكي از موضوعات كه جذابيت 
داشته براي آنها س��رمايه گذاري عربي در حوزه نفت و 
گاز و پالايش پتروش��يمي است كه طرح هاي مختلفي 
را پيشنهاد داده ايم. وي در خصوص اينكه آيا عربستان 
سقف توليدات نفت خود را كاهش داده است؟ عنوان كرد: 
در تصميمات اوپك پلاس يك مرحله سال گذشته همه 
اعضا ۲ ميليون سقف توليد را كاهش دادند و يك مرحله 
نيز به ميزان 1.5 ميليون كه مجموعا ۳.5 ميليون تا پايان 
سال ۲۰۲۳ كاهش خواهد يافت. در جلسه اخير اوپك 
پلاس در وين نيز خود عربستان به صورت آزاد كانديدا 
ش��د تا روزانه يك ميليون تولي��دش را كاهش دهد كه 
تقريبا افزايش قيمت نفت را بعد از اجلاس شاهد بوديم.

كارشناس ارش��د انرژي گفت: هم اكنون رقم توليد نفت 
ايران ب��ه حدود ۳.۲ ميليون بش��كه در روز افزايش يافته 
اس��ت كه با توجه به مصرف داخلي 1.۸ ميليون بش��كه 
در پالايش��گاه هاي داخلي، مابقي آن توسط دولت صادر 
مي شود. به گزارش فارس، طبق اعلام رسمي وزارت نفت، 
با روي كار آمدن دولت سيزدهم صادرات نفت ايران نسبت 
به قبل از آن ۲ برابر شده است و طبق آمار موسسات كپلر 
و ورتكسا به احتمال زياد از عدد ۶۰۰ الي ۷۰۰ هزار بشكه 
در روز به 1.۲ الي 1.۴ ميليون بشكه در روز افزايش يافته 
است.  جواد اوجي وزير نفت در افتتاحيه بيست و هفتمين 
نمايشگاه بين المللي نفت در ارديبهشت سال جاري گفت: 
روند توليد در صنعت نفت ايران ب��ا روي كار آمدن دولت 
سيزدهم افزايشي است. اكنون توليد نفت ايران به بيش از 

۳ ميليون بشكه افزايش يافته است. طبق آخرين گزارش 
اوپك، توان عملياتي پالايشگاه هاي نفت ايران حدود 1.۷ 
ميليون بشكه در روز است. در نتيجه با كسر مصرف داخلي 
از رقم رسمي توليد نفت ايران، به نظر مي رسد روزانه حدود 
1.۳ ميليون بشكه نفت ايران به كشورهاي مختلف صادر 
مي شود. در اين راستا محمدصادق مهرجو كارشناس  انرژي 
در گفت وگو با خبرگزاري فارس، با اشاره به افزايش توليد 
نفت ايران در ۲۰ ماه گذشته عنوان كرد: صادرات نفت ايران 
طبق آمار موسسات داخلي و خارجي معتبر در دولت فعلي 
افزايش يافته است. ارقام مربوط به توليد نفت ايران نيز اين 
موضوع را تاييد مي كند. وي افزود: ايران در سال ۹۹ بدترين 
وضعيت را در توليد و صادرات نفت داشته است و ميانگين 
توليد نفت ايران در اين سال حدود ۲.1 ميليون بشكه در 

روز بوده اس��ت. در زمان تحريم هاي دوره اول، توليد نفت 
ايران به طور ميانگين روي عدد روزانه ۲.۸۷ ميليون بشكه 
در روز تا پايان سال ۹۳ ثبت شد.  مهرجو اظهار داشت: در 
يك تا دو سال اخير، رقم توليد نفت ايران به بيش از ۳ ميليون 
بشكه در روز رسيده است و الان حدود ۳.۲ ميليون بشكه 
در روز است. اين افزايش توليد نسبت به سال هاي ۹1-۹۰ 
درحالي اس��ت كه تحريم هاي نفتي دوره دوم اثربخشي 
بيش��تري در ايجاد محدوديت داش��ته است. كارشناس 
انرژي گفت: مصرف داخلي نفت در كشور مشخص است و 
حدود 1.۷ الي 1.۸ ميليون بشكه در روز است. پس طبيعتا 
مابه التفاوت رقم توليد و مصرف داخلي نفت، توسط دولت 
سيزدهم صادر مي شود. بازارسازي نفت اقدام خوبي بود 
كه براي افزايش صادرات نفت انجام شده است و با افزايش 

صادرات نفت ايران طبيعتا دست ايران در مذاكرات آتي پرتر 
خواهد بود. وي تاكيد كرد: البته در سال گذشته ميانگين 
توليد نفت ايران حدود ۲.۶ ميليون بشكه در روز بوده است 
ولي از اواخر سال 1۴۰1 به عدد توليد ۳ ميليون بشكه در 
روز نزديك شديم و سپس آن را رد كرديم و به ۳.۲ ميليون 
بشكه رسيديم. مقايسه ميزان توليد نفت ايران در سال ۹۹ 
و شرايط فعلي نشان مي دهد كه افزايش توليد نفت حداقل 
يك ميليون بشكه اي رقم خورده است، موضوعي كه هيثم 
الغيص دبيركل اوپك نيز ب��ه آن اذعان كرد و گفت: ايران 
بازيگري كليدي و اساسي در بازار نفت است، من معتقدم 
ايران توانسته است توليد خود را حدود يك ميليون بشكه 
در روز افزايش دهد و ما معتقديم ايران همچنان در حال 

سرمايه گذاري در صنعت نفت است.

تحليلگران يك بانك امريكايي مي گويند كاهش توليد 
روزانه يك ميليون بش��كه اي عربس��تان سعودي، بعيد 
است باعث رشد پايدار قيمت نفت به بالاي ۸۰ تا ۹۰ دلار 
شود. قيمت نفت برنت روز دوشنبه پس از اينكه عربستان 
سعودي اعلام كرد توليد نفت را در ماه جولاي به ميزان 
يك ميليون بشكه در روز كاهش داده و به ۹ ميليون بشكه 
در روز مي رساند، حداكثر دو دلار و ۶۰ سنت افزايش پيدا 
كرده بود. با اين حال، قيمت نفت روز سه شنبه، رشد روز 
گذش��ته خود را واگذار كرد و كاهش يافت. تحليلگران 

بانك سيتي در يادداشتي نوش��تند: ميانگين سه ماهه 
قيمت نفت امسال در بازه نس��بتا محدودي مي ماند در 
نيمه اول و دوم سال به ۸1 دلار مي رسد اما احتمال دارد 
محدوده قيمتي آن بين ۷۲ تا ۹۰ دلار شود. تحليلگران 
سيتي به عواملي نظير تقاضاي ضعيف تر و عرضه بالاتر 
توليدكنندگان غيراوپك تا پايان سال، احتمال ركود در 
امريكا و اروپا و رش��د كمتر چين اشاره كردند كه باعث 
مي شود قيمت نفت به جاي امس��ال و سال آينده بالاتر 
برود، در واقع كاه��ش پيدا كند. اوپك پ��لاس در حال 

حاضر توليدش را به ميزان ۳.۶۶ ميليون بش��كه در روز 
كاهش داده كه با ۳.۶ درصد تقاضاي جهاني برابر است و با 
هدف تقويت قيمت نفت، اين محدوديت عرضه را تا سال 
۲۰۲۴ ادامه مي دهد. طبق يادداشت سيتي، اما به طرز 
شگفت انگيزي، هماهنگي بهتري در ميان توليدكنندگان 
اوپك پلاس ب��راي محدود كردن عرضه ب��ه بازار انجام 
مي گيرد و احتمال اينكه عربس��تان سعودي به تنهايي 
با اين مساله برخورد كند، كاملا اندك است. تحليلگران 
سيتي گفتند: اگر عربستان سعودي توليد نفت را تا پايان 

سه ماهه سوم امس��ال، در سطح ۹ ميليون بشكه در روز 
حفظ كند، كمبود عرضه در مدت مذكور به بيش از يك 
ميليون بشكه در روز رسيده و بازارهاي جهاني نفت را در 
سال ۲۰۲۳ متوازن خواهد كرد اما بازارها در سال ۲۰۲۴ 
همچنان با م��ازاد بزرگي روبرو خواهند بود. بر اس��اس 
گزارش رويترز، تحليلگ��ران ديگر اظهار كردند: كمبود 
جهاني عرضه نفت در سه ماهه سوم در پي كاهش توليد 
عربستان سعودي، تشديد خواهد شد و قيمت نفت برنت 

را تا آخر امسال به 1۰۰ دلار در هر بشكه خواهد رساند.

روند نزولي نفت ادامه يافت

با تشديد نگراني ها پيرامون موانع پيش روي اقتصاد جهاني، 
قيمت نفت روز چهارشنبه به روند كاهش��ي ادامه داد و 
افزايشي كه پس از وعده غافلگيركننده عربستان سعودي 
براي كاهش بيشتر توليد پيدا كرده بود را از دست داد. بهاي 
معاملات نفت برنت با ۴۰ سنت معادل ۰.5 درصد كاهش، 
به ۷5 دلار و ۸۹ سنت در هر بشكه رسيد. بهاي معاملات 
وست تگزاس اينترمديت امريكا با ۳5 سنت معادل ۰.5 
درصد كاهش، به ۷1 دلار و ۳۹ سنت در هر بشكه رسيد. 
هر دو شاخص روز دوشنبه پس از اينكه عربستان سعودي 
اعلام كرد توليدش در ژوييه به ميزان يك ميليون بشكه 
در روز كاهش پيدا خواهد كرد و به ۹ ميليون بشكه در روز 
مي رسد، بيش از يك درصد افزايش پيدا كرده بودند. پريانكا 
ساچدوا، تحليلگر شركت فيليپ نوا، در يادداشتي نوشت: 
ترس از ركود با داده هاي نامطلوب بيش��تر و بيشتر كه به 
كندي اقتصادي اشاره دارند. روند افزايشي قيمت نفت را 
محدود كرده و تمام تلاش هاي اوپك پلاس براي تقويت 
قيمت ها را تضعيف كرده است. منابع بازار روز سه شنبه 
با اس��تناد به آمار موسسه امريكن پتروليوم اعلام كردند: 
ذخاير بنزين امريكا در هفته منتهي به دوم ژوئن، حدود 
۲.۴ ميليون بشكه و ذخاير سوخت هاي ديگر، حدود ۴.5 
ميليون بشكه افزايش پيدا كرده است. افزايش غيرمنتظره 
ذخاير، نگراني ها نس��بت به وضعيت مصرف سوخت در 
بزرگ ترين مصرف كننده نفت جه��ان را برانگيخت، به  
خصوص كه تقاضاي س��فر در آخر هفته تعطيلات روز 
يادبود افزايش يافت.  در اين بي��ن، اداره اطلاعات انرژي 
امريكا اعلام كرد كه توليد نفت امريكا امسال رشد سريع تري 
خواهد داشت و افزايش تقاضا در مقايسه با انتظارات قبلي، 
ضعيف تر خواهد بود. هيرويوكي كيكوكاوا، رييس»ان اس 
تريدينگ « كه زيرمجموعه شركت »نيسان سيكيوريتيز« 
است، گفت: بازار خبر كاهش توليد عربستان سعودي را 
هضم كرده است و سرمايه گذاران به دليل پيش بيني ها 
و شاخص هاي اقتصادي مختلف در امريكا و چين، اكنون 
تمايلي به خريد قراردادهاي بزرگ ندارند. آمار رس��مي 
چين در روز چهارشنبه نشان داد كه صادرات اين كشور 
در م��اه مه كه توليدكنندگان براي يافتن تقاضا در خارج 
از كشور تلاش مي كردند و مصرف داخلي همچنان راكد 
باقي ماند، بسيار سريع تر از آنچه انتظار مي رفت كاهش پيدا 
كرد و واردات اين كشور هم با سرعت كمتري نزول كرد. 
با اين وجود، برخي تحليلگران انتظار داشتند كه كاهش 
توليد داوطلبانه عربستان سعودي كه بزرگ ترين كاهش 
توليد در سال هاي اخير است، كف قيمتي براي نفت ايجاد 
مي كند اما بعيد به نظر مي رسد كه از افزايش قيمت پايدار 
در محدوده بالاي ۸۰ دلار تا ۹۰ دلار در هر بشكه حمايت 
كند. بر اس��اس گزارش رويترز، كيكوكاوا گفت: ما انتظار 
داريم كه قيمت نفت با ورود به فصل رانندگي تابستاني در 

امريكا، روند صعودي را تست كند. 

بنزين در آستانه ناترازي
فروردين  1۴۰1 بود كه وزير نفت درباره روند افزايش��ي 
مصرف بنزين در كشور هشدار داد و تأكيد كرد كه ظرفيت 
پالايشي كشور در زمينه توليد بنزين و نفت گاز در حال 
نزديك ش��دن به مقدار مصرف اس��ت. به گزارش وزارت 
نفت فروردين ماه س��ال 1۴۰1 بود كه جواد اوجي، وزير 
نفت درباره روند افزايشي مصرف بنزين در كشور هشدار 
داد و تأكيد كرد: ظرفيت پالايشي كشور در زمينه توليد 
بنزين و نفت گاز در حال نزديك شدن به مقدار مصرف در 
كشور است و سالانه ۸۰ ميليارد دلار يارانه سوخت در كشور 
پرداخت مي شود. جليل سالاري، مديرعامل شركت ملي 
پالايش و پخ��ش فرآورده هاي نفتي نيز در روزهاي اخير 
گفته است: مصرف روزانه بنزين كشور 11۰ ميليون ليتر 
است و مصرف و توليد سربه سر شده اند. علي اكبر نژادعلي، 
مديرعامل شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي ايران نيز 
اخيراً در يك گفت وگوي راديويي از رشد 1۲.5 درصدي 
مصرف بنزين در سال جاري خبر داده بود. رشد فزاينده 
مصرف سوخت در كشور به ويژه پس از افول همه گيري 
ويروس كرونا در شرايطي اتفاق افتاده است كه اگر مصرف 
بنزين با 5 ميليون ليتر صرفه جويي، از 11۰ به 1۰5 ميليون 
ليتر كاهش يابد، با احتساب قيمت ۳۰ هزار توماني بنزين 
در بازارهاي جهاني، درآمد كشور از اين محل به تنهايي، 

بيش از 5۴ هزار ميليارد تومان خواهد بود.

 چرا بايدن سوداي ماندن 
در قدرت را دارد؟

 حتي در كش��ورهايي مانند چين نيز به اين نتيجه 
رس��يده اند كه مي بايست قدرت را پخش كنند و آن 
را با جهان به اشتراك بگذارند. گفته مي شود حدود 
هفتاد و پنج درصد اقتصاد چين نزد بخش خصوصي 
است.  در چنين فضايي است كه رييس جمهور بارها 
زمين مي خورد، سلامت فكري و جسمي او زير سوال 
مي رود اما همچنان كشور با قدرت به حيات خود ادامه 
مي دهد. وقتي شالوده توسعه در يك كشور، علمي و 
جهان شمول بسته مي شود و به پايداري منظم رسيده 
باشد و سياس��ت مداران بر سر اصول توسعه نگاهي 
مشترك داشته باشند؛ خيلي عادي است كه فردي 
۸۰ ساله، همچنان س��وداي ماندن در قدرت داشته 
باشد؛ حتي اگر به خاطر جسم وهوش ناقصي كه دارد 

مدام به زمين بخورد.



بازار سرمايه روز گذشته و در دومين روز كاري نمايشگاه 
صنعت مالي روند نزولي به خود گرفت و با بازدهي منفي 
بسته شد؛ اين درحالي است كه اغلب كارشناسان عقيده 
داشتند كه بازار س��رمايه در روزهاي كاري اين نمايشگاه 
مثبت خواهد بود و اين منفي كمي دور از انتظار اس��ت. با 
وجود اين شرايط برخي از فعالان بازار سرمايه و كارشناسان 
عقيده دارند كه اگر كارهاي گذشته تكرار شود بازار سرمايه 
مي تواند همانند سال 99 بحران سختي را تجربه كند اما 
برخي از كارشناسان مي گويند كه شرايط اينچنين نيست.

احسان مدني كارشناس بازار سرمايه در اين خصوص گفت: 
قطعاً بازار سرمايه مشابه س��ال 99 نخواهد شد و در حال 
حاضر پارامتر ها خيلي متفاوت تر از سال مورد نظر است. در 
آن زمان P/E بازار بالاي 30 بود، اكنون P/E تي تي ام بازار 
حوالي 9 و نيم و P/E فوروارد بازار حوالي 7 و نيم است و حدود 

يك چهارم بهتر از شرايط سال 99 را مشاهده مي كنيم.
نتيجه اي كه مي توانيم بگيري��م ريزش مجددي در كار 
نخواهد بود و نسبت به تورم و بازار هاي موازي طبيعتاً بازار 
س��رمايه عقب ماند هرچند كه P/E تي تي ام حوالي ۱0 
خيلي جذاب نيست اما؛ به دليل تورم در ساير بازار هاي 
موازي بازدهي كه دارند جذاب تر از ساير بازار ها است. اين 
روند تا پايان برگزاري فصل مجامع در خردادماه و تيرماه 
كه به اتمام برس��ند، بازار كم رونقي را خواهيم داشت و 
شاخص احتمالا پول بكي را به سقف شكسته شده بزند و 
احتمال اين وجود دارد كه تا حوالي يك ميليون و 9۵0 

واحد عقب برود و بعد از آن رشد شارپي داشته باشيم.
اي��ن كارش��ناس ب��ازار در خص��وص محدودي��ت و 
معذوريت هاي ارايه DPS توسط شركت ها عنوان كرد: 
در چرخه عمر شركت ها دوره تولد، رشد، بلوغ و افول آن 
را طبقه كنيم، دوره رشد و بلوغ از مشخصاتي كه به همراه 
دارند فرآيند هاي توسعه شركت و بازار و محصول هست 
و به اين دليل كه در بازار ايران در بلندمدت محروم بوده از 
سرمايه گذاري ها محروم بوده از فاز فناوري عقب هستيم و 
طرح هاي توسعه اي كه وجود دارد واقعا مطابق با پيشرفت 

شركت هايي خارج از ايران فعاليت مي كنند نيست.
ش��ركت هاي بزرگ در قسمت افول سپري مي كنند و به 
همين علت شركت هايي كه در اين فاز هستند مجبورند 
ك��ه DPS بالايي را به س��هامداران پرداخت كنند تا آنها 
راضي باشند. اصطلاحاً به اين سهم ها گاو شيرده مي گويند. 
شركت هاي پتروشيمي و فلزات سود هاي بالايي را پرداخت 
مي كنند به اين دليل اس��ت كه طرح هاي توسعه مداوم و 
بزرگ داشتند س��ود را نگهداري مي كردند جهت تأمين 
مالي از محل سود انباشته شركت استفاده مي كردند. به 
اين عل��ت براي راضي كردن س��هامداران DPS بالايي را 
پرداخت مي كنند بنابراين براي ش��ركت هاي روند سال 
گذشته را در پيش بگيرند و رقم هاي مشابه سال گذشته 
را از نظر درصدي پرداخت كنند. مگر اينكه شركتي طرح 
توسعه خاصي را داشته باشد و قطعا براي خود مگه مي دارد.

مدني درباره اين شركت هايي كه مشمول ماده ۱۴۱ 
قانون تجارت مي شوند نيز تعدادشان رو به افزايش است 
گفت: احتمالًا فرآيندي كه در گذش��ته وجود داشته 
تورم سپر بلاي اين نوع شركت ها مي شود و به تجديد 

ارزيابي خواهند رفت و اين عاملي خواهد شد همانند 
سال 9۶ و 97 كه يكسري از شركت ها را حفظ كرد و 
نگذاشت تا اعلام ورشكستگي نكنند. اينكه سازمان 
بورس بايد چه س��ازوكاري را با اين موضوع در پيش 
بگيرد، در واقع به نوعي بايد طرفدار سهامداران باشد 
و ش��ركت هايي در بازار وجود دارد كه از اين ش��رايط 
سوءاس��تفاده مي كند و مكرراً تجدي��د ارزيابي انجام 
مي دهد و س��هامداري كه دنبال سفته بازي است كار 
خود را انجام مي دهد و س��هامداراني كه مي خواهند 
بحث سرمايه گذاري را مي خواهند پيش بگيرند كار 
آنها س��خت مي شود. س��ازمان اگر س��ازوكار در نظر 
بگيرد از حيث اينكه شركت ها را به نوعي مهلت زماني 
بدهد تا ساختار اساسي و واقعي خود را اصلاح كنند و 
كمك هايي قانوني را به آنها انجام دهد و نگاه ويژه اي را 

در مدت زمان محدود داشته باشند.

   تك نرخي شدن، كمك شاياني 
به برنامه ريزي شركت ها مي كند 

مدني در خصوص كمك نرخ تس��عير ارز بر بازار سرمايه و 
تأثيرات آن بر حاشيه سود شركت ها چنين گفت: موضوع ارز 
براي شركت ها مي تواند توليد رانت داشته باشد و ناعدالتي را 
به وجود  مي آورد. در شركت هاي بانكي، پتروشيمي، فلزات 
و فولادي هرسال اين بحث وجود دارد كه با چه دلاري مواد 

اوليه تأمين شود و با چه دلاري فروخته شود.
اين موضوعات در واقع ناش��ي از آن اس��ت كه نرخ هاي 
مختلفي را ايجاد مي كنيم. اگر تك نرخي شود و اين نرخ 

نزديك به قيمت واقعي خودش باشد شركت ها مي توانند 
برنامه ريزي دقيقي را به همراه داشته باشند. طبيعتا عرضه 
و تقاضا بهتر خواهد ش��د و شركت هايي كه وارد كننده و 
صادركننده هس��تند تكليف خود را مشخص مي بينند 
و دلاري بيش��تري در داخل كشور از طريق شركت هاي 
پتروشيمي عرضه مي شود و شايد كنترل شرايط هم بهتر 
شود. در حالت كلي اين اتفاق باعث حال خوب گروه بانكي 
شود و صنعت پتروشيمي زياد فرقي به حال آنها نداشته 
باشد به اين علت كه هزينه هاي نرخ خوراكي كه دريافت 
مي كنند افزايش پيدا مي كنند و از همه چيز مهم تر براي 
ش��ركت ها امكان برنامه ريزي ايجاد مي شود و بيشتر به 
عمليات شركت فكر مي  كنند. در گروه بانكي خيلي اوقات 
شركت ها از لحاظ عمليات زيان ده است و از اين طريق نرخ 
تس��عير ارز سود شناسايي مي كنند و اين اتفاقات از بين 
خواهد رفت و صورت وضعيت مالي ش��ركت ها وضعيت 
بهتري را سپري خواهد كرد و شركت هايي كه دارايي هايي 
در خارج از كشور دارند وضعيت مطلوبي را خواهند داشت 

و تأثير مثبتي را بر كارنامه مالي آنها مي گذارد.

    بازار از دريچه معاملات
در معاملات روز چهارش��نبه، ۱7 خرداد ۱۴02، شاخص 
بورس تهران هزار و ۱0۱ واحد نسبت به روز كاري گذشته 
افت كرد وتا سطح 2 ميليون و 288 هزار و ۴۴8 واحد پايين 
آمد. اين در حالي است كه شاخص روز گذشته دو بار خيز 
صعودي برداشت اما در نهايت در دقايق پاياني در سطحي 
پايين تر از روز قبل ايستاد. شاخص كل هم وزن بورس نيز 

با افزايش 23۱ واحدي در رق��م 77۶ هزار و ۶۴۶ واحدي 
ايستاد. ش��اخص كل فرابورس نيز با افزايش ۱9 واحدي 
به رقم 28 هزار و 9۶3 واحد رسيد. همچنين شاخص هم 
وزن فرابورس با رشد ۶۴۵ واحد به سطح ۱۴2 هزار و ۶8۴ 
واحد رسيد. ديروز نمادهاي شستا، تاپيكو، وپارس و خودرو 
نمادهاي سبزپوش بورس بودند كه بيشترين اثر مثبت را 
بر ش��اخص كل بورس داشتند. در مقابل نمادهاي شپنا، 
شبندر، وتجارت، وبصادر و شتران بيشترين اثر منفي را بر 
شاخص كل داشتند.  در فرابورس نيز نمادهاي بپاس، شگويا 
و هرمز بيشترين اثر افزايشي را بر شاخص داشتند و نمادهاي 
وسپهر، صبا و زاگرس بيشترين اثر كاهنده را بر شاخص 
كل فرابورس داشتند. در بين نمادهاي پرتراكنش بورس 
روزگذشته نيز پي پاد بيشترين تراكنش را داشت و خگستر 
و شس��تا در رتبه هاي بعدي قرار گرفتند. در فرابورس نيز 
عاليس، زفجر و دي بيشترين تراكنش را داشتند. در آخرين 
روز كاري هفته ارزش معاملات كل بازار سهام به 299 هزار 
و ۱32 ميليارد تومان رسيد. ارزش معاملات اوراق بدهي در 
بازار ثانويه 289 هزار و 2۶ ميليارد تومان بود كه 97 درصد 
از ارزش كل معاملات بازار را در اين روز ش��امل مي شود. 
ارزش معاملات خرد نيز با كاهش ۵ درصدي به نسبت روز 

معاملاتي قبل به رقم 7 هزار و 89۶ ميليارد تومان رسيد. 
در معاملات چهارشنبه، ۱30 نماد صف خريد داشتند و ۴3 
نماد با صف  فروش مواجه بودند. مجموع ارزش صف هاي 
خريد با افت ۵ درصدي نسبت به روز قبل به 987 ميليارد 
تومان كاهش يافت و مجموع ارزش صف هاي فروش نيز با 

افزايش ۴۵ درصدي به 302 ميليارد تومان رسيد.
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چه خبر از كدال؟
اكوايران| در اطلاعيه هاي منتشر شده در سامانه كدال، 
شركت پتروشيمي شيراز افزايش درآمد عملياتي به دليل 
افزايش مقدار و نرخ فروش را از دلايل اصلي رشد سود خود 
مطرح كرده اس��ت. شركت گروه مپنا اعلام كرد، تفاهم 
نامه بخش بخار نيروگاه گلستان با شركت سرمايه گذاري 
نيروگاهي ايران )س��نا( و شركت گروه برق و انرژي صبا 
امضا شده است. براس��اس اين تفاهم نامه اجراي پروژه 
گازي نيروگاه گلستان متعلق به شركت توليد نيروي برق 
آذرخش به مبلغ 38۴ ميليون يورو توسط شركت گروه 
مپنا انجام مي شود. شركت داروسازي سبحان انكولوژي 
و شركت داروسازي فارابي بيان كردند نرخ فروش 29 قلم 
از محصولات اين شركت بر اساس مجوز سازمان غذا و دارو 
افزايش يافته است. شايان ذكر است محصولات اعلامي 
جزو پرفروش ترين محصولات شركت هستند، به اين 
دليل نسبت فروش محصول به كل درآمد شركت در سال 
مالي قبل درصد قابل توجهي است. شركت ايران دارو و 
شركت سبحان دارو نيز بيان كردند؛ نرخ فروش تعدادي 
از محصولات اين ش��ركت به جهت پوشش هزينه هاي 
ناش��ي از افزايش قيمت مواد اوليه و براساس مجوزات 
سازمان غذا و داروافزايش يافته است.  شركت پتروشيمي 
شيراز افزايش درآمد عملياتي به دليل افزايش مقدار و نرخ 
فروش را از دلايل اصلي رشد سود خود برشمرده است. 
همچنين در مورد فروش اوره داخلي متاثر از قيمت فروش 
محصول اوره در بورس كالا است كه در سال ۱۴0۱ نسبت 
به دوره مشابه قبل روند افزايشي داشته است. اما شركت 
مهندسي صنعتي روان فن آور )خفناور( از افزايش نرخ 
فروش محصولات در بازار آزاد به ميزان ۴۵ درصد خبر 
داده است. شركت حفاري شمال از اجاره دستگاه دكل 
حفاري دريايي س��حر 2 جهت انجام عمليات حفاري، 
تعميرات و تكميل چاه از شركت نفت فلات قاره ايران به 
مبلغ ۵39 ميليارد تومان خبر داد. شركت بهمن ديزل 
بيان كرد؛ پيرو تكاليف مقرر توسط مجمع عمومي عادي 
سالانه در خصوص افزايش سرمايه از محل سود انباشته 
جهت اس��تفاده از مزاياي مالياتي مربوطه هيات مديره 
شركت مكلف به اجرايي نمودن موضوع مطروحه، ظرف 
مدت 3 ماه آينده شده است. مجتمع كشت و صنعت چين 
چين بيان كر؛ پيروي مذاكرات متعدد با طرف ايتاليايي 
مبني بر تعيين تكليف پيش پرداخت خريد ماشين آلات 
سس كچاپ به مبلغ 3 ميليارد تومان و با توجه به به شرايط 
بازار توافق ش��ده دستگاه با دستگاه توليد رب اسپتيك 
جايگزين شود. شركت سيمان قاين عنوان كرد؛ اقدام به 
خريد تعداد 30 دستگاه خودروي سنگين و با مشاركت 
شركت سيمان ساوه )سهامي عام( به نسبت آورده و توافق 
انجام شده به استناد پيش فاكتور از شركت ايران خودرو 
ديزل با ن��رخ مصوب كرده اس��ت. در خصوص آگهي 
دعوت به مجامع نيز نمادهاي درهاور، خكاوه، آباد، 
كزغال و خعمرا سهام داران خود را به مجمع عمومي و 
فوق العاده دعوت كردند. سازمان بورس مجوز افزايش 
سرمايه 3۶ درصدي بكام از محل مطالبات حال شده 

سهامداران و آورده نقدي را صادر كرده است. 

اصلاح قانون بازار سرمايه
به كجا رسيد؟

فرداي اقتصاد| مهدي طغياني، سخنگوي كميسيون 
اقتصادي مجلس در خص��وص آخرين اقدامات انجام 
شده براي اصلاح قانون بازار سرمايه عنوان كرد: بخشي 
از نوس��انات بورس طي س��ال هاي گذش��ته، ناشي از 
ضعف هاي مربوط به قانون بازار سرمايه بود. قانون بازار 
متناسب با شرايط بازار تدوين شده بود اما طي سال هاي 
اخير شرايط كاملا دگرگون شده بود. هم حجم افراد و 
ميزان سرمايه  وارد شده به بازار و افزايش بورس اولي ها. 
اما متاسفانه زيرساخت هاي قانوني به هيچ وجه آنها را 
متناسب با شرايط آماده ورود نمي كرد. اينها در اصلاح 
قانون با رويكرد جديدي براي استفاده از ظرفيت هاي 
بازار س��رمايه ديده شد.  وي ادامه داد: در اين اصلاحات 
تاكيد شد افراد قبل از ورود به بازار سرمايه بايد با اصول 
سرمايه گذاري و كنش گري در اين بازار آشنا شوند. در 
اين اصلاحيه سعي بر رفع گلوگاه هايي است كه اجازه 
نمي داد بازار متناسب با شرايط خود را تطبيق دهد. به 
عنوان مثال در سال 99 كه حجم عظيمي از ورودي منابع 
را داشتيم، عرضه هاي لازم صورت نگرفت.  سخنگوي 
كميسيون اقتصادي مجلس ادامه داد: اصلاح قانون بازار 
سرمايه در كميسيون اقتصادي مجلس انجام شده و در 
نوبت ارايه به صحن علني مجلس اس��ت.  وي در ادامه 
به قانون ماليات بر سوداگري اشاره كرد و گفت: بخش 
زيادي از منابع مالي و نقدينگي كه در اختيار مردم است، 
در دوره هاي تورمي جذب بازارهاي غيرمولد همچون 
ملك، طلا، خودرو و ارز مي شود و در نهايت به افزايش 
فشار تورمي بر نيازهاي معيشتي مردم منجر مي شود. 
موضوع بحث اين قانون اين است كه مانعي ايجاد كند تا 
در دوره هاي تورمي، سيل نقدينگي وارد اين بازارها نشود 
و به بخش هاي مولد اقتصاد كاناليزه شود. قانون ماليات بر 

سوداگري در مرحله تاييد شوراي نگهبان است. 

جايگاه بورس در برنامه هفتم توسعه
بورس�ان| س��يد محمدرضا ميرتاج الديني، عضو 
كميسيون برنامه و بودجه مجلس در نمايشگاه صنعت 
مالي عنوان كرد كه برگزاري اين نمايشگاه ها مي تواند به 
بهبود همكاري و هم افزايي بين نهادهاي مختلف منجر 
شود و شاهد افزايش توانمندي ها در صنعت مالي كشور 
باشيم و از سوي ديگر نيز به بهبود آشنايي عموم مردم 
با سرمايه گذاري مولد منجر مي شود. ميرتاج الديني در 
بخشي از صحبت هاي خود به نكات برنامه هفتم اشاره 
داشت و عنوان كرد كه در برنامه هفتم، توجه ويژه اي به 
مباحث صنعت مالي و به خصوص بازار سرمايه شده 
و تلاش مي شود كه اين مسير بيش از پيش به بهبود 
شرايط مالي كشور منجر شود زيرا صنعت مالي مي تواند 
مسير اصلي تحقق شعار سال يعني »رشد توليد و مهار 
تورم« باش��د از اين رو ارتباط صنايع با بازار سرمايه و 
صنعت مالي مي تواند يك��ي از مهم ترين اقدامات در 

دست اجراي سياست گذاران باشد.

قرارداد آتي سهام رونمايي شد
مجيد عشقي در حاشيه دومين روز نمايشگاه صنعت 
مالي در مراسم رونمايي از قرارداد آتي تك سهم، با بيان 
اينكه يكي از ابزارهايي كه براي دو طرفه شدن بازار نياز 
بود قراردادهاي آتي اوراق بهادار بود، گفت: اين ابزار از 
امروز به صورت عملياتي روي سه نماد آغاز شده است. 
وي با بيان اينكه قرارداد آتي ابزار پر ريسك محسوب 
مي شود، اظهار كرد: وجود اين ابزار در كنار ساير ابزارها 
براي معامله گران حرفه اي و صندوق هاي سرمايه گذاري 
لازم بود، اين اب��زار براي عموم س��رمايه گذاران قابل 
اس��تفاده نيس��ت. اين قرارداد در كن��ار قراردادهاي 
اختيار معلامله مي تواند استراتژي معاملات جذاب را 
فراهم كند. رييس س��ازمان بورس ادامه داد: در حوزه 
صندوق هاي س��رمايه گذاري اكثر صندوق ها در بازار 
فعال هس��تند به غير از صندوق پوش��ش ريسك كه 
اميدواريم تا پايان سال فعال شود. عشقي همچنين از 
پذيره نويس��ي حق تقدم الكترونيك در غرفه شركت 
سپرده گذاري مركزي و تسويه وجوه )سمات(، مركز 
افكارسنجي و رونمايي س��امانه جمع سپاري )مركز 
آزمون( و صكوك پلاس رونمايي كرد. در اين مراسم، 
محمود گودرزي، مديرعامل ش��ركت بورس تهران از 
رونمايي سايت جديد اين شركت خبر داد و افزود: هدف 
اين س��ايت تعاملي بودن اس��ت، اين سايت جزييات 
متفاوت از اطلاعات نماد را نمايش مي دهد، البته پايلوت 
بوده و بعد از اخذ واكنش فعالان نهايي خواهد شد. وي 
با اشاره به رونمايي از ابزار آتي تك سهم، گفت: بتوانيم 
با لانچ كردن صندوق پوشش ريسك كه تكميل كننده 
ابزارهاي مشتقه هس��تند ابزار بهتري معرفي كنيم و 
س��رمايه گذاران حرفه اي بتوانند از ان بهره مند شوند. 
همچنين مهدي زماني س��بزي، معاون عمليات بازار 
شركت بورس تهران با تاكيد بر اينكه زمين بازي فعالان 
حرفه اي بازار درحال تغيير اس��ت، اظهار كرد: فعالان 
از بازار سهام به س��مت ابزارهاي نوين درحال حركت 
هستند. پيش از اين در بازار اتي سبد سهام را داشتيم اما 
به دليل پيچيدگي انتظارات را برآورده نكرد و شركت 
بورس سعي كرد از قرارداد آتي تك سهم رونمايي كند.

تأثير نرخ ارز بر صعود بازار سرمايه
بازار| مجيد عبدالحميدي، كارش��ناس و فعال بازار 
سرمايه در خصوص وضيعت فعلي بازار سرمايه اظهار 
داشت: در وضعيت حال نمي توان به راحتي روند بازار را 
مورد پيش بيني قرار داد اما بررسي هاي صورت گرفته 
نش��ان مي دهد كه معاملات بورس تا زمان برگزاري 
مجامع با نوسان هاي بيشتر مثبت همراه خواهد بود 
اما از بعد مجامع مي توان ش��اهد روزهاي با ثبات تري 
در بازار بود.وي افزود: ش��اخص كل در حال حاضر در 
محدوده دو ميليون و 200 هزار واحد مي باش��د كه به 
عنوان حمايت قرار دارد. عبدالحميدي با بيان اينكه نرخ 
ارز يكي از عوامل باعث صعود بازار سرمايه در سال جاري 
خواهد شد، ابراز داشت: اين موضوع همچنين باعث سود 
شركت هاي صادرات  محور و كاموديتي محور خواهد 
شد كه بر روي بازار تأثيرگذار خواهد بود از طرف ديگر 
محدوديت هاي ناش��ي از قيمت گذاري دستوري در 
سال جاري نيز كم رنگ خواهد شد. حميدي در ادامه 
يادآور شد: نوسان قيمت  هاي جهاني، روند هفته گذشته 
بازار را به شدت تحت تأثير قرار داد زيرا برخي از آنها كه 
تأثيرگذار بر نرخ كاموديتي ها بودند معاملات بازار و تغيير 
قيمت سهام را تحت تأثير قرار دادند و باعث ايجاد چنين 
روند معاملاتي در بازار هفته پيش شدند. عبدالحميدي 
با تأكيد بر اينكه جري��ان و ميزان پول حقيقي در بازار 
سرمايه نقش اساسي در رشد يا افول بازار ايفا مي كند، 
تشريح كرد: اواخر ماه پيش ميزان خروج پول حقيقي 
ادامه دار بود، اين مهم با نزديك تر شدن به ثبت نام در 
سامانه يكپارچه خودرو شدت بيشتري يافت، در صورت 
انتشار اخبار مثبت طي روزهاي آينده مي توان انتظار 
برگشت پول هاي خارج ش��ده از آزادسازي پول هاي 
بلوكه در سامانه يكپارچه فروش خودرو را داشت، بيشتر 
اميدها براي رشدهاي اساس��ي بازار سرمايه در سال 
جاري و ديگر بازارها با توجه به قانون ماليات بر عايدي 
سرمايه نظير ارز، مسكن، خودرو و طلا به امسال معطوف 
شده است. اين كارشناس بازار سرمايه، سرمايه گذاري 
ميان مدت در بورس را ارزشمند خواند اما آن را نيازمند 
دقت و تحقيق دقيق درباره ش��ركت ها و بازار سرمايه 
دانست، وي تشريح كرد: براي سرمايه گذاري ميان مدت 
در بورس، تحليل اساسي شركت ها بسيار مهم است، 
شما بايد موقعيت مالي، عملكرد تاريخي، محصولات و 
خدمات، رقابت پذيري و استراتژي كسب و كار شركت ها 
را بررسي كنيد، همچنين تحليل تكنيكال به شما كمك 
مي كند الگوها و روندهاي قيمتي در بازار سهام را تحليل 
كنيد كه شامل بررسي نمودارهاي قيمتي، شاخص هاي 
فني و س��يگنال هاي خريد و فروش است با استفاده از 
تحليل تكنيكال، مي توانيد زمان ورود و خروج از سهام را 
بهبود ببخشيد. عبدالحميدي با اشاره به اينكه بسياري 
از سرمايه گذاران در دنياي اقتصاد توانايي تحليل هاي 
نمودار، شاخص هاي بورسي و سختي هاي سرمايه گذاري 
در بورس را ندارند، مطرح كرد: سرمايه گذاري در بورس 
امروزه داراي خطرهاي زيادي براي سرمايه گذاران است 
كما اينكه اين بازار به شدت تحت تأثير مسائل و اتفاقات 
سياسي و اجتماعي مي باشد همانطور كه در سال هاي 
اخير شاهد بوديم بسياري از سرمايه گذاران در اين بازار 
متحمل ضررهاي بس��يار س��نگين و جبران ناپذيري 
شده اند. مهندس عبدالحميدي در پايان خاطرنشان 
كرد: امروز شاهد هستيم كه بورس مردمي شده و طيف 
عظيمي از سهامداران مردمي را دربرگرفته است، در اين 
راستا ضرورت دارد تا نگاه به بازار سرمايه نگاه متفاوت 
باشد تا اعتماد از دست رفته مردم بازگردد. اين مدرس 
بازار سرمايه همچنين يادآور شد: اقتصاد هر كشوري دو 
بال اصلي دارد؛ بازار پول و بازار سرمايه كه متأسفانه 
در كشور ايران اين موضوع چندان حاكم نيست و از 
ديرباز تاكنون اقتصاد كشور بانك محور بوده است، 
اكنون  كه افق روش��ني از بازار سرمايه رقم خورده و 
طيف عظيمي از جمعيت كش��ور را به خود جذب 
كرده نبايد دست به سياست هاي غلط بزنيم و زمينه 

بي اعتمادي مردم به بورس را فراهم نماييم.

»تعادل«گزارشميدهد

كامسهامدارانتلخميشود؟

وضعيت شوينده ها در بازار سرمايه
ماده شوينده )Detergent( و پاك   كننده   ، به موادي گفته 
مي ش��ود كه مي توانند ذره هاي چربي و آلودگي را از روي 
اجسام و انواع سطوح پاك    كنند. شركت هاي توليدكننده 
مواد ش��وينده به عن��وان گروه مواد ش��يميايي مصرفي 
دسته بندي مي شوند. در بخش بندي صنعت، محصولات 
ش��وينده به عنوان محصولات زود مصرف با فروش بالا و 
كالايي عمومي به شمار مي آيند. در اين دسته از صنايع، 
حاشيه سود فروش محصولات زياد بالا نبوده و عموما سود 
توليدكنندگان از حجم بالاي فروش تامين مي شود. از ديد 
مصرف كننده اين نوع از كالاها جزو نياز روزانه هس��تند و 

هميشه در دسترس قرار دارند.
فروش اين دسته از كالاها توسط شبكه هاي خرده فروشي 
گسترده، معمولا متعلق به هلدينگ شركت ها يا به صورت 
برون سپاري، صورت مي گيرد و در نتيجه بحث نام تجاري 
و تبليغات در اين صنعت اهمي��ت بالايي دارد. به همين 
جهت بازار محصولات بهداشتي و شوينده يك بازار رقابتي 
به شمار مي آيد و برندها و شركت هاي زياد داخلي و خارجي 
در اين بازار فعال هستند. به طور كلي، بازار هدف محصولات 
ش��وينده داخلي اس��ت و بيش از 80درصد محصولات 

توليدي شركت ها در داخل كشور به فروش مي رسد.
شركت هاي شوينده اي كه در بورس ايران معامله مي شوند 
عبارتند از شركت هاي پديده شيمي قرن، پاكشو، پاكسان، 
گلتاش، صنايع بهداش��تي ساينا، بين المللي محصولات 
پارس، كف و تولي پرس. س��هامدار عمده ش��ركت هاي 
پاكشو و پديده شيمي قرن و همچنين پديده شيمي جم 
كه به زودي در بورس عرضه مي شود، گروه گلرنگ است. 
همچنين س��هامدار عمده شركت هاي پاكسان، گلتاش 
و ساينا، شركت مديريت صنعت شوينده بهشهر است. با 
توجه به قيمت گذاري دستوري اين صنعت از طريق سازمان 
حماي��ت از توليدكنن��دگان و مصرف كنندگان، كاهش 
قدرت خريد مردم، وجود ويروس كرونا و اهميت استفاده 
از محصولات شوينده در افزايش سلامت جامعه، نرخ اين 
محصولات همگام با تورم و افزايش بهاي تمام شده افزايش 
پيدا نكرده اس��ت. صنعت شوينده يكي از صنايع بورسي 
است كه دچار محدوديت در قيمت گذاري بوده و به همين 
علت با حاشيه سود پايين يا زيان دهي به فعاليت خود ادامه 
مي دهد. صنعت شوينده يكي از صنايع كوچك بازار سرمايه 
اس��ت، اين صنعت اما بسيار مهم و استراتژيك بوده و نياز 
روزمره مردم در تمامي خانه هاست. شوينده ها شامل انواع 
پودرهاي شوينده مانند پودر لباسشويي دستي و ماشيني، 
انواع مايعات شوينده مانند ظرفشويي و دستشويي، انواع 

مايعات سفيدكننده، ضدعفوني كننده و خوشبوكننده، 
انواع مواد ش��وينده جامد مانند صاب��ون و خميردندان و 
همچنين انواع لوازم آرايشي هستند. محصولات اين صنعت 
 FMCG=Fast Moving(  جزو كالاهاي زودمص��رف
Consumer Goods( محس��وب مي ش��وند. كالاي 
زودمصرف كالايي است كه به سرعت فروش رفته و قيمت 
نسبتا كمي دارد. بر اساس گزارش مهر؛ در صنعت شوينده 
بيش از بيست نوع ماده اوليه اصلي وجود دارد كه در بين 
آنها مي ت��وان به پلي اتيلن، آلكيل بنزن خطي، پلي اتيلن 
ترفتالات، الكل چرب اتوكسيله، پلي پروپيلن، آيروپين، 
سديم تري فسفات، سديم س��ولفات، سديم سيليكات، 
سديم، تگزوسيل، اسانس ها، آنزيم ها و انواع رنگ ها اشاره 
كرد. مواد اوليه صنعت ش��وينده عمدتا از پتروشيمي ها 
تامين مي شود و قيمت هر يك به صورت ماهانه و هفتگي 
به روزرساني مي شود. اين قيمت گذاري بر اساس مصوبه 
انجمن صنايع شوينده، بهداش��تي و آرايشي ايران انجام 
مي ش��ود. اين محصولات به چند دس��ته تقسيم شده و 
باتوجه به جايگاه محصولات در سبد خانوارهاي دهك هاي 

درآمدي بالا يا پايين، نرخ گذاري انجام مي شود.

    نماد شوينده
اين نماد در ب��ازار اول )تابلوي فرعي( بورس قرار دارد. اين 
نماد داراي eps خوب در محدوده ۱/۵82 ريال است، اما 
p بالاي ۱۴ است، در صورتي كه eبرp نكته منفي اين نماد

برe تي تي ام اين نماد ۱۴/9۱ است، p برe متوسط اين گروه 

9 است. آخرين گزارش 3 ماهه اين نماد منتهي به انتهاي 
اسفند سال ۱۴0۱ بوده كه اين نماد با افزايش 37 درصدي 
درآمدهاي عملياتي همراه ش��ده و درآمد سه ماهه آن به 
39 ميليارد تومان رسيده است. سود عملياتي اين نماد اما 
با افزايش بيشتري نسبت به درآمد مواجه شده و با افزايش 
۵8 درصدي نسبت به مدت مشابه سال قبل به 3۶ ميليارد 
تومان رسيده است. س��ود خالص اين نماد هم همان ۵8 
درصد افزايش نسبت به سال قبل و همان 3۶ ميليارد تومان 
است، در نتيجه حاشيه سود خالص و ناخالص آن برابر بوده 
و به عدد 92 درصد رسيده است. حاشيه سود اين نماد سال 
قبل 80 درصد بوده است كه با افزايش ۱2 درصدي در سال 
جاري به 92 درصد رسيده است. نكته اينجاست كه اين نماد 
هلدينگ بوده و مديريت چند نماد شوينده را برعهده دارد و 
نمادهاي شوينده ديگر به اين ميزان حاشيه سود بالا ندارند.

    نماد شپاكسا
نماد شپاكسا يا همان ش��ركت پاكسان يكي از نمادهاي 
شوينده بازار سرمايه است كه زيرمجموعه نماد شوينده 
محسوب مي شود، درآمدهاي عملياتي اين نماد با افزايش 
۴۶ درصدي همراه ش��ده و به ۶3۵ ميليارد تومان رسيده 
است. نكته مثبت براي شپاكسا اين است كه سود ناخالص 
اين نماد با افزايش ۱7۱ درصدي همراه شده و به ۴9 ميليارد 
تومان رسيده است، اما اين نماد همچنان در حال زيان دهي 
است اما نكته مثبت كاهش زيان اين شركت از ۵۵ ميليارد 

تومان به 2۱ ميليارد تومان است.

    نماد پاكشو
گروه صنعتي پاكشو نماد ديگر بازار سرمايه است كه داراي 
eps در محدوده ۱۶7 ريال است. اين نماد pبرe و pبرs بالا 
دارد و به همين علت وضعيت بنيادي ضعيف تري نسبت به 
نماد شوينده دارد، اما نكته مثبت پاكشو درآمدهاي بالاي 
عملياتي اس��ت. اين نماد در آخرين صورت مالي خود كه 
مربوط به انتهاي آذر سال قبل است با درآمد عملياتي ۵ هزار 
و ۴۴ ميليارد توماني همراه بوده است. سود ناخالص اين نماد 
نيز ۱/2۵۶ ميليارد تومان بوده است. حاشيه سود ناخالص اين 
نماد در سال قبل 2۵ درصد بوده كه نسبت به سال قبل خود 
با افزايش ۵ درصدي همراه شده است، حاشيه سود خالص 
اين نماد نيز با افزايش يك درصدي نسبت به سال قبل مواجه 
شده و به ۱۱ درصد رسيده اس��ت. به غير از نماد شوينده 
كه در اصطلاح يك هلدينگ بوده و داراي حاش��يه س��ود 
به شدت بالايي است، نمادهاي ديگر شوينده با حاشيه سود 
كم در حال فعاليت بوده و نكته اينجاست كه اين نمادها با 
قيمت گذاري دستوري و وضعيت نابسامان ارز دست و پنجه 
نرم مي كنند به طوري كه در برخي از امور مواد اوليه را با دلار 
دريافت ك��رده و براي فروش به ما به ازاي دلار به ريال دچار 
محدوديت قيمت گذاري بوده كه كار را براي آنان س��خت 
كرده است. مواد اوليه توليد مايعات شوينده، عمدتا شامل 3۵ 
تا ۴0 درصد اسيد سولفوريك و تكزاپون و 2۵ تا 30 درصد 
بطري و ادوات بسته بندي، همچنين حدود 3۵ تا ۴0 درصد 
ساير مواد از جمله اسانس و رنگ است. آلكيل بنزن خطي 
)LAB( به دليل تجزيه پذيري مناس��ب در محيط زيست 
به طور گسترده در صنايع توليد مواد شوينده مورد استفاده 
ق��رار مي گيرد. آلكيل بنزن خطي پس از سولفونه ش��دن 
)Sulfonation( در واحدهاي پايين دستي به سولفونيك 
آلكيل بنزن اسيد )LABSA( تبديل شده و به عنوان عامل 
پاك كننده در ش��وينده هاي مايع و پودرهاي لباسشويي 
دستي و ماشيني مورداستفاده قرار مي گيرد. چربي زداها، از 
شوينده هاي قليايي براي پاك كردن روغن، چربي، گريس 
و واكس استفاده مي ش��وند. اين محصولات، اغلب بر پايه 
هيدروكسيد س��ديم يا هيدروكسيد پتاسيم هستند كه 
باعث واكنش اين ماده با چربي ها و هيدروليز آنها مي شود. 
اين موضوع نشان مي دهد اين صنعت چسبندگي بالايي 
به قيمت محصولات شيميايي دارد. براين اساس با توجه به 
تغييرات قيمتي محصولات شيميايي و پتروشيمي ها بايد 
قيمت شوينده ها نيز دستخوش تغيير قرار گيرد، اما به دلايل 
حمايت از حقوق مصرف كنندگان اين تغييرات كمتر در اين 

صنعت اعمال مي شود.



گروه راه و شهرسازي|
در پي ايجاد امكان ثبت رايگان اجاره نامه در س��امانه 
اسكان و املاك، نايب رييس اتحاديه مشاوران املاك 
تهران نس��بت به تكثير موجران تقلبي در اين سامانه 
هشدار داد. از س��وم خرداد س��ال جاري، با راه اندازي 
بخشي از سامانه اسكان و املاك كشور، دولت در ادامه 
تلاش هاي خود براي كم رنگ كردن نقش مش��اوران 
املاك، امكان ثبت رايگان اجاره نامه و مبايعه نامه را در 
اين سامانه فعال كرد و بر اين مساله انگشت گذاشت كه 
با اين امكان هزينه هاي موجران و مستاجران كاهش 
مي يابد. اين در حالي اس��ت كه هزينه حق كميسيون 
بنگاه هاي املاك بخش كوچكي از هزينه هاي تامين 
سرپناه استيجاري را در بر مي گيرد و مساله اصلي و بزرگ 
مستاجران با چنين اقداماتي رفع و رجوع نمي شود و اي 
بس��ا با امضا و ثبت قراردادهايي كه در بررسي مفاد آن 
صلاحيت لازم را ندارند، دچار معضلات مالي بيشتري 
نيز بشوند. در همين رابطه، داوود بيگي نژاد، نايب رييس 
اتحاديه مشاوران املاك تهران گفت: امكان دارد در ساز 
و كار سامانه ملي اسكان و املاك طرف قرارداد اجاره، 
موجر تقلبي باشد و در اسناد كاداستر نشده و وكالتي 
امكان تشخيص وجود ندارد. بيگي نژاد در گفت وگو با 
ايلنا درباره ساز وكار انعقاد قراردادها در سامانه املاك 
و اسكان و گس��ترده اين قراردادها از اجاره به معاملات 
خريد و فروش و پيش بيني ها از احتمال حذف مشاوران 
املاك در اين شرايط اظهار كرد: در ابتدا بايد توجه داشت 
فعاليت مشاوره و خدمات ملكي با تمام پيشرفت هاي 
تكنولوژي كه در دنيا وجود دارد، از بين نرفته و نخواهد 
رفت و هيچ يك از كش��ورهاي پيشرفته هم قرارداد را 
در اختيار عموم قرار نداده اند چراكه در جهاني زندگي 
مي كنيم كه هر اقدامي بر اساس تخصص و به صورت 
ريزتخصصي انجام مي ش��ود و امور ب��ه صورت كاملا 
تخصصي به اجرا مي رسد. وي ادامه داد: مگر كار مشاوره 
املاك صرفا قرارداد نويس��ي است؟ البته اقداماتي كه 
در پيرامون انعقاد قرارداد صورت مي گيرد تا قرارداد به 
سرانجام برسد، ديده نمي شود اما بايد توجه داشت در 
طول دهه هاي گذشته يك سازمان به عنوان اتحاديه 
املاك تش��كيل شده و شغل رس��مي و توجيه شده و 
مستند به عنوان مش��اور املاك در سراسر دنيا وجود 
دارد.  نايب رييس اتحاديه مشاوران املاك تهران با اشاره 
به شاغلان مشاوران املاك در كشورمان گفت: در حال 
حاضر 150 هزار واحد صنفي مشاوره املاك وجود دارد 
كه بيش از 2 ميليون نفر در اين حوزه مش��غول به كار 
هستند و نبايد فراموش شود كه مشاوران املاك جزو 
شاخه هاي اصلي صنعت ساختمان محسوب مي شوند و 

دولت بايد از اين پتانسيل موجود استفاده كند.
بيگي نژاد درباره ساز و كار س��امانه املاك و اسكان در 
ثبت قراردادهاي اجاره بدون نياز به مراجعه به مشاوران 
املاك اظهار داشت: پيش از اين هم كپي قراردادها در 
اختيار عموم قرار داشت و با جست وجوي ساده گوگل 
هم فرمت خام قراردادها قابل دسترس بود اما قرارداد 
ملك بي��ن دو طرف صرفا پُر ك��ردن جاهاي خالي در 
قرارداد نويسي نيست و نياز به ملزوماتي دارد كه با نيروي 

انساني فراهم مي شود و نه از طريق سامانه.
وي درباره احتمال موجر تقلب��ي در ثبت قراردادهاي 
اينترنتي در بستر سامانه تاكيد كرد: مشاوران املاك 
داراي پروانه دوره سندخواني را مي گذرانند و مدارك 
را بررسي و پيگيري مي كنند اما تشخيص اسناد براي 

افرادي كه تخصصي در اين زمينه ندارند دشوار است و 
معتقدم از اين پس شاهد كلاهبرداري ها در اين حوزه 
خواهيم بود. امكان دارد در سازو كار اين سامانه طرف 
قرارداد موجر تقلبي باشد و پول رهن در اختيار موجر 
تقلبي قرار بگيرد . نايب رييس اتحاديه مشاوران املاك 
تهران درباره راهكار وزارت راه براي تش��خيص موجر 
تقلبي از طريق تطابق دادن كد ملي كه به شماره همراه 
مالك اتصال دارد با كد ملي درج شده در اسناد، گفت: 
اين مورد درباره اسنادي كه كاداستر نشده چگونه به اجرا 
خواهد رسيد؟ براي اسناد وكالتي چطور ممكن خواهد 
بود ؟ شايد تطابق شماره همراه با كد ملي مالك در اسناد 
تك برگي و كاداستر شده براي تشخيص موجر واقعي 
كمك كند اما سوال اين است در مورد اسناد قديمي و 
وكالتي چطور مي خواهند اين راهكار را به اجرا برسانند؟

وي افزود: از سوي ديگر بخش قابل توجهي از اسناد در 
كشور قولنامه اي است اين اسناد را چگونه رصد مي كنند؟ 
بيگي نژاد ادامه داد: اگر يك طرف از قرارداد، فهم درستي 
از محتواي قرارداد نداشته باشد، كار و امور مربوطه توسط 
مشاوره املاك انجام شود و ابهامات موجود توسط مشاوره 
املاك پيگيري و رصد قرار مي گيرد و واقعيت اين است 
كه سواد عمومي جامعه در حوزه قرارداد نويسي و انعقاد 
قرارداد كافي نيست و اساسا مگر هر فرد مي تواند قرارداد 
تنظيم كند و ريسك آن را بپذيرد؟ نايب رييس اتحاديه 
مشاوران املاك تهران گفت: مقايسه مشاوران املاك با 
آژانس هاي تاكسي تلفني مقايسه درستي نيست كه گفته 
ش��ود با آمدن انواع اپليكيشن هاي، آژانس هاي تاكسي 
تلفني برچيده شدند بنابراين با راه اندازي سامانه املاك و 
اسكان مشاوران املاك هم حذف مي شوند. تاكسي هاي 
اينترنتي خدماتي در يك زمان و مسير موقت و محدودي 
را به مشتريان ارايه مي دهند اما در بحث مشاوران املاك 
افراد تمام دارايي و سرمايه خود را با مشاوران املاك در 
فرآيند معامله قرار مي دهند و اين قياس مع  الفارق است.

سرنوشت6ميليوناجارهنامه؟
به گزارش »تعادل«، 20 ميليون نفر در قالب 6 ميليون 
خانوار، در كشور مستاجر هستند. خانوارهايي كه هر 
سال يا هر چند س��ال يك بار، بالاجبار به هنگام عقد 
قرارداد اج��اره، موظف به پرداخت حق كميس��يون 
بنگاه هاي ام��لاك و 9 درصد مالي��ات ارزش افزوده 
هس��تند. اين جمعيت از س��وم خرداد سال جاري، با 
راه اندازي سامانه معاملات املاك و مستغلات كشور، 
بدون مراجعه به بنگاه، تنها با درج اطلاعات خود و موجر 
در اين سامانه مي توانند نسبت به ثبت اجاره نامه هاي 
خود و دريافت كد رهگيري به صورت قانوني، رايگان 
و بدون پرداخت ماليات اقدام كنند. به اين ترتيب، در 
صورتي كه استفاده از اين سامانه فراگير شود، هم درآمد 
مش��اوران املاك به شدت دچار افت خواهد شد و هم 

درآمدهاي مالياتي دولتي آسيب خواهد ديد.
بي ترديد، تعداد معاملات اجاره همواره از تعداد معاملات 
ملكي بيشتر اس��ت. به ويژه در دوران ركود معاملاتي، 
بخش قاب��ل توجهي از درآمد بنگاه هاي ملكي از محل 
دريافت حق كميس��يون اجاره تامين مي شود. از اين 
رو، پيش بيني مي شود كه تعداد بنگاه هاي ملكي كشور 
كه طي دو دهه اخير به ش��دت افزايش يافته بود، طي 
سال هاي آتي، كمتر و كمتر ش��ود و مشاوران كنوني 
مجبور به فعاليت در ساير مش��اغل شوند. با اين حال، 
مستاجران كه با تنگناي مالي شديدي روبرو هستند، 
با راه اندازي اين سامانه، هزينه هاي كمتري را خواهند 
پرداخت و در نتيجه ورود اين متغير جديد به بازار اجاره، 
براي آنها و حتي براي موج��ران نيز خوش يمن تلقي 
مي ش��ود. به گزارش »تعادل«، در اولين مرحله شروع 
به كار س��امانه معاملات املاك و اسكان كشور، امكان 
ثبت و اس��تعلام قراردادهاي ثبت ش��ده براي قرارداد 
اجاره  مس��كن در حالت يك به يك )يك مالك شش 
دانگ به يك مس��تاجر(، به صورت برخط فراهم شده 

و هر دو مي توانند قرارداد اجاره  واحد مس��كوني مورد 
معامله خود را بدون نياز مراجعه به بنگاه در اين سامانه 
)https: //amlak.mrud.ir( انج��ام داده و ك��د 
رهگيري و نسخه  الكترونيكي آن را رايگان دريافت كنند.

ثبتقراردادبدونپرداختماليات
هادي عباس��ي، معاون وزير راه و شهرسازي در يك 
نشست خبري با رونمايي از سامانه معاملات املاك 
و مس��تغلات كش��ور با بيان اينكه اصولًا در روابط 
اجتماع��ي و اقتصادي قرارداد نق��ش تعيين كننده 
دارد و مبتني بر قرارداد وارد قرار و رابطه اجتماعي و 
اقتصادي مي شوند، اظهار كرد: كشورهايي پيشرفته 
هستند كه قرارداد پيشرفته داشته باشند. وي افزود: 
در عصر حاضر وارد هوشمندي قرارداد شده ايم و در 
يك روند جهاني هس��تيم و در بحث نوع قراردادها، 
وارد قراردادهاي مردمي )p&p( ش��ده ايم و امروز 
سامانه معاملات املاك و مستغلات با اين رويكرد و 

اين قالب قرارداد رونمايي مي شود. 
معاون وزير راه و شهرسازي گفت: نحوه ثبت قرارداد 
اجاره در اين سامانه به اينگونه است كه افراد مبتني 
بر درگاه دولت هوشمند وارد سامانه مي شوند و ابتدا 
موجر قرارداد را ثبت و فرم را پر و پس از آن مستاجر 

به ثبت قرارداد در سامانه اقدام مي كند.
وي افزود: هر يك از دو طرف بايد يك شاهد معرفي 
كنند و شماره موبايل ثبت و رمز يك بار مصرف براي 
شاهد ارسال و ش��ماره ثبت مي شود و كد رهگيري 
رسمي با باركد صادر مي شود و قابل استعلام گيري 
اس��ت. معاون ام��ور مس��كن و س��اختمان گفت: 
راه اندازي آزمايش��ي اين س��امانه صورت گرفته و 
1400 ق��رارداد اجاره ثبت ش��ده و امروز به صورت 
رسمي رونمايي است و اين سامانه در تمام ايام حتي 

تعطيل به صورت شبانه روزي فعال است. 

ايرانشهردر شهر 5 .Thu  راهوشهرسازي Jun 8. 2023    2508   پنجشنبه 18 خرداد 1402     19 ذی القعده 1444    سال نهم      شماره

تغييرساعتكاريمراكز
معاينهفنيخودروهايتهران

مديرعامل ستاد معاينه فني خودروهاي تهران از افزايش 
مراكز معاينه فني فعال در روزهاي جمعه خبر داد. به 
گزارش فارس، شادي مالكي در توضيح تغيير ساعت 
كاري مراكز معاينه فني شهر تهران همزمان با تغيير 
س��اعت كاري ادارات، افزود: در پي مصوبه دولت مبني 
بر آغاز ساعت كاري ادارات از ساعت 6 صبح، اين ستاد 
جهت تسهيل در ارايه خدمات به شهروندان نسبت به 
تطبيق شروع ساعت كاري مراكز با اين مصوبه از روز 16 
خردادماه جاري اقدام كرده است؛ البته مراكز بيهقي، 
شهيد آبشناسان و شقايق همچون گذشته در تمامي ايام 
هفته به صورت شبانه روزي و ساير مراكز معاينه فني و 
واحدهاي سيار معاينه فني در روزهاي شنبه تا پنجشنبه 
شنبه از ساعت 6 الي 1۸ فعال هستند. وي در خصوص 
فعاليت برخي از مراكز معاينه فني شهر تهران در روزهاي 
جمعه نيز گفت: با توجه به اينكه تعدادي از شهروندان در 
ايام هفته به علت مشغله كاري فرصت مراجعه به مراكز 
را ندارند؛ لذا جهت رفاه حال اين افراد برخي از مراكز در 
ايام تعطيل نيز فعال هستند. در روزهاي جمعه مراكز 
معاينه فني شهداي زمان آباد، بعثت، فداييان اسلام، 
نيايش، خاوران و امام رضا)ع( از ساعت ۷ الي 14 آماده 
خدمت رساني به شهروندان است. مالكي در خصوص 
نحوه اطلاع از آخري��ن وضعيت فعاليت مراكز معاينه 
فني شهر تهران خاطرنشان كرد: شهروندان مي توانند با 
مراجعه به سايت رسمي ستاد معاينه فني خودروهاي 
تهران به آدرس inspection.tehran.ir يا تماس با 
سامانه پاسخگوي 96006000 از نحوه فعاليت و ساعت 
كاري مراكز معاينه فني مطلع ش��وند. وي در توضيح 
ميزان ظرفيت ايجاد ش��ده براي پذيرش اينترنتي در 
مراكز معاينه فني تصريح كرد: به منظور تسهيل در ارايه 
خدمات و مديريت زمان، پذيرش در 10 مركز معاينه 
فني خودروي شهر تهران صرفا اينترنتي انجام مي شود. 
به طوريك��ه مراجعه به مراكز بيهقي، نيايش، ش��هيد 
آبشناسان، سراج، دماوند و شهيد چمران و چهار واحد 
سيار نوبنياد، گيلان، هنگام )شماره 4( و هنگام )شماره 
۸( تنها با تعيين وقت قبلي از طريق نوبت گيري اينترنتي 

در سامانه »تهران من« امكان پذير است. 

افزايشاختياراتمالي
شهردارانپايتخت

مديرعامل سازمان س��رمايه گذاري شهرداري تهران 
از افزايش س��طح اختيارات مالي ش��هرداران مناطق 
براي اجراي پروژه هاي مشاركتي خبر داد. نويد خاصه 
باف در گفت وگو با ايسنا، گفت: از گذشته تاكنون هر 
پروژه مش��اركتي حتي پروژه ه��اي كوچك مقياس 
ك��ه در مناطق اجرايي مي ش��د بايد مجوز س��ازمان 
سرمايه گذاري را اخذ مي كرد، بگونه اي كه بعد از بررسي 
پروژه در سازمان، به شهرداران مناطق تفويض اختيار 
مي كرديم كه نسبت به جذب مشاركت و سرمايه گذاري 
اقدام كنند. وي با بيان اينكه تعداد مناطق بالا و حجم 
پروژه هاي ارسالي به سازمان سرمايه گذاري به قدري 
زياد بود كه بررسي پرونده پروژه ها ماه ها زمان مي برد و 
اين مساله موجب بروز مشكلاتي شده بود، تصريح كرد: 
بر همين اساس با استناد به تبصره هاي قانون بودجه 
1402 ش��هرداري تهران، اختياراتي براي شهرداران 
مناطق در حوزه پروژه هاي مشاركتي در نظر گرفته شد 
و مبالغ اختياري آنها را اصلاح كرديم. به گفته خاصه 
باف، بر اين اساس براي پروژه هاي مشاركتي تا سقف 
4000 ميليارد تومان بايد س��ازمان س��رمايه گذاري 
مجوزه��اي لازم را ارايه كند، پروژه ه��اي بين 4000 
تا۸000 ميليارد هم مي بايست در كميسيون برنامه و 
بودجه شوراي شهر بررسي شود و در مورد پروژه هاي 
با بيش از ۸000 ميليارد تومان نيز بايد در صحن علني 
شوراي شهر براي آنها تصميم گيري شود. مديرعامل 
سازمان سرمايه گذاري شهرداري تهران با تاكيد بر اينكه 
ارايه مجوز براي پروژه هاي مشاركتي تا سقف4000 
ميليارد تومان در حوزه اختيارات سازمان سرمايه گذاري 
اس��ت، افزود: براي اينكه ش��هرداري هاي مناطق در 
اجراي پروژه هاي مشاركتي خود معطل نشوند سطح 
اختيارات آنها را بالا برديم، بگونه اي كه پروژه ها تا سقف 
100 ميليارد تومان آورده شريك، مي تواند در مناطق و 
پس از انجام بررسي هاي لازم با حضور نماينده سازمان 

سرمايه گذاري در همان منطقه تعيين تكليف شود.

قيمتهراتوبوسدستدوم
۲تا۳ميلياردتوماناست

مديرعامل ش��ركت واحد اتوبوسراني گفت: مجوز 
وارد كردن هزار دس��تگاه اتوبوس را داريم و تا پايان 
سال تلاش مي كنيم تعدادي را به ناوگان اتوبوسراني 
پايتخ��ت وارد كنيم. مي خواهيم اتوبوس��ي را وارد 
كنيم كه دوب��اره به چرخه تعمي��رات برنگردد. به 
گزارش ايلنا، مهدي عليزاده، مديرعامل ش��ركت 
واحد اتوبوس��راني در خصوص اتوبوس هاي دست 
دومي كه قرار بود به ناوگان حمل  ونقل شهري اضافه 
شود، توضيح داد: هنوز در حال بررسي هستيم و به 
نتيجه مد نظرمان با توجه به سختگيري هاي سازمان 
ملي اس��تاندارد به لحاظ اس��تاندارد و ويژگي هاي 
فني نرس��يده ايم. وي افزود: در ح��ال مذاكره براي 
وارد كردن اتوبوس ها هستيم. ما مجوز وارد كردن 
1000 دستگاه اتوبوس را داريم و تا پايان سال تلاش 
مي كنيم تع��دادي را به ناوگان پايتخت وارد كنيم؛ 
چراكه مي خواهيم اتوبوسي را وارد كنيم كه مشكل 
فني پيدا نكند و دوباره به چرخه تعميرات برنگردد. 
مديرعامل شركت واحد اتوبوسراني ادامه داد: بايد 
بحث استاندارد اتوبوس ها رعايت شود. طبق مجوز 
هيات دولت بايد كارك��رد اين اتوبوس ها كمتر از 5 
سال باشد. وي با بيان اينكه برآورد هزينه اتوبوس ها 
هنوز انجام نشده است، خاطرنشان كرد: براي اين امر 
بايد خارج از كشور به صورت ميداني از اين دستگاه ها 
بازديد كنيم تا قيمتش مشخص بشود؛ ولي حدودا 
قيمت هر دستگاه بايد دو تا سه ميليارد تومان باشد.

ايران۲فروندايرباسخريد؟
منابع غربي اعلام كردند اي��ران با وجود تحريم ها 
توانسته اس��ت دو فروند ايرباس  اي ۳40 متعلق به 
نيروي هوا فضاي فرانس��ه را خري��داري كند و در 
اختي��ار بگيرد. به گزارش تس��نيم، پايگاه هلندي 
اس��كرمبل كه اخبار مربوط به صنع��ت هوايي را 
منتشر مي كند طي گزارشي تاييد نشده اعلام كرد 
دو فروند ايرباس  اي ۳40 كه زماني متعلق به نيروي 
هوا فضاي فرانسه بودند توسط يك ايرلاين ايراني 
خريداري ش��ده اند. بر اس��اس اين گزارش اين دو 
هواپيما در تاريخ 2۳ مه  سال جاري از فرودگاهي در 
جاوه غربي اندونزي برخاسته و در فرودگاه چابهار 
ايران به زمين نشسته اند. اين هواپيماها در دسامبر 
2020 از خدمت در نيروي هوا فضاي فرانسه كنار 
گذاشته ش��دند و از مارس 2021 تا بهار 2022 در 
شهر شاتورو فرانس��ه نگهداري مي شدند.  در بهار 
2022 اين دو هواپيما به ايرلايني به نام كرتاجاتي 
در جاوه غربي اندونزي انتقال داده شدند كه منابع 
غيررسمي مي گويند شركتي ايراني به آنها دست 
يافت. اين دو هواپيما يك سال پس از اينكه هيچ گونه 
پروازي نداشتند در كشور مالي به نام يك شركت 
صوري متعلق به يك ايرلاين ايراني ثبت ش��دند. 
اين دو هواپيم��ا در روز 2۳ مه از اندونزي به مقصد 
مالي در آفريقا پرواز كردند اما مسير خود به آفريقا 
را تغيير دادند و در فرودگاه چابهار در جنوب غربي 
ايران به زمين نشس��تند. اين خبر در حالي منتشر 
مي شود كه مقامات رس��مي ايران طي هفته هاي 
اخير از ورود ده ها فروند هواپيماي جديد به ناوگان 
هوايي كشور خبر داده اند. در همين زمينه محمد 
محمدي بخش، رييس سازمان هواپيمايي كشوري 
گفته بود كه بيش از 50 فروند هواپيما و هليكوپتر در 
1۸ ماه گذشته خريداري شده و تاكنون 20 فروند به 
سرويس هوايي براي خدمت رساني اضافه شده است.

افرادمالكبيشاز۱۰۰خانه
درآستانهاعمالماليات!

افرادي كه بيش از 100 واحد مس��كوني خالي دارند 
در اولويت نخس��ت معرفي به س��ازمان امور مالياتي 
قرار دارند كه شناسايي و برگه مالياتي براي آنها صادر 
شده است. به ترتيب كساني كه مالك خانه هاي خالي 
كمتري هستند در اولويت هاي بعدي قرار مي گيرند 
ت��ا در نهايت صاحبان يك ت��ا دو واحد، هدف ماليات 
قرار گيرند؛ طبق اعلام معاون وزير راه و شهرس��ازي 
تاكنون 200 هزار خانه خالي به سازمان امور مالياتي 
معرفي شده يا در فرآيند معرفي قرار دارد. به گزارش 
ايسنا، س��تاد هماهنگي اقتصادي دولت مصوبه اي را 
درخصوص ماليات خانه هاي خالي ابلاغ و اولويت ها 
را تعيين كرد. طبق اين مصوبه در ابتدا افراد حقيقي و 
حقوقي كه بيش از 100 واحد خالي داشته باشند، در 
اولويت نخست معرفي به سازمان امور مالياتي قرار دارند 
و در اولويت بعد مالكان واحدهاي خالي يكصد تا 50 
خانه خالي، اولويت سوم مالكان 50 تا 20خانه خالي، 
اولويت چهارم مالكان 20 تا 5 خانه خالي، اولويت پنجم 
5 تا 2 خانه خالي و در نهايت مالكان واحدهاي يك تا 
دو واحد مسكوني خالي در اولويت شناسايي و معرفي 
به س��ازمان امور مالياتي و اخذ ماليات هستند. بنا به 
گفته هادي عباس��ي اصل معاون مسكن و ساختمان 
وزير راه و شهرسازي حدود 200 هزار واحد مسكوني 
خالي از سوي وزارت راه و شهرسازي به سازمان امور 
مالياتي معرفي يا در فرآيند معرفي قرار دارد. درهمين 
حال، رييس سازمان امور مالياتي اعلام كرد: تاكنون 
براي بيش از 6۳ هزار واحد مس��كوني معرفي شده از 
س��وي وزارت راه و شهرس��ازي برگ مطالبه مالياتي 
بالغ بر 1,400 ميليارد تومان صادر ش��ده اس��ت. به 
گزارش مهر، سيد محمدهادي سبحانيان در صفحه 
ش��خصي خو در توئيتر نوشت: در جلسه امروز با وزير 
راه و شهرسازي، تفاهم هاي مهمي براي اجراي هر چه 
بهتر و قوي تر ماليات بر خانه هاي خالي انجام داديم. به 
گفته رييس سازمان امور مالياتي، تاكنون براي بيش 
از 6۳ هزار واحد مسكوني معرفي شده از سوي وزارت 
راه و شهرس��ازي برگ مطالبه مالياتي بالغ بر 1,400 
ميليارد تومان صادر ش��ده است. بنا بر اعلام وزارت راه 
و شهرس��ازي، تمامي مالكان مكلف هستند اطلاعات 
سكونتي خود را در س��امانه ملي املاك و اسكان ثبت 
كنند كه چنانچه اطلاعات ملكي در اين س��امانه ثبت 
نشود به معناي خانه خالي از سكنه است و اخطار داده 
مي شود. قانون ماليات بر خانه هاي خالي از آذرماه 1۳99 
به تصويب رسيد. با اين حال مشكلاتي كه در مكانيزم 
شناسايي اين خانه ها وجود داشت، روند اجراي قانون را 
دچار مشكلاتي كرد. پيش از آن در بهمن ماه 1۳9۸ براي 
شناسايي وضعيت سكونتي واحدهاي مسكوني در كشور 
سامانه املاك و اس��كان توسط وزارت راه و شهرسازي 
راه اندازي شد. از روش شناسايي واحدهاي خالي از سكنه 
در اين سامانه، اس��تفاده از تقاطع اطلاعاتي بود. بدين 
صورت كه از طريق دستگاه هاي مرتبط با بخش مسكن، 
وضعيت سكونت خانه ها دريافت مي شد. دولت سيزدهم 
در نظر دارد تا از روز 15 شهريورماه سال جاري، اعمال 

ماليات بر خانه هاي خالي را به شكل جدي اجرا كند.

واممسكننخبگان
يكميلياردتومانشد

وزير راه و شهرسازي از مصوبه شوراي پول و اعتبار 
مبني بر افزايش وام خريد و ساخت مسكن نخبگان 
به يك ميلي��ارد تومان خبر داد. ب��ه گزارش مهر، 
مهرداد بذرپاش وزير راه و شهرسازي اظهار كرد: در 
جلسه امروز شوراي پول و اعتبار وام خريد و ساخت 
مسكن نخبگان )با معرفي بنياد ملي نخبگان( از 600 
ميليون تومان به يك ميليارد تومان رسيد. بذرپاش 
خاطرنشان كرد: وام وديعه مسكن نخبگان نيز ۳00 
ميليون تومان تصويب شد. پيش از اين، وام مسكن 
اعضاي هيات علمي دانشگاه ها نيز از 600 ميليون 

تومان به يك ميليارد تومان افزايش يافته بود.

اتحاديه املاك نسبت به تكثير موجران تقلبي با ثبت رايگان اجاره نامه هشدار داد

مرتضوي: توان تامين مالي ساخت يك ميليون مسكن را داريم

نفوذ كلاهبردارهاي ملكي در سامانه املاك

رونماييازمدلانبوهسازانبرايكمكبهدولت
گروه راه و شهرسازي|

به باور انبوه سازان، مهم ترين مشكل ساخت 4 ميليون 
مسكن در 4 سال، مساله تامين مالي اين پروژه بزرگ 
است. به همين دليل آنها پيشنهاد كرده اند، از 2 ميليون 
واحد مسكوني شهري، يك ميليون واحد را تامين مالي 
كنند اما در ازاي آن، واحدهاي ساخته شده يا زمين از 
دولت دريافت نمايند. آنگونه كه رييس كانون سراسري 
انبوه سازان اعلام كرده، انبوه سازان توان تامين مالي 
ساخت يك ميليون مس��كن را دارند.در همين حال، 
معاون وزير راه و شهرس��ازي اعلام كرده كه دولت از 
اقشار ضعيف متقاضي مسكن دولتي حمايت مي كند.

به گزارش تسنيم، سيدمحمد مرتضوي با اشاره به اينكه 
در طرح نهضت ملي مس��كن به توسعه درون شهرها 
توجه نشده اس��ت، اظهار كرد: با توجه به اينكه قانون 
ساماندهي و حمايت از توليد و عرضه مسكن را داريم 
اگر ابزارهاي آن فراهم مي شد امروز ديگر نيازي به قانون 

جهش توليد مسكن نداشتيم.
وي با بيان اينكه پس از گذشت 2 سال در بخش هايي 
از اين طرح ناكارآمدي مي بينيم، افزود: مهم ترين بحث 
نهضت ملي مسكن، تسهيلات بانكي است كه عملكرد 
بانك هاي عامل به جز بانك مسكن در اين مسير رو به 

جلو نيست.
وي با يادآوري اينكه در مسكن مهر نرخ سود تسهيلات 
در تهران 9 درصد، مراكز استان ها ۷ و در ساير شهرها 
4 درصد بود، اضافه كرد: در مس��كن مهر تسهيلات 
پرداخت ش��ده ۷0 تا ۸0 درصد از مناب��ع لازم براي 
س��اخت واحدها را تامين مي كرد و آورده متقاضيان 

مبلغ محدودي بود.
وي در ادامه بيان كرد: براي تس��ريع س��اخت وس��از 
و كاهش آورده متقاضيان اس��فندماه س��ال گذشته 
پيش��نهاد ورود بخش خصوصي براي تامين آورده از 

منابع مالي داخلي را داديم.
وي يادآور شد: انبوه سازان توان تامين مالي 50 درصد 

از هدف گذاري دولت براي ساخت و ساز مسكن را دارد. 
به عبارت ديگر با توجه به اينكه حدود 2 ميليون واحد 
مسكوني خودمالكي و روستايي است، 2 ميليون واحد 
ديگر باقي مي ماند كه انبوه سازان مي توانند تامين مالي 

يك ميليون واحد را انجام دهند.

كاهش۲۰درصديقيمتمسكن
بهدليلركود

رييس انجمن انبوه سازان تهران از كاهش 20درصدي 
قيمت مسكن به دليل ركود خبر داد و گفت: وزارت راه 
و شهرسازي با قيمت 10ميليوني ساخت نهضت ملي 
مسكن موافقت كرد. به گزارش تسنيم، ايرج رهبر در 
نشست خبري با اشاره به قيمت مقطوع ساخت وساز 
واحدهاي مس��كن مهر، اظهار ك��رد: قيمت مقطوع 
مشكلاتي را براي س��ازندگان به وجود آورده بود. وي 
با بيان اينكه در نهضت ملي مس��كن نيز وزارت راه و 
شهرسازي بر انجام ساخت وساز با قيمت مقطوع تأكيد 
دارد، افزود: متأس��فانه قيمت هاي متفاوتي از سوي 
مس��وولان ذي ربط براي هزينه س��اخت واحدهاي 
نهضت ملي مس��كن اعلام مي ش��ود ما از وزارت راه و 
شهرسازي خواس��ته ايم از سازمان برنامه و بودجه در 
اين رابطه تبعيت كند. وي توضيح داد: سازمان مذكور 
كارشناسان خيلي قدري دارد كه ريز آيتم هاي مربوط 
به نهاده هاي ساختماني را با دقت بسيار بالا محاسبه و 
با توجه به تورم هر سه ماه يك بار شاخص تعديل را اعلام 
مي كنند. رييس انجمن انبوه سازان استان تهران گفت: 
پس از مذاكرات متعدد، وزارت راه و شهرسازي با هزينه 
س��اخت حدود 10 ميليون توماني براي هر مترمربع 

نهضت ملي مسكن موافقت كرده است.
وي با تصريح به اينكه مهم ترين مس��اله ساخت وساز 
پروژه هاي نهضت ملي مس��كن تأمين مالي اس��ت، 
يادآور شد: در دوره اسلامي وزير اسبق راه و شهرسازي 
بارها اعلام كرديم كه براي س��اخت واحدهاي »طرح 

اقدام ملي« آورده متقاضيان و وام ۳00 ميليون توماني 
پاسخگو نيست. رهبر ادامه داد: بر اين اساس پيشنهاد 
داديم از سرمايه بخش خصوصي براي ساخت وسازها 
اس��تفاده شود كه به آن توجهي نش��د. در پروژه هاي 
نهض��ت ملي مس��كن توان تأمي��ن آورده از س��وي 
متقاضيان حداكثر 200 ميليون تومان است كه با وام 
۳00 ميليون توماني )قبل از افزايش به 550 ميليون 

تومان( حدود 500 ميليون تومان مي شد.
وي اضافه كرد: ب��ا اين مبل��غ وام و آورده متقاضيان 
برآوردهاي ما نشان مي داد كه هزينه ساخت دو برابر 
رقم مذكور يعني حدود يك ميليارد تومان خواهد بود.

وي راهكار ساخت وساز سريع پروژه هاي نهضت ملي 
مسكن را اس��تفاده از سرمايه بخش خصوصي اعلام و 
بيان كرد: پيشنهاد داده ايم از همان پروژه ها به ازاي منابع 
مالي بخش خصوصي به آنها واحد واگذار كنند، يا اينكه 
در جاهاي ديگر به ما زمين واگذار كنند. رييس انجمن 
انبوه سازان تهران خاطرنشان كرد: 2 سال زمان برد تا 
موضوع تهاتر در نهضت ملي مس��كن را جا بيندازيم. 
رهبر با تأكيد ب��ر اينكه اجراي نهضت ملي مس��كن 
مديريت جهادي مي خواهد، گفت: مديريت جهادي 
به اين معني كه مديران قدرت تصميم گيري سريع و 
ابلاغ آن را داشته باشند. در زمان حاضر چون مديران 
اختيار ندارند منتظر تصميم گيري شوراي عالي مسكن 
مي مانند و پس از آن در رابطه با موضوعي تصميم گيري 
مي كنند. وي به وضعيت بازار مسكن گريزي زد و گفت: 
به دليل ركود حاكم بر بازار، قيمت مس��كن 10 تا 20 
درصد كاهش يافته است. رهبر ابراز كرد: در واقع به دليل 
كاهش قدرت خريد مردم، فروش��ندگان قيمت هاي 

پيشنهادي براي املاك خود را كاهش داده  اند.

جزيياتكمكدولتبهاقشاركمدرآمد
در همين حال، معاون وزير راه و شهرسازي با اشاره به 
برنامه دولت براي تسهيل شرايط متقاضيان نهضت 

ملي مسكن در دهك هاي كم درآمد، گفت: قرار شد 
براي دهك هاي 1 و 2  كه مشكل آورده اوليه  داشتند، 
مبل��غ 400 ميليون تومان وام 15 س��اله 2 درصد به 

منظور پوشش آورده اوليه در نظر گرفته شود. 
هادي عباسي در گفت وگو با فارس، با اشاره به آخرين 
وضعيت تسهيلات ساخت نهضت ملي مسكن اظهار 
كرد: شوراي عالي مسكن سقف تسهيلات را به 550 
ميليون تومان در تمام شهرها افزايش داد و اين سقف 
در شوراي پول و اعتبار تصويب و به بانك ها ابلاغ شد 
و هم اكنون همه متقاضيان نهضت ملي مس��كن وام 
550 ميليون توماني دريافت مي كنند، همچنين آن 
دسته از متقاضيان طرح هاي قبلي نظير طرح اقدام 
ملي مس��كن كه موفق به تكميل مسكن خود با وام 
قبلي نش��دند، مي توانند در سقف جديد تسهيلات 

دريافت كنند.
معاون مسكن و س��اختمان وزير راه و شهرسازي با 
اشاره به برنامه دولت براي تسهيل شرايط متقاضيان 
نهضت ملي مس��كن در دهك هاي كم درآمد گفت: 
براي دهك هاي يك تا چهار عموما مشكل آورده اوليه  
وجود داشت كه قرار شد، براي دهك 1 و 2 ، مبلغ 400 
ميليون تومان وام 15 ساله 2 درصد به منظور پوشش 

آورده اوليه در نظر گرفته شود.
وي افزود: همچنين براي دهك ه��اي درآمد ي ۳ و 
4، مبلغ ۳00 ميليون تومان تس��هيلات 15 س��اله 
2 درصد وجود دارد. عباس��ي گفت: اين تس��هيلات 
براي دهك هاي كم درآمد علاوه بر وام 550 ميليون 
توماني است و همانطور كه تاكيد كردم براي پوشش 
آورده اوليه است. اين مقام مسوول در ارتباط با نرخ 
سود تسهيلات مسكن گفت: نرخ سود اين تسهيلات 
مطابق قانون و توسط ش��وراي پول و اعتبار تعيين 
مي شود و همچنين دوره بازپرداخت نيز منطبق بر 
قانون جهش توليد مسكن مجموع دوران مشاركت و 

فروش اقساطي 20 ساله تعيين خواهد شد.



گزارش تحليلي از رفتار كاربران ايراني در س��ال گذشته 
)۱۴۰۱( در شبكه هاي اجتماعي مختلف نشان مي دهد 
كه ايراني ها با وجود محدوديت ها و فيلترينگ شبكه هاي 
اجتماعي، همچنان از اين شبكه ها استفاده مي كنند و در 
حالي كه با فيلترينگ تلگرام، اين پيام رسان جاي خود را 
به  واتس اپ داده بود، حالا تلگرام به صدر استفاده ايراني ها 

از پيام رسان هاي مختلف بازگشته است.
بيگ ديتا يا كلان داده اصطلاحي است كه در مورد حجم 
زيادي از اطلاعات استفاده مي شود كه پيچيده هستند و 
پردازش آنها با استفاده از روش هاي سنتي، غيرممكن و 
دشوار است. اين داده هاي كلان از آن جا كه اهميت زيادي 
دارند در موضوعات و صنايع مختلف اعم از صنعت آموزش، 
سلامت، ديجيتال ماركتينگ و شبكه هاي اجتماعي، توليد 
محتوا و غيره كاربرد دارند. تحليل بيگ ديتاي شبكه هاي 
اجتماعي و فضاي مجازي راه  را براي داش��تن بينش هاي 
عميق و فهم نكات مفيد براي ش��ناخت اين فضا استفاده 
درس��ت از آن اهميت فراواني دارد. ديت��اك در روزهاي 
گذشته گزارش س��الانه خود را درخصوص تحليل رفتار 
كاربران ايراني در شبكه هاي اجتماعي مختلف منتشر كرده 
كه بر اساس آن، كاربران ايراني با وجود محدوديت هايي كه 
از قبل روي برخي از شبكه هاي اجتماعي اعمال شده بود 
و همچنين محدوديت هاي جديدي كه در شهريور سال 
گذشته روي پلتفرم هايي مانند اينستاگرام و واتساپ اعمال 
شد و همچنين ساير محدوديت هاي گاه  و بي گاه مربوط به 
سرعت اينترنت، همچنان در شبكه هاي اجتماعي خارجي 
حضور دارند. فعاليت ايراني ها و همچنين توليد محتواي 
فارسي در برخي از اين پلتفرم هاي خارجي مانند توييتر 

حتي افزايش هم يافته است.

   كدام شبكه هاي اجتماعي
 بيشترين كاربر فعال ايراني را دارند؟

كاربران ايراني با وجود محدوديت هاي فيلترينگ، كماكان 
در شبكه هاي اجتماعي مختلف خارجي فعال هستند و 
از پيام رسان هاي بين المللي به صورت گسترده استفاده 
مي كنند. بنابر اين گزارش، اپليكيش��ن تلگرام با وجود 
فيلتر بودن، همچنان در صدر اس��تفاده كاربران ايراني 
ق��رار دارد و بين ۵۸ تا ۶۱ ميليون كاربر ايراني دارد. پس 
از تلگرام، اينس��تاگرام با داشتن ۴۲ تا ۴۶ ميليون كاربر 
ايراني، در رده دوم قرار دارد. توييتر هم با داش��تن ۳.۵ تا 
۴ميليون كاربر ايراني در رده س��وم فعاليت از نظر شمار 
كاربران ايراني قرار دارد. نكته قابل توجه اين است كه تا 
پيش از اعمال فيلترينگ جديد روي شبكه هاي اجتماعي 
در شهريور سال ۱۴۰۱، كاربران به استفاده از پيام رسان 
واتساپ متمايل ش��ده بودند اما با فيلتر شدن واتساپ، 
كاربران ايراني به صورت گسترده دوباره اقدام به استفاده  
از تلگرام كرده اند. البته اين آمار براساس تعداد حساب هاي 
كاربري ايجاد شده توسط ايرانيان در شبكه هاي اجتماعي 
ذكر شده گردآوري شده است. با توجه به اين نكته كه در 
شبكه هاي اجتماعي، كسب و كارهاي ايراني هم حضور 
دارند و ممكن است هر نفر حقيقي، بيش از يك حساب 
ش��خصي داشته باش��د يا حتي كاربران علاوه بر صفحه 
شخصي شان، صفحه هاي مربوط به كسب و كارشان را 
هم در شبكه هاي اجتماعي ايجاد كرده باشد، اين داده ها 

با تعداد نفرات فعال متفاوت خواهد بود.

    ميزان فعاليت كاربران ايراني
 در شبكه هاي  اجتماعي 

كاربران ايراني تلگرام به صورت ميانگين ۲۲ پس��ت 
در ثانيه منتشر مي كنند، در هر ثانيه، ۲۷ هزار پست 
تلگرامي توسط كاربران ايراني مشاهده مي شود، هر 
پس��ت تلگرامي به صورت ميانگي��ن ۱۲۰۰ بازديد 
دارد، حدود ۱۰ درصد از پس��ت هاي تلگرام محتواي 
بازنشر شده اس��ت. اغلب كانال هاي تلگرامي، محتوا 
را كپي كرده و سپس بازنشر مي كنند و محتواها را از 
كانال هاي مبدأ به صورت مستقيم فوروارد نمي كنند. 
علي رغم تصور اوليه مبني بر اينكه با وجود محدوديت 
روي شبكه اجتماعي اينستاگرام، از شمار كاربران يا 
فعاليت در اين پلتفرم كاس��ته مي شود، داده ها نشان 
مي دهد كه از زمان ايجاد محدوديت روي اين شبكه 
از ش��هريور ۱۴۰۱، حجم محتواي عمومي اين بستر 
به مرور افزايش هم يافته است. تاكنون ۴۵۰ ميليون 
پس��ت از ۶ ميليون صفحه عمومي متعلق به كاربران 
ايراني در اينس��تاگرام منتشر ش��ده است، به صورت 
ميانگين ۱۴ پس��ت در ثانيه توسط كاربران ايراني در 
اينستاگرام منتشر مي شود، كاربران ايراني در هر ثانيه 
بيش از ۲۵ هزار بار پست هاي اينستاگرام را مي بينند، 
حدود يك درصد از كاربران پس از مشاهده يك پست 
در اينستاگرام، آن را لايك مي كنند. همچنين تا پيش 
از اعتراضات شهريورماه سال ۱۴۰۱، شخصيت هاي 
گروه هاي مرجع نيز به فعالان اين پلتفرم اضافه شدند. 
با آغاز اعتراضات فعاليت قش��ر ج��وان جامعه نيز در 
توييتر فارسي افزايش يافت. در مجموع فضاي پلتفرم 
توييتر يك فضاي قطبي است و همين موضوع، يكي 
از دلايل عدم فعاليت پررنگ كسب و كارهاي ايراني در 

اين شبكه اجتماعي اس��ت. - تاكنون ۷.۳۵ ميليارد 
توييت از ۹.۱ ميليون كاربر ايراني در توييتر منتشر شده 
اس��ت، كاربران ايراني به صورت ميانگين در هر ثانيه 
۲۳۳ توييت منتش��ر مي كنند، - بررسي و پايش كل 
محتواي توييتر فارسي نشان مي دهد كه تنها ۵ درصد 
از محتواهاي ارسالي توسط كاربران، توييت دست اول 
هستند و ۹۵ درصد بقيه محتواها، محتواهاي بازنشر 

يا ريتوييت بوده اند.

   ميزان توليد  و  انتشار محتوا
 در شبكه هاي اجتماعي

با آغاز اعتراضات در س��ال گذشته، محدوديت اينترنت 
و فيلتر ش��دن اينستاگرام در اواخر ش��هريورماه، ميزان 
انتشار پست  توسط كاربران ايراني در اينستاگرام، به طور 
واضحي كاهش يافت و بازگشت روند توليد محتواي دو 
بستر توييتر و اينس��تاگرام تا اوايل دي ماه طول كشيده 
اس��ت. در پلتفرم تلگ��رام اما روند توليد محتوا توس��ط 
كاربران ايراني متفاوت بوده و انتش��ار محتوا در بس��تر 
تلگرام در كل سال نرمال و بدون تغييرات چشمگير بوده 
است. همچنين بررسي محتواي فارسي در پلتفرم هاي 
گوناگون نشان مي دهد كه در بستر تلگرام و اينستاگرام 
بيشترين قالب محتوايي، تصوير است. در پلتفرم توييتر اما 
توييت متني بيشترين نوع موارد منتشر شده كاربران را به 
خود اختصاص داده است. بيشترين موضوعي كه توسط 
كاربران ايراني در تلگرام به آن پرداخته شده سرگرمي و 
روزمره با ۶۷.۵ درصد از كل محتواهاي منتشرش��ده در 
اين پلتفرم بوده است. پس از آن، هنر و رسانه ۹.۵درصد، 
مالي و اقتصادي ۷.۳ درصد، مسائل اجتماعي ۶.۹ درصد، 
ورزش و جوانان ۳.۶ درصد، موضوعات سياسي ۷.۳ درصد 

و همچنين مسائل بين المللي و علمي و آموزشي از كل 
محتواهاي منتشر شده در اين پلتفرم ارزيابي شده است.

   مقايسه فضاي  مجازي در ايران  و جهان
۷۹ درصد از مردم در موقعيت جغرافيايي ايران به اينترنت 
دسترس��ي دارند، ۷۵ درصد از كاربران ايراني، از طريق 
موبايل در اينترنت فعاليت دارند، همچنين ۵۴ درصد از 
كاربران اينترنت در ايران در شبكه هاي اجتماعي فعاليت 
دارند. مقايسه سرعت اينترنت همراه و خانگي در ايران و 
جهان نيز حاكي از آن است كه ميانگين سرعت اينترنت 
همراه در ايران ۴۰ مگابيت بر ثانيه است و ميانگين سرعت 
اينترن��ت در جهان ۴۱ مگابيت بر ثانيه اس��ت. بنابراين 
مي توان گفت كه سرعت اينترنت موبايل در ايران تقريباً 
با ميانگين جهاني برابر است اما اوضاع در اينترنت ثابت 
متفاوت اس��ت. بنابر آمار، ۸۶ درصد كاربران اينترنت در 
ايران، به اينترن��ت۳G و بالاتر از آن، دسترس��ي دارند، 
ميانگين سرعت اينترنت ثابت در ايران ۱۲ مگابيت بر ثانيه 
برآورد شده درحالي كه ميانگين سرعت اينترنت ثابت 
جهاني ۷۹ مگابيت برثانيه است. بنابراين سرعت اينترنت 
ثابت در ايران به طور چشمگيري از ميانگين جهاني آن 
كمتر است. محبوب ترين شبكه هاي اجتماعي در جهان 
به ترتيب شمار و تعداد كاربران با آنچه در ايران وجود دارد، 
متفاوت اس��ت. بدين صورت كه فيس بوك دو ميليارد و 
۹۵۸ ميلي��ون كاربر، يوتيوب دو ميليارد و ۵۱۴ ميليون 
كاربر، اينستاگرام دو ميليارد كاربر، واتس اپ دو ميليارد 
كاربر، وي چت يك ميليارد و ۳۱۳ ميليون كاربر، تيك تاك 
يك ميليارد و ۵۱ ميليون كاربر، تلگرام ۷۰۰ ميليون كاربر، 
اسنپ چت ۶۳۵ ميليون كاربر، توييتر ۵۵۶ ميليون كاربر 

و پينترست ۴۴۵ ميليون كاربر دارد.

دنیای فناوری
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ممنوعيت اجباري استفاده از 
هواوي در اروپا بررسي مي شود

اتحاديه اروپا مش��غول بررس��ي ممنوعيت اجباري 
استفاده از تجهيزات س��اخت شركت چيني هواوي 
براي س��اخت شبكه نس��ل پنجم اس��ت. به گزارش 
ايسنا، روزنامه فايننش��يال تايمز در گزارشي نوشت: 
اتحاديه اروپا مش��غول بررس��ي ممنوعيت اجباري 
استفاده از شركت هايي كه ممكن است خطر امنيتي 
در شبكه هاي نسل پنج ايجاد كنند، از جمله شركت 
هواوي چين، براي كش��ورهاي عضو اين بلوك است. 
مقامات آگاه به اين روزنامه گفتند: اين اقدام در پاسخ 
به نگراني هاي فزاينده بروكسل نسبت به تعلل برخي 
از كشورها براي اقدام در اين زمينه صورت مي گيرد. 
اتحاديه اروپا در سال ۲۰۲۰ اعلام كرد كه كشورهاي 
 ۵G عضو مي توانند حضور فروش��ندگان پرريس��ك
مانند هواوي را در بخش هاي اصلي شبكه مخابراتي 
خود محدود يا حذف كنند و در آن زمان در برابر فشار 
واشنگتن براي ممنوعيت كامل شركت هاي مخابراتي 
چين مقاومت كرده بود. در گزارش فايننشيال تايمز 
آمده اس��ت كه تيه ري برتون، كميس��ر بازار داخلي 
اتحاديه اروپا جمعه گذش��ته در جلسه اي به وزيران 
مخابرات اعلام كرده بود كه تنها يك سوم كشورهاي 
اتحادي��ه اروپا ممنوعي��ت ه��واوي را در بخش هاي 
حس��اس اجرا كرده اند. اين روزنامه نوشت: از آنجا كه 
دستورالعمل ها در س��ال ۲۰۲۰ به ممنوعيت كامل 
اشاره نداشتند، اگر كشورهاي عضو مانند آلمان به تعلل 
در اين باره ادامه دهند، اتحاديه اروپا مي تواند ممنوعيت 
اجباري را براي ش��ركت هايي كه به نظر مي رسد يك 

ريسك امنيتي هستند، اعمال كند.

كارمندان رديت هم
طعم اخراج را مي چشند

پلتفرم اجتماعي رديت اعلام كرد ۵ درصد نيروي 
انس��اني خود يا ۹۰ كارمند را اخ��راج مي كند و به 
اين ترتيب به جرگه ش��ركت هاي فناوري پيوست 
كه در سراس��ر امريكا نيروي انساني خود را اخراج 
کرده اند. به گزارش مهر به نقل از رويترز، رديت كه 
زيرمجموعه مجله Conde Nast است، اخيرا به 
دليل محبوبيت »وال استريت بتز« و ديگر انجمن ها 
در پلتفرمش كه به محلي براي سرمايه گذاران خرد 
تبديل شده، بسيار محبوب شده است. نشريه وال 
اس��تريت ژورنال نخس��تين بار از اين اقدام رديت 
خب��ر داد و فاش كرد اس��تيو هافمن مدير ارش��د 
اجرايي ش��ركت ايميلي به كارمندان ارسال كرده 
است. هافمن اعلام كرده بود شركت علاوه بر اخراج 
كارمندان، فرآيند استخدام را براي باقيمانده سال 
كاهش مي ده��د از ۳۰۰ به ۱۰۰ نفر مي رس��اند. 
شركت هاي بزرگ فناوري مانند متا پلتفرمز پس از 
پايان يافتن دوران همه گيري كرونا كاهش نيروي 
انس��اني خود را آغاز كردند زي��را اين صنعت قصد 
داش��ت خود را براي ركود اقتصادي آماده كند. متا 
ماه گذشته مشاغل متعددي را در كسب وكارها و 
عمليات هاي مختلف كاهش داد. اين شركت طي ۳ 

مرحله ۱۰ هزار كارمندش را اخراج كرد.

بورسيه تحصيلي همراه اول 
براي نخبگان رشته هاي برق

و كامپيوتر در دانشگاه تهران
همراه اول در راستاي حمايت از دانشجويان نخبه 
و با اس��تعداد در مقطع كارشناسي ارشد، بورسيه 

تحصيلي ارايه مي دهد.
به گ��زارش اداره كل ارتباطات ش��ركت ارتباطات 
س��يار ايران، بورس��يه تحصيلي هم��راه اول ويژه 
»مقطع كارشناسي ارشد« در رشته  مهندسي برق 
با گرايش هاي »مخابرات سيستم« و »شبكه هاي 
مخابراتي« و رشته مهندسي كامپيوتر با گرايش هاي 
»هوش مصنوعي« و »نرم افزار« در دانشگاه تهران 
 اس��ت كه با هدف حمايت از دانش��جويان نخبه و 

با استعداد اعطاء مي شود.
از جمله مزاياي اين طرح مي توان به دريافت حقوق 
تا سقف ۲۰ ميليون تومان در ماه متناسب با زمان 
فعاليت در همراه اول، تخصيص هزينه خريد لپ تاپ، 
تبلت و گوشي هوشمند از ۲۵ ميليون تومان تا ۷۵ 
ميليون تومان متناسب با رتبه كنكور كارشناسي 

ارشد اشاره كرد.
امكان استخدام در همراه اول براي رتبه هاي زير ۱۰ 

نيز براساس اين طرح فراهم است.
همچنين افرادي كه موفق به دريافت اين بورسيه 
ش��وند، اين امكان را خواهند داشت تا پايان نامه  و 
دس��تاوردهاي تحصيلي خود را با حمايت شركت 
همراه اول تا سقف ۱۰۰ ميليون تومان انجام دهند.

شركت در كنفرانس ها و نمايشگاه هاي بين المللي 
ح��وزه ICT و تجرب��ه حض��ور در پروژه هاي ملي 
و تحقيق و توس��عه همراه اول، بخ��ش ديگري از 
مزيت هاي اين بورسيه تحصيلي محسوب مي شود.

متقاضيان براي كسب اطلاعات بيشتر درباره اين 
hamrah. بورسيه تحصيلي مي توانند به آدرس

  academy/blog/mci-scholarship
مراجعه كنند.

خوب و بد
بازي هاي رايانه اي آنلاين

 بازي هاي رايانه اي زماني به اعتي��اد براي افراد تبديل 
مي شوند كه وقتي شخص شروع به بازي مي كند، خود 
را در رابطه و در قالب ش��خصيت هاي بازي حس كند. 
درواقع فرد قصد دارد براي رسيدن به اهداف شخصيت 
ب��ازي، انجام آن را ادامه دهد يا اينكه در قالب يك عضو 
تيم ورزشي براي رسيدن به موفقيت آن تيم تلاش كند. 
به گزارش ايسنا، تحقيقات نشان داده بازي هاي رايانه اي 
به ويژه بازي هاي آنلاين گسترده، به بازيكنان اين اجازه را 
مي دهند كه رفتار بسيار متفاوتي از شخصيت عادي خود 
نشان دهند، به طور مثال يك نوجوان خجالتي مي تواند 
يك باره تبديل به يك شخص اجتماعي يا يك فرد منفعل 
تبديل به شخصيتي تهاجمي شود اما خوب است بدانيد 
كه اعتياد به رايانه  و بازي رايانه اي در دسته بندي هاي 
اختلالات رواني و ذهني قرار نمي گيرند. بس��ياري از 
متخصصان حوزه روانشناسي، معتقدند كه بازي هاي 
رايانه اي مانند قمار يك فرآيند اعتيادآور است و طبق 
بررسي ها حدود ۱۰ درصد بازيكنان و كاربران بازي هاي 
رايانه اي، رفتاري كه حاكي از اعتياد آنهاس��ت از خود 
بروز مي دهند. امروزه به دليل استفاده زياد كودكان از 
بازي هاي كامپيوتري و تبديل آن به مهم ترين سرگرمي 
آنها نوع و چگونگي استفاده از بازي هاي رايانه اي مهم 
اس��ت و توجه ويژه اي را مي طلبد. رايانه ه��ا كه امروز 
تقريبا در بيشتر شؤون زندگي انس��ان ها راه يافته اند، 
هم چون ديگر ساخته هاي دس��ت بشر، دو روي سكه 
دارند كه يك سوي آن بهره گيري درست و مفيد براي 
سرعت بخشي دقت در كارها و كمك به پيشرفت امور 
است و روي ديگر آن استفاده هاي نادرست و نابه جاست 
كه گاه، آس��يب هاي فراوان را در پي دارد و در اين ميان 
بازي ه��ا با بهره گيري از تصاوي��ر پرتحرك و صداهاي 
مهيج، دنيايي از هيجان را به اين انس��ان هاي تش��نه 
جنب و جوش ارزاني مي كند و همين جذبه و كش��ش 
زياد است كه روح و جس��م آنان را برده وار، مطيع خود  
مي سازد و به دنيايي از تخيلات  مي برد كه خود را محور 
و قهرمان اصلي ماج��را مي پندارند. بازي هاي رايانه اي 
طبق اظهارات كارشناسان، با ترفندهاي گوناگون چنان 
تأثيري بر فكر و اعصاب كودكان مي گذارند كه در واقع 
خود او نيز جزئي از مجموعه ماشيني مي شود. بازي هاي 
رايانه اي، زماني مخرب خواهند بود كه كودك به تنهايي 
براي ساعات طولاني، غرق بازي شود، بنابراين بايد براي 
كاهش آسيب هاي  اينگونه بازي ها، والدين وقت بيشتري 
را به كودك و نوجوان خويش اختصاص دهند. وقتي كه 
افراد بازي مي كنند، مغز آنها اندروفين توليد مي كند، 
اتفاقي كه توسط قماربازان يا افراد معتاد به مواد مخدر 
تجربه شده اس��ت؛ اگر يك نوجوان معتاد به بازي هاي 
كامپيوتري براي انجام تكاليف و كارهاي درسي خود 
نياز به استفاده از كامپيوتر را داشته باشد، دچار وسوسه 
خواهد شد. در اين راستا برنامه هاي درماني كه مختص 
نوجوانان اس��ت با جدا كردن شخص از محيط زندگي 
فعلي آغاز مي شوند. براي مثال اردوي تابستاني يا يك 
برنامه تفريحي در طبيعت و خارج از شهر كه نوجوان را 
از محيط عادي روزانه خود جدا كند و او را در وضعيتي 
قرار دهد كه دني��اي واقعي را تجربه كند. بعد از حضور 
در فضاي جديد، زم��ان را با فعاليت هاي��ي كه از قبل 
طراحي كرده ايد، سپري كند. البته در اين زمينه بايد اين 
مس��اله را مد نظر داشته باشيم كه برنامه ريزي درست 
و انتخاب هاي مناس��ب در اين راه حل بس��يار اثرگذار 
هستند. به گفته كارشناسان، در همين روش، فرستادن 
نوجوان��ان به چالش هاي اجتماع��ي پرجنب و جوش 
يا اردوهايي با محيط رقابتي ش��ديد باعث مي شود كه 
اين عمل نتيجه عكس بدهد و نه تنها اثرگذاري مثبتي 
نخواهد داشت بلكه اثرات مخربي از خود بر جاي خواهد 
گذاشت؛ بنابراين استفاده از اردوهاي تفريحي و حضور 
در طبيعت به نحوي كه اگر درست و مطابق با نيازهاي 
شخص طراحي و برنامه ريزي شود  مي تواند موثر باشد 
و در مراحل حادتر استفاده از عناصر درماني با مشورت 
روانشناس��ان خبره اثر بخش خواهد ب��ود. اما از جمله 
عوارض فيزيكي اعتياد به بازي هاي رايانه اي  مي توان 
به س��ندروم تونل كارپال )نوعي بيماري مربوط به مچ 
دس��ت(، ميگرن، اختلال خواب، كمردرد و اختلال در 
غذا خوردن عدم توجه به بهداشت شخصي اشاره كرد. 
همچنين اگر فردي دو يا سه مورد از نشانه هايي مانند 
تمايل و علاقه شديد بي اهميت نشان دادن زمان، عدم 
كنترل زمان، از دست دادن زمان، تاثير منفي بر ديگر 
بخش هاي زندگي، پنهان ب��ردن به بازي و اينترنت به 
هنگام بروز مشكلات، دفاع از عملكرد، استفاده نادرست 
از پول و احساس��ات چند گانه را داشته باشد، مي تواند 
در دس��ته بندي اف��راد معتاد به اينترن��ت و بازي هاي 

كامپيوتري قرار گيرد.
 

    مهم ترين اقدامات براي كاهش
 پيامدهاي منفي بازي هاي رايانه اي

در اين ميان، والدين بايد به بازي هاي تصويري خلاق 
كه كودكان و نوجوانان به وسيله آنها، معماهايي را حل  
مي كنند،  بي��ش از بازي هاي ديگر توجه كرده و آنها را 
به س��وي چنين بازي هايي س��وق دهند. بنابراين هر 
قدر ارتباط صحيح بين والدين و فرزندان بيشتر باشد، 
زمينه  استفاده از چنين بازي هاي خشني كمتر فراهم  
مي ش��ود، در غير اين صورت مقصر اصل��ي والديني 
هس��تند كه فرزندان خود را براي ساعات طولاني در 
مقابل تلويزيون، كامپيوت��ر، ويدئو، گيم، يا فيلم هاي 
ويدئويي رها  مي كنند. مسوولان و سازمان هاي مربوطه 
هم هشدارهاي لازم را در اين زمينه  مي دهند، به طور 
مثال رييس پليس فتاي تهران ب��زرگ در اين زمينه 
گفته اس��ت؛ بس��ياري از بازي هاي مع��روف قابليت 
گفت وگو يا چت به ص��ورت متني، صوتي و ويديويي 
را دارند كه متأس��فانه والدين از خطرات آن بي اطلاع 
هس��تند و در اين ميان مجرمان سايبري نيز با هويت 
غير واقعي در بازي هاي آنلاين ش��ركت كرده و اقدام 
ب��ه اغفال كاربران ب��ه خصوص ك��ودكان و نوجوانان 
مي كنند. بنابراين والدين بايد ضمن رعايت رده بندي 
سني بازي ها براي فرزندان خود، ارتباط آنان را نيز در 

بازي هاي آنلاين با دقت زيرنظر داشته باشند.

زيست  اينترنتي  ايرانيان  در ۱۴۰۱  مورد  بررسي  قرار گرفت

حضور  در  شبكه هاي  اجتماعي  با وجود   فيلترينگ

پيام رسان هاي بومي؛ از  افزايش  كاربر تا  افزايش انتظار  از سرويس دهي 
با افزايش استفاده از پيام رسان هاي بومي انتظار از كاركرد 
و كيفي ش��دن آنها نيز بيشتر شده است و بعضا كاربران، 
آنها را با پلتفرم هاي خارجي مقايس��ه مي كنند و انتظار 
دارند شاهد سرويس هاي بهتري باشند. به گزارش مهر، از 
سوي ديگر باتوجه به بومي بودن انتظار مي رود سكوهاي 
داخلي سرويس هايي ويژه و سرزميني ارايه دهند تا مزيت 
رقابتي نسبت به همتاي خارجي خود داشته باشند. بنابر 
اعلام مسوولان وزارت ارتباطات پيام رسان هاي داخلي 
تاكنون ۳۵ ميليون كاربر يكتا دارند و پيش بيني مي شود 
با رونمايي از طرح »اينتركانكش« اين تعداد نيز افزايش 
داشته باشد. اگرچه وزارت ارتباطات و زيرمجموعه هاي 
تحت حاكميتش ب��راي حمايت مالي و زيرس��اختي از 
سكوهاي بومي تلاش مي كنند و از آنها دفاع تمام قد دارند 
اما به نظر مي رسد هنوز تا رسيدن به نقطه مطلوب كاربر 
فاصله داريم به گون��ه اي كه كاربران در فضاي مجازي به 
مشكلاتي همچون اختلال سرور، عدم آپلود فايل ويدئويي 
و… در پيام رسان هاي بومي اشاره مي كنند و برخي ديگر 
نيز از برطرف نشدن مشكلات چندين ساله گلايه دارند. 
يكي از كاربران سكوهاي داخلي در همين زمينه مي گويد: 
با توجه به اينكه كار ما با ش��بكه اجتماعي است و حدوداً 
۵ سالي اس��ت كه از شبكه هاي پيام رسان بومي استفاده 
مي كنم از همان ابتدا مشكل دانلود و آپلود داشتيم و هنوز 
اين مشكلات در برخي سكوها برطرف نشده به عنوان مثال 
همه پلتفرم ها پيشرفت هايي داشتند و روبيكا هم بستري 
جديد مثل روبينو و… داش��ته اما در زمينه كيفي هيچ 
پيشرفتي نداشته يعني همان مشكلات از جمله مشكل 
آپلود فيلم، ربات انتقال محتوا و آلبومي ش��دن تصاوير را 
داشته و اين مشكلات حدود پنج سالي هست كه وجود 
دارد و هيچ اقدامي در اين زمينه نش��ده است. وي افزود: 

شبكه هاي اجتماعي داخلي تا حدودي پيشرفت از لحاظ 
دسترسي و كاربري دارند اما روبيكا در زمينه ربات اقدامي 
نكرده و اين باعث مي شود مديران كانال ها و شبكه هاي 
اجتماعي نتوانند بازخ��وردي كه مي خواهند را بگيرند و 
سرعت انتشار محتواي شان پايين بيايد. اين در حالي است 
كه بقيه شبكه هاي اجتماعي داخلي عموماً همه ربات دارند 
كه مي توان از طريق آن محتوا را از پلتفرمي به پلتفرم ديگر 
انتقال داد. يك كاربر ديگر مي گويد: خيلي از پلتفرم هاي 
داخلي، مديا را به صورت آلبومي نمي فرستند و اين امكان 
را نمي دهند كه يك عكس يا يك فيلم را انتخاب و به صورت 
آلبومي ارسال كنيم. وي همچنين اظهار داشت: مشكل 
ديگري كه در بعضي از پيام رس��ان ها به خصوص روبيكا 

هست، مش��كل اختلال سرور است. چند وقت پيش هم 
چند تا از پيام رس��ان ها مختل شدند و براي چند ساعت 
كار نمي كردند. در زمينه سرعت سرورهايشان نيز مشكل 
وجود دارد. يعني ما براي دانلود و آپلود محتوا گاهي لازم 
داريم كه يك بار از نرم افزار خارج و بعد دوباره وارد شويم 
تا بتوانيم با سرعت خوب دانلود يا آپلود كنيم. اين كاربر 
با اش��اره به يكي از مشكلات سكوهاي بومي گفت: ديگر 
اينكه رابط كارب��ري راحتي ندارند. اين موضوع در يك يا 
دو پلتفرم وجود دارد. مشكل ديگر پيام رسان هاي داخلي 
اين است كه لود شدن پيام هاي جديد و نوتيفهاي آنها و 
اجرا در پس زمينه مشكل دارند يعني قابليت اين را ندارند 
كه همان لحظه كه پيامي مي آيد نوتيف آن در گوش��ي 
نش��ان داده شود. وي با اشاره به يكي از ضعف هاي روبيكا 
گفت: اگر بخواهيد يك فيلم را از طريق نسخه وب روبيكا 
در كانال خود منتشر كنيد، متوجه مي شويد كه فايل به 
صورت ويدئويي و مرسوم منتشر نمي شود و به صورت يك 
فايل بارگذاري مي شود. وي يادآور شد: متأسفانه به نحو 
احسن نمي توانيم بارگذاري محتوا داشته باشيم يا با تأخير 
بارگذاري مي شود يا چند محتوا را نمي توان همزمان آپلود 
كرد. كاربر ديگري به موضوع پشتيباني پلتفرم هاي بومي 
اش��اره كرد و گفت: وقتي با پشتيباني صحبت مي كنيم 

مي گويند فعلًا قصدي براي اضافه شدن امكانات نيست. 
وي افزود: پلتفرم هاي بومي از س��وي دول��ت و از طريق 
طرح هاي حمايت��ي نهادهايي مانن��د وزارت ارتباطات 
حمايت مالي مي شوند. همچنين از نظر زيرساختي نيز 
تس��هيلات دريافت مي كنند پس فك��ر مي كنم انتظار 
كاربر از آنها براي افزايش ارتقاي كيفي تأمين نيازها بجا 
باشد. انتقادات كاربران در حالي مطرح مي شود كه محمد 
خوانساري، معاون وزير ارتباطات و رييس سازمان فناوري 
اطلاعات پيش از اين تاكيد ك��رده بود: قاعدتاً براي آنكه 
پيام رس��ان هاي بومي به صورت گسترده در كشور مورد 
اس��تفاده قرار گيرند، بايد مزيت هاي رقابتي را بر مبناي 
ظرفيت هايي كه در دولت و نيز دولت الكترونيك وجود 
دارد، در اختيارشان بگذاريم. وي گفته بود: در حوزه پيام 
رس��ان ها برنامه وزارت ارتباطات همراستا با تكاليفي كه 
مركز ملي فضاي مجازي برعهده اين وزارتخانه گذاشته 
است، كاملًا روشن است. ما بايد تمامي ظرفيت ها در كشور 
را تجميع كنيم و به مردم خدمت بهتري ارايه دهيم. اين 
خدمت بهتر مي تواند در قالب استفاده از پيام رسان هاي 
بومي ارايه شود. اين موضوع به عنوان يك مزيت رقابتي 
نسبت به نمونه مش��ابه خارجي، پيام رسان هاي بومي را 

تقويت مي كند.
خوانساري با تاكيد بر اينكه در سازمان فناوري اطلاعات 
برنامه هاي مربوط به تقويت حوزه پيام رس��اني را دنبال 
مي كنيم، در مورد تسهيلاتي كه به پيام رسان هاي بومي 
تعلق خواهد گرفت، گفت: هر نوع تسهيلي را كه مصوب 
ش��وراي عالي فضاي مجازي باش��د به عن��وان تكاليف 
بالادس��تي دنبال مي كنيم و برنامه تقويت ش��بكه هاي 
پيام رس��اني ني��ز در قالب همين موضوع اس��ت و خارج 
از اين تكاليف نيس��ت. وي گفت: تاكنون تسهيلاتي در 
قالب وام يا ظرفيت هاي سرور در مراكز داده داخلي براي 
پيام رسان هاي بومي در نظر گرفته شده و اين تكاليف را 
همچنان دنبال مي كنيم. به گزارش مهر، به نظر مي رسد 
وزارت ارتباط��ات و مركز ملي فضاي مجازي ضمن ارايه 
حمايت هاي مالي و زيرساختي به پيام رسان هاي بومي 
بايد بر نحوه خدمات رساني آنها، انتقادات كاربران از آنها و 
كيفيت سرويس هايشان نظارت دقيق تري داشته باشند 
و اگر قرار است تسهيلاتي ارايه شود بر پايه خدمت رساني 

بهتر و با كيفيت تر صورت گيرد.
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تعادل|
بع��د از كس��ادي و رك��ود فروردين ماه ك��ه البته با 
خوش بين��ي فع��الان اقتصادي نس��بت ب��ه آينده 
همراه بود، بنگاه هاي اقتصادي در ارديبهش��ت ماه 
فعاليت خود را افزايش داده اند، اما همچنان به علت 
جهش قيمتي و تغيي��رات دايمي قوانين و مقررات، 
توليدكنندگان با ريسك اقتصادي بالا به فعاليت ادامه 
مي دهند و چشم انداز و برنامه ريزي در افق كوتاه مدت 
نيز وجود ندارد. طبق اين گزارش، شاخص مديران 
خريد )تعديل فصلي نش��ده( براي كل اقتصاد ايران 
۵۷.۳۰ محاسبه شده است و شاخص كل بعد از ركود 
شديد ماه گذشته بيش��ترين مقدار ۴۴ ماهه خود را 
ثبت كرده است كه از شروع مجدد فعاليت ها در اكثر 
ش��ركت ها بعد از تعطيلي طولاني م��دت فروردين 
حكايت دارد. ش��اخص موجودي مواد اوليه يا لوازم 
خريداري ش��ده )۵۸.۰۸( بيشترين مقدار خود طي 
۴۴ دوره را ثبت كرده است. بر اساس اطلاعات شامخ، 
در فروردين ماه، بخش صنعت بيشترين و ساختمان 
كمترين مقدار رونق را داشته اند. شركت ها كه طي 
ماه هاي اخير به علت عدم تخصيص ارز و نوس��انات 
قيمتي به شدت در تأمين مواد اوليه با مشكل روبرو 
بوده اند در اين ماه اكثراً ارز مورد نياز خود را از طريق 

بازار آزاد تأمين كرده اند. 

    فعاليت كدام كسب وكارها رونق يافت؟ 
مرك��ز پژوهش ه��اي اتاق اي��ران، گزارش ش��امخ 
ارديبهش��ت 1۴۰2 شامل دوره چهل و چهارم طرح 
شاخص مديران خريد )PMI( كل اقتصاد و گزارش 
دوره پنجاه و ششم طرح شاخص مديران خريد بخش 
صنعت را بر اساس نظرسنجي از فعالان و بنگاه هاي 
اقتصادي منتشر كرد. بررس��ي مولفه هاي شاخص 
مديران خريد )PMI( ك��ه مركز پژوهش هاي اتاق 
ايران آن را با عنوان ش��امخ منتشر مي كند، حاكي از 
اين اس��ت كه در ارديبهشت ماه، با ثبت رقم ۵۷.۳۰ 
براي ش��امخ كل، همه مولفه هاي اصلي شامخ بالاتر 
از ۵۰ ثبت شده اند و مطابق انتظارات ماه گذشته در 
اين ماه شاخص افزايش داشته است؛ به خصوص كه 
امسال به دليل تعطيلات طولاني تري كه شركت ها 
در مقايسه با سال هاي قبل داشتند، افزايش شاخص 

با شدت بيشتري همراه بوده است.
بر اساس اطلاعات ش��امخ، در فروردين ماه، در ميان 
رشته فعاليت اصلي هر سه فعاليت رونق داشته اند و 
بخش صنعت بيشترين و ساختمان كمترين مقدار 

را داشته اند.
ش��اخص مي��زان فعاليت ه��اي كس��ب وكار در 
ارديبهش��ت ماه )۶۰.۹۶( مطابق روال ارديبهش��ت 
هرس��ال افزايش داش��ته و ازآنجاكه شاخص در ماه 
گذشته افت ش��ديدي را ثبت كرده بود، در اين ماه 
با ش��روع مجدد فعاليت در اكثر شركت ها بيشترين 
مقدار ۴۴ دوره خود را )به غيراز يك دوره( ثبت كرده 
است. فعاليت ها در هر سه بخش با افزايش شاخص 
همراه بوده است و بخش صنعت بيشترين افزايش را 

در مقايسه با ساير بخش ها ثبت كرده است.
 ش��اخص ميزان سفارش��ات جديد مش��تريان در 
ارديبهش��ت ماه )۵۷.1۵( طي ۴۴ ماه اخير دومين 
بيشترين مقدار خود را از شهريور 1۴۰۰ داشته است.

 شاخص موجودي مواد اوليه يا لوازم خريداري شده 
)۵۸.۰۸( بيشترين مقدار خود طي ۴۴ دوره را ثبت 
كرده اس��ت. شركت ها كه طي ماه هاي اخير به علت 
عدم تخصيص ارز و نوسانات قيمتي به شدت در تأمين 

مواد اوليه با مشكل روبرو بوده اند در اين ماه اكثراً ارز 
مورد نياز خود را از طريق ب��ازار آزاد تأمين كرده اند.  
شاخص موجودي محصول نهايي در انبار )۴۹.۳۰( به 
بيشترين مقدار ۵ ماه اخير رسيده است. اين شاخص 
فقط در بخ��ش صنعت افزايش داش��ته و در بخش 
كشاورزي و خدمات و ساختمان با كاهش بيشتري 

همراه بوده است.
 شاخص ميزان صادرات كالا و خدمات در ارديبهشت 
)۵1.۸۶( بعد از افت ش��ديدي ك��ه در فروردين ماه 
داشت با آغاز به كار شركت ها دومين بيشترين مقدار 
خود را ثبت كرده است. اين شاخص در هر سه رشته 

فعاليت بالاي ۵۰ ثبت شده است.
 شاخص قيمت خريد مواد اوليه يا لوازم خريداري شده 
)۸۳.۶۷( همچنان به ش��دت افزايشي است هرچند 
شدت افزايش در مقايسه با ماه قبل اندكي كمتر است.

 ش��اخص ميزان فروش كالاه��ا و خدمات )۶۴.۰۹( 
كه در فروردين يكي از كمترين مقادير خود را ثبت 
كرده بود در ارديبهش��ت ماه با ازسرگيري فعاليت ها 
و سفارشات بيش��ترين مقدار س��ري ۴۴ دوره را به 

ثبت رساند.
 شاخص انتظارات در ارتباط با ميزان فعاليت اقتصادي 
در ماه آينده )۶۵.1۷( نشان مي دهد كه شيب انتظارات 
خوش بينانه براي ماه آينده در مقايسه با فروردين ماه 
كمتر شده است. در ارديبهشت ماه مطابق انتظارات ماه 
گذشته فعاليت كسب وكارها افزايش داشته و همانطور 
كه پيش بيني شده بود به دليل تعطيلي طولاني تر در 
فروردين ماه، ميزان افزايش ش��امخ در ارديبهشت با 
شدت بيش��تري همراه بوده است. در ارديبهشت ماه 
طبق روال هرسال بعد از تعطيلات، اكثر زيرشاخص ها 
با ش��دت بيش��تري افزايش مي يابند اما ازآنجاكه در 
فروردين ماه ش��ركت ها به دليل نااطميناني قيمتي 
و عدم تخصيص ارز م��ورد نياز براي تأمين مواد اوليه 
با تعطيلي طولاني تري در مقايس��ه با سال هاي قبل 
روبرو بودند، با ازسرگيري فعاليت ها در اكثر شركت ها 
در ارديبهشت شاخص با شدت بيشتري در مقايسه با 
سال هاي قبل افزايش داشته است. بااين حال شركت ها 
همچنان با مشكلات عدم تخصيص ارز، تغيير دايمي 
قوانين و مقررات و نوسانات و افزايش شديد قيمت ها 

روبرو هستند.

    فعاليت هاي بخش صنعت رونق گرفت
بر اساس داده هاي به دست آمده از بنگاه هاي بخش 

صنعت، شاخص مديران خريد صنعت )تعديل فصلي 
نشده( در ارديبهشت ماه عدد ۶۶.۹۶ به دست آمده 
اس��ت و طي س��ري زماني ۵۶ دوره بيشترين مقدار 
خود را ثبت كرده است كه مطابق انتظارات ماه قبل 
حاكي از افزايش در فعاليت هاي بخش صنعت پس 
از تعطيلات طولاني مدت شركت ها در فروردين ماه 
اس��ت. در اين ماه كل مولفه هاي اصلي بيشتر از ۵۰ 
گزارش شده اند و مولفه توليد محصولات، بيشترين 
مقدار را در ميان مولفه هاي اصلي داشته است. همه 
رشته فعاليت هاي صنعتي نيز با افزايش در شاخص 
كل روب��رو بودند و در ميان رش��ته فعاليت ها صنايع 
چوب، كاغذ و مبلمان و صنايع نس��اجي بيش��ترين 

افزايش شاخص را داشتند.
 ش��اخص مقدار توليد محصولات بخش صنعت در 
ارديبهش��ت ماه )۷۳.۷۸(، به بيشترين مقدار سري 
۵۶ ماهه رسيده است. پس از تعطيلي طولاني مدت 
فروردين ماه اكثر ش��ركت ها فعاليت خود را از س��ر 
گرفتند، هرچند به دليل مشكلات موجود در تأمين 
ارز، تهيه مواد اوليه و تجهي��زات با هزينه بالا همراه 

است.
 شاخص ميزان سفارشات جديد مشتريان )۷۰.۰۹( 
به بيش��ترين مقدار ۵۶ ماهه خود رس��يده اس��ت. 
ازآنجاكه در فروردين با توجه به نابس��اماني قيمتي 
اين ش��اخص يكي از كمترين مقادي��ر خود را ثبت 
كرده بود، در اين ماه با تقويت طرف تقاضا ش��اخص 

بهبود داشته است.
 شاخص س��رعت انجام و تحويل سفارش )۶۶.۶۵( 
در اين ماه بيشترين دومين مقدار خود را ثبت كرده 
است. اين ش��اخص كه طي ماه گذشته به علت عدم 
تخصيص ارز مورد نياز تأمين مواد اوليه از سوي بانك 
مركزي با افت شديد روبرو شده بود. با شروع فعاليت ها 
و تأمين بيشتر ارز مورد نياز شركت ها از طريق بازار 

آزاد بهبود يافت.
 ش��اخص مي��زان اس��تخدام ني��روي انس��اني در 
ارديبهش��ت ماه )۵۹.۵۶( دومين بيش��ترين مقدار 
خود را در س��ري ۵۶ دوره ثبت كرده اس��ت. فعالان 
اقتص��ادي كه طي ماه ه��اي اخير به دليل ش��رايط 
تورمي، با مهاجرت يا عدم تمايل نيروي كار متخصص 
و آموزش ديده يا تعديل نيرو به علت افزايش فش��ار 
هزينه هاي توليد روبرو بودند، مجبور به استخدام و 

آموزش نيروي كار جديد هستند.
 ش��اخص ميزان ص��ادرات كالا در ارديبهش��ت ماه 

)۵2.۹2( بعد از افت ش��ديدي ك��ه در فروردين ماه 
داش��ته، بهبود يافته است. اين ش��اخص اگرچه در 
بس��ياري از صنايع با كاهش همراه بوده در صنعت 
نساجي بيش��ترين افزايش را داشته است.  شاخص 
ميزان فروش محصولات در ارديبهشت ماه )۷1.۸۵( 
بعد از كاهش ش��ديد در فروش ك��ه همه صنايع در 
فروردين ماه داش��ته اند )به دلايلي از قبيل تعطيلي 
طولاني مدت فروردين ناش��ي از ش��رايط نابسامان 
قيمتي در بازار و سردرگمي در خريد مواد اوليه(، در 
اين ماه اكثر صنايع فروش بهتري از ماه قبل داشته اند. 
شاخص بيشترين مقدار خود را طي سري ۵۶ دوره 
ثبت كرده اس��ت.  ش��اخص انتظارات توليد در ماه 
آينده )۷2.1۶( نشان دهنده انتظارات خوش بينانه 
اكثر صنايع در خردادماه است اگرچه شدت افزايش 

شاخص در مقايسه با ماه قبل كمتر است.
طبق روال دوره اي در ارديبهش��ت ماه همه رش��ته 
فعاليت هاي بخش صنعت با افزايش شاخص روبرو 
بوده اند. ام��ا در اين دوره بنا بر نظر فعالان اقتصادي، 
تعطيلي گس��ترده بخش صنع��ت در فروردين ماه 
ناشي از نابس��اماني قيمتي بازار ارز و همچنين عدم 
تخصيص ارز مورد نياز مواد اوليه شركت ها از سوي 
بانك مركزي بوده است. با بازگشايي مجدد شركت ها، 
افزايش ش��اخص با ش��دت بيش��تري در مقايسه با 
ارديبهش��ت س��ال هاي قبل روبرو بوده است و اكثر 
زير شاخص هاي اصلي بيشترين مقدار خود را ثبت 
كرده اند. اما همچنان به علت جهش قيمتي و تغييرات 
دايمي قوانين و مقررات، توليدكنندگان با ريس��ك 
اقتصادي بالا به فعاليت ادامه مي دهند و چشم انداز و 

برنامه ريزي در افق كوتاه مدت نيز وجود ندارد.

    مشكلات اصلي
 از ديد برخي فعالان اقتصادي

1. بي ثباتي ش��ديد در بازار ارز، ع��دم تخصيص ارز 
توسط بانك مركزي و عدم تبديل حواله ريالي به ارزي 
توس��ط بانك مركزي، اكثر صنايع را در تأمين مواد 
اوليه مورد نياز دچار مشكل كرده و بسياري مواد مورد 
نياز خود را با ارز آزاد تهيه كرده اند كه منجر به افزايش 
هزينه توليد شده است. علاوه بر اين پول بلوكه شده 
جهت دريافت ارزي كه تخصيص داده نشده، بسياري 

از توليدكنندگان را متضرر كرده است.
2. طي ماه هاي اخير بس��ياري از شركت ها با كمبود 
نيروي كار ماهر روبرو هستند و به دليل عدم تمايل 
به كار نيروي متخصص، ناچار ب��ه جايگزين كردن 
نيروي كار جديد و مبتدي با نيروهاي آموزش ديده 

و ماهر هستند.
۳. آغاز قطعي هاي برق در شروع فصل گرما و كاهش 
سهميه اس��تفاده از برق، ش��ركت هاي توليدي را با 
معضل مجدد تعطيليخطوط توليد روبرو كرده است. 

)صنايع شيميايي، كاني غيرفلزي و...( 
۴. شركت ها با كمبود تجهيزات و مواد اوليه به دليل 

قيمت هاي بسيار بالا روبرو هستند. )صنايع فلزي( 
۵. همچنان برخي از شركت هايي كه طرف قرارداد با 
وزارت نيرو هستند با مشكل عدم پرداخت مطالبات 

ريالي توسط توانير روبرو هستند. )صنايع فلزي( 
۶. بسياري از ش��ركت ها همچنان با معضل افزايش 
شديد قيمت مواد اوليه و ركود در بازار روبرو هستند.

۷. به دليل تغيير دايمي قوانين و مقررات و قيمت ها، 
محاسبات و برنامه ريزي شركت ها به شدت غيرقابل 
پيش بيني شده است. )صنايع نفت، گاز و پالايشگاهي، 

صنايع نساجي و ...( 
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كاهش تنش آبي
در روستاهاي قشم

مديرعامل ش��ركت آب، برق و تاسيس��ات قشم گفت: 
طرح افزاي��ش ۴ برابري ظرفيت آب ش��يرين كن غرب 
جزيره به منظور كاهش تنش آبي در روس��تاهاي قشم، 
افزايش رضايتمن��دي مردم و جبران ع��دم تامين آب 
توسط دستگاه هاي مربوطه، با اختصاص هزينه راه اندازي 
آب ش��يرين كن و پرداخت يارانه تولي��د و حمل آب به 
بهره برداري مي رس��د. به گزارش رواب��ط عمومي و امور 
بين الملل س��ازمان منطقه آزاد قشم، ش��هرام داوري با 
اعلام اين خبر گفت: طبق تقس��يم وظايف انجام شده 
حوزه آبرساني در شهر قشم برعهده سازمان منطقه آزاد و 
آبرساني در ساير روستاها و شهرهاي جزيره برعهده اداره 
آب و فاضلاب شهرستان قرار دارد. وي ادامه داد: متاسفانه 
تاكنون به دليل مشكلات موجود، تنش آبي در روستاهاي 
غربي جزيره برطرف نشده و سازمان منطقه آزاد قشم به 
دليل وظايف انسان دوستانه اقدام به ساخت آب شيرين 
كن و تامين آب آش��اميدني در غرب جزيره كرده است. 
به گفت��ه داوري، با اقدام جه��ادي متخصصان داخلي و 
نيروهاي بومي اين شركت، تامين آب سالم و بهداشتي 
1۳ روستا و بيش از 1۰هزار نفر جامعه محلي به مركزيت 
»آب شيرين كن باسعيدو« محقق مي شود.  وي ادامه داد: 
اين شركت با تكيه بر توان فني جوانان بومي و متخصصان 
درون س��ازماني خود طي 2۰روز اخير و در قالب اقدامي 
جهادي، طراحي و نصب يك دس��تگاه آب شيرين كن 
12۰۰ متر مكعبي را با موفقيت به سرانجام رسانيد. داوري 
افزود: در قالب اين طرح، ظرفيت توليد آب ش��يرين كن 
باسعيدو از ۴۰۰ به 1۶۰۰ متر مكعب افزايش مي يابد كه 
1۳ روستاي منطقه منتهي اليه غربي جزيره را پوشش 
مي دهد و با اين اقدام، شمار مصرف كنندگان آب سالم و 
بهداشتي توليد شده در اين سايت آب شيرين كن به بيش 
از 1۰ هزار نفر افزايش مي يابد. مديرعامل شركت آب، برق 
و تاسيسات قشم ارزش ريالي تجهيزات دستگاه هاي اسمز 
معكوس )RO( و عمليات طراحي و نصب اين تجهيزات 
شيرين سازي آب از دريا را بالغ بر 2۵۰ميليارد ريال اعلام  
و اضافه كرد: اين مبلغ از محل منابع داخلي و جابه جايي 
تجهيزات از سايت آب شيرين كن شهر قشم به غربي ترين 
نقطه جزيره محقق شده است. داوري تصريح كرد: سازمان 
منطقه آزاد قشم علاوه بر هزينه ساخت آب شيرين كن، 
بابت هرمترمكعب آب توليد ش��ده رقم 1۴۰ هزارريال 
يارانه پرداخت مي كند كه اين مبلغ در سال به بيش از ۸۰ 
ميليارد ريال خواهد رسيد. مديرعامل شركت آب، برق و 
تاسيسات قشم خاطرنشان كرد: علاوه بر يارانه توليد آب 
در ماه رقمي بيش از سه ميليارد نيز بابت يارانه حمل آب 
پرداخت خواهد شد كه اين ميزان نيز در سال به رقم ۳۶ 
ميليارد ريال خواهد رسيد. داوري تاكيد كرد: با وجود اينكه 
هزينه تامين آب اعم از طراحي و نصب آب شيرينكن، ايجاد 
انشعاب آبرساني و پرداخت يارانه توليد و توزيع در روستاها 
برعهده اداره آبفا مي باشد، تاكنون اين نهاد به وظايف ذاتي 
خود در قشم به صورت كامل عمل نكرده و هيچ مبلغي نيز 
بابت اقدامات انجام شده توسط سازمان منطقه آزاد قشم، 
پرداخت نكرده است. به گفته داوري، ايين بهره برداري از 
طرح افزايش ظرفيت ۴برابري آب شيرين كن غرب جزيره 
قشم با حضور دكتر عادل پيغامي رييس هيات مديره و 
مديرعامل سازمان منطقه آزاد قشم، جمعي از مسوولان 
استاني و محلي در روز چهارشنبه 1۷ خردادماه 1۴۰2 
ساعت 1۷ عصر در محل آب شيرين كن روستاي باسعيدو 

همجوار با بندر صيادي برگزار مي شود.

رانت واردكنندگان كالاهاي 
اساسي به زودي حذف مي شود

عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس شوراي اسلامي 
اعلام كرد: ارز واردات كالاي اساس��ي از نيمايي به ارز آزاد 
)قيمت مركز مبادله اي( تبديل مي ش��ود. جعفر قادري 
عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس شوراي اسلامي در 
گفت وگو با خبرنگار گروه اقتصاد خبرگزاري علم و فناوري 
آنا با اعلام اين مطلب اظهار كرد: علي رغم تامين ارز نيمايي 
براي واردكنندگان كالا هاي اساسي شاهد عرضه اين اقلام 
با قيمت ارز آزاد در بازار هستيم. وي با بيان اينكه متاسفانه 
تخصيص ارز همواره رانتي را ب��راي واردكنندگان ايجاد 
كرده است، افزود: در حال حاضر ارز نيمايي با قيمت 2۸ 
هزار و ۵۰۰ تومان براي تامين كالاي اساس��ي تخصيص 
داده مي ش��ود، اما نرخ گذاري اين اق��لام بر مبناي ارز ۳۸ 
هزار توماني است. عضو كميسيون جهش توليد مجلس 
شوراي اسلامي ادامه داد: حذف ارز نيمايي از واردات كالاي 
اساسي موجب از ميان رفتن رانت واردكنندگان اين اقلام 
مي شود، زيرا نرخ گذاري و فروش كالا هاي اساسي در بازار 
بر مبناي ارز آزاد انجام مي شود. قادري با تاكيد بر ضرورت 
حذف ران��ت از فرآيند واردات كالا هاي اساس��ي تصريح 
كرد: در حال حاضر واردات و توزيع كالاي اساسي توسط 
فعالان اقتصادي بخش خصوصي انجام مي شود. متاسفانه 
واردكنندگان ارز نيمايي را دريافت كرده، اما در نهايت كالا 
را در بازار آزاد با نرخ ارز ۳۸ هزار توماني توزيع مي كنند. اين 
نماينده مجلس خاطرنش��ان كرد: در بازار هيچ كالايي با 
قيمت مصوب و دولتي وجود ندارد بنابراين ضرورتي ندارد 
كه ارز با قيمت نيمايي در اختيار واردكنندگان قرار بگيرد، 
زيرا آنها برغم دريافت ارز نيمايي اقدام به قيمت گذاري كالا 
برمبناي ارز آزاد مي كنند. عضو كميسيون برنامه و بودجه 
تاكيد كرد: بايد رانت واردكنندگان از دريافت ارز نيمايي 
براي تامين كالاي اساسي حذف شود، زيرا فرآيند تخصيص 
ارز تاثيري در تنظيم بازار و كنترل قيمت نهايي كالا ندارد. 

شوراي رقابت: خودروسازان 
اسناد در رهن مشتريان را آزاد كنند

ش��وراي رقابت اعلام كرد: خودروس��ازان مكلفند اسناد 
خودروهايي را كه بر اس��اس مصوبه هاي گذشته اين شورا 
در رهن هستند، آزاد كنند. شوراي رقابت در جلسه پانصد و 
هفتاد چهارم )۵۷۴( خود تأكيد كرد: در راستاي مفاد مصوبه 
۵۷1 شوراي رقابت مورخ دوم خرداد 1۴۰2 مبني بر حذف 
بند ۷ ماده ۴ دستورالعمل ۵۴۳ شوراي رقابت مورخ يازدهم 
بهمن 1۴۰1، با توجه به منتفي شدن موضوع، خودروسازان 
مكلفند اسناد خودروهايي كه بر اساس مصوبه هاي گذشته 

شوراي رقابت در رهن هستند را آزاد كنند.

افتتاح پروژه هاي
 ۳۰۲۰  ميلياردي در ارس

مجيد كياني مديرعامل س��ازمان منطقه آزاد ارس از 
افتتاح چند پروژه در حوزه اقتصادي و عمراني در ارس 
همزمان با س��فر هيات محترم دولت خبر داد و اظهار 
كرد: آخر هفته جاري پروژه س��رمايه گذاري 1۹2۰ 
ميلي��ارد ريالي صنايع غذايي ب��رادران نظري افتتاح 
مي شود كه اشتغالزايي براي 1۵۷ نفر را درپي خواهد 
داش��ت.  به گزارش روابط عموم��ي و امور بين الملل 
سازمان منطقه آزاد ارس، مديرعامل سازمان منطقه 
آزاد ارس افزود: اين پ��روژه در طول ۹ ماه اخير آغاز و 
به بهره برداري رس��يده و از ظرفيت توليد سالانه 11 
هزار تن انواع كي��ك، پن كيك، دونات و س��اير انواع 
شيريني آردي برخوردار اس��ت. مديرعامل سازمان 
منطقه آزاد ارس با اش��اره به افتتاح رس��مي باند دوم 
جلفا - مرند، كيلومتر 2۸ تا ۳۴ همزمان با حضور وزير 
محترم اقتصاد و دارايي، خاطرنشان ساخت: اين پروژه 
قبل از شروع س��فرهاي نوروزي به صورت آزمايشي 
زير بار ترافيك رفت و با تكميل نواقص رس��ما افتتاح 
خواهد ش��د. مجيد كياني ادامه داد: سازمان منطقه 
آزاد ارس براي اج��راي پروژه مذك��ور ۶۰۰ ميليارد 
ريال هزينه كرده و با پيش��رفت ۵۰ درصدي در كمتر 
از ۶ ماه آن را به پايان رساند.  كاهش ترافيك، تسهيل 
ترانزيت كالا و از همه  مهم تر كاهش سوانح رانندگي 
از مزاياي اين پروژه كليدي است كه از اهميت زيادي 
براي اهالي و سرمايه گذاران برخوردار مي باشد. كياني 
افتتاح رسمي راه اصلي و دو دستگاه ميدان همسطح 
حد فاصل خيابان ساحل تا بلوار كليسا به انضمام پل 
رودخان��ه دره ديز را ديگر پروژه مهم س��ازمان عنوان 
كرد و يادآور ش��د: پروژه عمراني فوق با اعتباري بالغ 
بر ۵۰۰ ميليارد ريال به بهره برداري خواهد رس��يد و 
مهم ترين كاركرد آن رفع گلوگاه ترافيكي منتهي به 
كليساي سنت استپانوس و مراكز خريد محدوده جلفا 
در ايام پيك ورود مسافران است. وي ادامه داد: پروژه 
مذكور به سبب اهميت آن در كاهش ترافيك، در يك 
سال اخير احياء شد و جهت بهره مندي ارس وندان و 
گردشگران زير بار ترافيك مي رود. مديرعامل سازمان 
منطقه آزاد ارس در پايان تصريح كرد: 12 پروژه ديگر 
در بخش هاي صنايع، كشاورزي و عمراني با اعتباري 

بالغ بر ۴۶۰۰ ميليارد ريال آماده افتتاح شده است.

پژو ۲۰۷ با موتور ۲۰۶  هم
ارزان نشد

اعلام قيمت جديد پژو 2۰۷ نشان مي دهد، خبري 
از ارزاني اين خ��ودرو آن هم با نصب موتور 2۰۶ بر 
روي اين خودرو نيس��ت. به گزارش تسنيم، ايران 
خودرو امروز در فراخوان مرحله نهم اولويت بندي 
س��امانه يكپارچه فروش خودرو قيمت جديد پژو 
TU۳ 2۰۷ را اع��لام كرد. در اطلاعيه ايران خودرو 
قيمت پژو TU۳( 2۰۷( ۳2۳ ميليون و ۸۰۳ هزار 
و ۷۰۰ تومان اعلام شده است، اما نكته قابل توجه 
اينجاس��ت ايران خودرو قرار است موتور پژو 2۰۶ 
كه قبلًا در اين شركت توليد مي شد و امروز با توقف 
توليد روبه رو شده است را براي كاهش قيمت تمام 
ش��ده بر روي پژو2۰۷ نصب كنند اما اعلام قيمت 
جديد اين خودرو نش��ان مي دهد خبري از ارزاني 
2۰۷ آنهم با نصب موت��ور 2۰۶ بر روي اين خودرو 
نيست.  ايران خودرو پيش از اين پژو 2۰۷ دنده اي 
فرمان هيدروليك با موتور TU۵ را به قيمت ۳1۰ 
ميليون تومان و پژو 2۰۷ دنده اي با فرمان برقي با 

موتور TU۵ را ۳1۸ ميليون تومان عرضه مي كرد.

در برنامه هفتم، اهداف و راهبردها 
با يكديگر همخواني ندارند

مشاور عالي اتاق تهران معتقد است: اهداف تعيين شده 
در برنامه هفتم توس��عه با راهبردهاي در نظر گرفته 
شده در اين برنامه همخواني ندارند. مشاور عالي اتاق 
تهران معتقد است: اهداف تعيين شده در برنامه هفتم 
توسعه با راهبردهاي در نظر گرفته شده در اين برنامه 
همخواني ندارند. ابراهيم بهادراني، مش��اور عالي اتاق 
تهران گفت: اهدافي كه در برنامه هفتم در نظر گرفته 
شده با واقعيت ها و شرايط اقتصادي امروز كشور تناسبي 
ندارد. او در گفت وگو با اتاق ايران آنلاين با اشاره به نرخ 
رشد اقتصادي ۸ درصدي برنامه هفتم افزود: اين هدف 
در حالي در نظر گرفته ش��ده كه رشد اقتصادي ما در 
طول اجراي سه برنامه گذشته 1.۸ درصد بوده است. به 
اعتقاد من اين هدف محقق نمي شود مگر اينكه تغييرات 
كلي در كشور به وجود بيايد؛ مثلًا تحريم ها از بين برود و 
سياست گذاري ها به گونه اي باشد كه اشتباهات گذشته 
تكرار نشوندو فضاي كسب و كار به طور كلي اصلاح شود.  
بهادراني با بيان اينكه تغييرات اساسي در سياست ها و 
رويكردها در برنامه هفتم توسعه ديده نمي شود گفت: 
به عن��وان مث��ال در حالي تحقق2.۸ درصد از رش��د 
اقتصادي از محل بهره وري در اين برنامه در نظر گرفته 
ش��ده كه در دو دهه گذشته بهره وري ما منفي يا صفر 
بوده است. همچنين در حالي كه رشد سرمايه گذاري 
ما منفي بوده اما در اين برنامه 21 درصد رشد براي آن 
در نظر گرفته ش��ده است؛ اما در متن برنامه مشخص 
نيست منابع لازم براي اين رشد به صورت دقيق از چه 
محل ها و به چه ميزان تامين خواهد شد.  او با تأكيد بر 
اينكه بخش خصوصي نياز به ريلي دارد كه بتواند واگن 
توليد را حركت بدهد بيان كرد: با سياست گذاري هاي 
امروز كشور اين امكان فراهم نيست. اگر قرار است واقعاً 
نقش بخش خصوصي در تحقق رشد اقتصادي پررنگ 
ش��ود علاوه بر مساعدتر شدن فضاي كسب وكار، بايد 
مساله تحريم ها مديريت و حل شود. همين طور ارتباط 
سيستم بانكي ما با دنيا برقرار شود. عدم حل اين مسائل 
هزينه مبادله زيادي را به كشور تحميل مي كند. اما در 
برنامه هفتم هيچ كدام از اين مس��ائل به صورت قابل 
حصول ديده نشده است. بنابراين به اعتقاد من اهداف 

و راهبردها در اين برنامه با يكديگر همخواني ندارند.

اتاقايران:توليدكنندگانبرايتامينمواداوليه،ارزموردنيازراازبازارآزادميخرند

بازگشت رونق به توليد با ريسك

حسينطاهرمحمدي،رييساتاقاصنافايرانشدرييسانجمننظارتبرانتخاباتاتاقايرانخبرداد
معرفيهياترييسهجديداتاقاصنافانتخابهياترييسهاتاقايرانچهزمانياست؟

ريي��س انجمن نظ��ارت ب��ر انتخابات ات��اق ايران 
مي گويد ك��ه تنها چند گام تا نهايي ش��دن فرايند 
انتخاب��ات اتاق بازرگاني و تعيي��ن رييس و اعضاي 
هيائ رييس��ه باقي مانده است. حسين مير محمد 
صادقي درباره آخرين وضعيت انتخابات در اتاق هاي 
بازرگاني سراسر كش��ور، توضيح داد: خوشبختانه 
انتخابات در اكثر قريب به اتفاق اتاق هاي بازرگاني 
سراسر كشور تاييد ش��د و با برگزاري جلسه هيات 
نمايندگان، رييس و اعضاي هيات رييسه اين اتاق ها 
نيز مشخص ش��دند. تنها اتاقي كه هنوز تكليفش 

مشخص نيست اتاق بازرگاني آبادان است.
 او درباره اتاق آبادان تصريح كرد: با توجه به فرايند 
نظارتي انجام شده، انتخابات اتاق آبادان ابطال شد 
و ما برنامه ريزي كرديم تا بار ديگر فرايند انتخابات 
در دستور كار قرار گيرد. در آخرين تحول، حدود ۳۰ 
نفر نامزد در بخش هاي مختلف اتاق بازرگاني آبادان 
نامزد ش��ده اند اما يك مشكلي وجود داشت آن هم 
اينكه در بخش معدن تنها يك نامزد داشتيم كه از 
نظر قانون انتخابات درست نيست و پيگيري هايي 
انجام شد تا در اين بخش نيز حداقل دو برابر ظرفيت 

موجود، نامزد ثبت نام كرده داشته باشيم.

 رييس انجمن نظارات بر انتخابات اتاق ايران افزود: 
طب��ق برنامه ريزي هاي انجام ش��ده، در تاريخ 2۰ 
خرداد ماه انتخابات اتاق بازرگاني آبادان نيز برگزار 
مي ش��ود و نماين��دگان هيات نظارت ب��راي تاييد 
برگزاري و ش��مارش آرا در آب��ادان حضور خواهند 
داش��ت و در همان روز ش��مارش آرا انجام ش��ده و 
نامزده��اي برگزيده معرفي مي ش��وند. ميرمحمد 
صادقي درباره آخرين وضعيت معرفي هيات رييسه 
و رييس جدي��د اتاق بازرگاني ايران نيز گفت: ما در 
روزهاي ابتدايي خ��رداد ماه، نام ۴2 نامزد عضويت 
در هيات رييسه را به وزارت اطلاعات ارسال كرديم 
و آنها بر اساس متن قانون، پس از 1۰ روز كار نتيجه 

استعلامات لازم را اعلام مي كنند.
 از اين رو احتمالا در روزه��اي ابتدايي هفته آينده 
اين نام ها مش��خص خواهند ش��د و ما آنها را اعلام 
مي كني��م. وي افزود: از اين رو با مش��خص ش��دن 
فهرست نهايي نامزدها، در جلسه هيات نمايندگان 
اتاق بازرگاني ايران كه در روز 2۸ خرداد ماه امسال 
برگزار مي شود، احتمالا تصميم گيري براي رياست 
و اعضاي هيات رييسه اتاق بازرگاني در دستور كار 

قرار خواهد گرفت.

در پي نشست تعيين س��مت اعضاي هيات رييسه دوره 
هشتم اتاق اصناف ايران به تاريخ يكشنبه، ۳1 ارديبهشت 
1۴۰2 كه با حضور غلامعلي مه��دوي دبير هيات عالي 
نظارت بر سازمان هاي صنفي كشور برگزار شد، با توجه 
به انتخابات داخلي انجام ش��ده، تركي��ب اعضاي هيات 
رييسه دوره هش��تم اتاق اصناف ايران در چارچوب ماده 
1۴ آيين نامه اجرايي تبصره 2 ماده ۴2 قانون نظام صنفي 
مشخص شد و حسين طاهر محمدي به عنوان رييس اتاق 
اصناف ايران انتخاب شد. به گزارش پايگاه اطلاع رساني 
اتاق اصناف ايران، بر اساس تبصره ماده مذكور، اعتبارنامه 

اعضاي هيات رييسه دوره هشتم اتاق اصناف ايران پس از 
گذشت 1۰ روز از سوي دبير هيات عالي نظارت صادر شد 
و از ديروز چهارشنبه مورخ 1۷ خرداد 1۴۰2 هيات رييسه 
جديد ضم��ن دريافت اعتبارنامه خويش، با تركيب ذيل 
فعاليت خود را آغاز كردند:  براساس اين گزارش، حسين 
طاهرمحمدي، رييس، عليرضا رعنايي، نائب رييس اول، 
علي توسطي، نايب رييس دوم، عبدالله توانگر، دبير، مهدي 
امي��دوار، خزانه دار، مجتبي صفايي، عضو و قاس��م نوده 
فراهاني، نماينده وزارت صمت و عضو، به عنوان اعضاي 

هيات رييسه جديد اتاق اصناف ايران انتخاب شدند. 
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خبرروز

توزيع »فاكتور ۸ « و تلاش هلال احمر براي رفع نياز بيماران  هموفيلي
مديرعامل سازمان تداركات پزشكي جمعيت هلال احمر از توزيع فرآورده هاي خوني فاكتور ۸ در سراسر كشور توسط مجموعه سهاهلال 
خبر داد. عليرضا عس��كري، گفت: براي اولين بار شركت پخش سهاهلال اقدام به توزيع فرآورده خوني فاكتور ۸ در داروخانه هاي سراسر 
كشور كرد. او افزود: شركت پخش سهاهلال براي نخستين بار طبق برنامه سهميه بندي سازمان غذا و دارو مبادرت به توزيع بالغ بر ۸ هزار 
و ۸۰ عدد فرآورده خوني فاكتور ۸ در داروخانه هاي سراسر كشور كرده است. عسكري خاطرنشان كرد: ارزش تقريبي اين ميزان فرآورده 
خوني كه به منظور كمك به بيماران هموفيلي در اختيار مراكز درماني و داروخانه هاي منتخب سازمان غذا و دارو قرار مي گيرد، حدود ۲۰۰ 
ميليارد ريال اعلام شده است. همچنين مقادير قابل توجهي از فرآورده خوني فاكتور ۹ نيز توسط شركت پخش سهاهلال تامين شده است.

رويداد

هوب��ره پرن��ده اي در معرض خطر انقراض اس��ت، 
برآوردي كه از جمعيت آن در كش��ور ش��ده نشان 
مي دهد كه بين ۳ تا ۵ هزار قطعه موجود است، اين در 
حالي است كه در ۱۰ سال گذشته ۷۰۰ قطعه كشف 
شده و قطعا چند برابر آن هم به صورت قاچاق از كشور 
خارج شده است. ايران به دليل موقعيت جغرافيايي و 
اقليمي كه دارد از تنوع زيستي بالايي چه در خشكي 
و چه در دريا برخوردار است، براساس آخرين آمارها، 
هزار و ۱۴۰ گونه جانوري اعم از پستانداران، پرندگان، 
خزندگان، دوزيس��تان و ماهيان آب  هاي داخلي در 
اكوسيس��تم هاي خش��كي و آب  هاي داخلي ايران 
شناسايي شده، به علاوه حدود ۶۵۰ گونه ماهي در 
آب هاي دريايي شناسايي شده است، اما به رغم غناي 
گونه اي قابل ملاحظه، بيش از ۷۰ گونه از رده هاي 
جانوري كش��ور در فهرست س��رخ اتحاديه جهاني 
حفاظت )IUCN( قرار دارد و از گونه هايي همچون 
شير ايراني و ببر مازندران امروز جز نامي باقي نمانده 
و در كمتر از يك قرن گذشته منقرض شده اند و اگر 
براي حفاظت گونه هاي ارزشمند و در خطر انقراض 
مثل گورخر ايران��ي، يوزپلنگ ايراني، هوبره، ميش 
مرغ، خرس سياه و گوزن زرد اقدام لازم صورت نگيرد 
در آينده اي نه چندان دور شاهد انقراض اين گونه ها 

در كشور خواهيم بود.

    رويكرد محيط زيست
 حفاظت مشاركتي است

معاون محيط زيست طبيعي و تنوع زيستي سازمان 
حفاظت محيط زيست گفت: يكي از مسائلي كه تنوع 
زيستي را تهديد مي كند، قاچاق حيات وحش است، 
ما در كشور هم ورود و هم خروج حيات وحش را به 
صورت قاچاق داريم، بسياري از گونه هاي زينتي كه 

اكنون در تهران هم به وفور خريد و فروش مي شوند 
به صورت قاچاق صورت مي گيرد، بيشتر اين گونه ها 
مشمول كنوانسيون سايتيس هستند يعني خريد و 
فروش آنها غيرمجاز است كه از مرزهاي شرقي كشور 
وارد و در داخل خريد و فروش مي ش��وند، در برخي 
موارد هم شاهد هستيم كه اصناف مجوزهايي را به 
واحدهاي پرنده فروشي و مراكز مرتبط مي دهند كه 
براي محيط زيست مشكل ايجاد مي كنند. حسن 
اكب��ري اف��زود: در زمينه قاچاق حي��ات وحش در 
برخي ش��هرها به ويژه تهران مشكل حادي داريم، 
سازمان محيط زيست به تنهايي از عهده كنترل آن 
بر نمي آيد، از طرفي خروج حيات وحش را هم داريم 
مخصوصا پرندگان ش��كاري و پرنده اي به نام هوبره 
كه بسيار مورد توجه كشورهاي عربي است، هوبره به 
سمت كشورهاي عربي حاشيه خليج فارس قاچاق 
مي شود كه تاكنون با اين مساله برخورد مناسبي هم 
نداشتند البته تا حالا آنچنان رايزني هم با هم نداشتيم 
بر اين اساس تاكنون تعداد زيادي از پرندگان شكاري 
در معرض خطر انقراض ما مانند بالابان يا شاهين كه 
گونه هاي بسيار ارزشمندي هستند يا هوبره از كشور 

به سمت كشورهاي عربي خارج شدند.

   خطر انقراض هوبره
او ادام��ه داد: همچني��ن قاچاق برخ��ي از گونه ها 
مخصوصا آنهايي كه در باغ وحش ها تكثير مي شوند 
را به سمت غرب و كشوري مانند عراق داريم كه در 
اين زمينه هم امسال قصد داريم يك سري مراودات، 
جلسات و آموزش هايي را با نيروي انتظامي، گمرك 
و برخي مراجع ديگر داشته باش��يم. اكبري درباره 
آمار كش��فيات هوبره گفت: كشفيات هوبره را سال 
گذشته محاسبه كرديم كه نش��ان داد در ۱۰ سال 

گذشته حدود ۷۰۰ قطعه هوبره توسط محيط زيست 
كشف شده كه حتما چندين برابر اين عدد از كشور 
خارج شده اس��ت، هوبره پرنده اي در معرض خطر 
انقراض است، برآوردي كه از جمعيت آن در كشور 
شده نشان مي دهد كه بين ۳ تا ۵ هزار قطعه موجود 
اس��ت، از اين جمعيت ۷۰۰ قطعه فقط كشف شده 
كه نش��ان مي دهد قاچاق چه ضربه اي به جمعيت 
هوبره وارد مي كند، يا درباره پرندگان ش��كاري هم 
وضعيت همينطور است، بالابان هم جزو گونه هاي 
بحراني است يعني بسيار در خطر انقراض قرار دارد 

كه متاسفانه قاچاق آن زياد است.

    قاچاق پرندگان به كشورهاي عربي
اكبري با بيان اينکه تعداد زيادي از پرندگان شكاري 
در معرض خطر انقراض مانند بالابان يا شاهين كه 
گونه هاي بسيار ارزشمندي هستند يا هوبره از كشور 
به سمت كشورهاي عربي خارج شدند تاكيد كرد: 
اطلاع رساني از وضعيت گونه ها و آگاهي از ضربه اي 
كه قاچاق به جمعيت اين حيوان��ات وارد مي كند، 
مي تواند تا حد زيادي جلوي قاچاق را بگيرد كه در اين 
حوزه رسانه ها مي توانند به ما كمك كنند، به عنوان 
مثال خيلي از مردم بدون آگاهي مثلا پرنده اي مانند 
كاسكو را خريداري مي كنند و بعد با محيط زيست 
به مشكل برمي خورند چون هر گونه خريد و فروش 
حيوانات وحشي يا با نژاد وحشي بايد با مجوز محيط 
زيست انجام شود. اكبري گفت: با توجه به اهميت 
موضوع درباره برخي از گونه ها يك سري مطالعات 
را آغاز كرديم كه براي ما بس��يار مهم است، طبيعي 
است كه بايد زيستگاه مناسبي پيدا و يك بخشي از 
جمعيت اين گونه هاي در حال انقراض را به آن منتقل 

كنيم تا تنوع ژنتيكي افزايش يابد.

كشف ۷۰۰  قطعه هوبره در ۱۰ سال گذشته 
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

گول زندگي دروغين 
مجازي را نخوريم

 نرخ بهره حقيقي 
و نوسانات مسكن

 فرض كنيد از كودكي به كشيدن نقاشي علاقه مند 
بوديد و در روياهايتان تابلوهايي كشيده بوديد كه براي 
ديدن آن در نمايشگاه صف كشيده بودند اما در واقعيت 
هنوز خيلي راه نرفته داريد و وجود همكلاسي هايي كه 
عملكردشان خيلي بهتر از شماست، اميد و انگيزه تان 
را مي دزدد و به مرور روياها كمرنگ و محو مي شوند تا 
در نهايت دست از كشيدن نقاشي برمي داريد! همين 
مثال در رش��ته هاي ورزش��ي و هنري و درس و كلا 
زندگي هم تكرار مي شود چرا كه هميشه آدم هايي 
هس��تند كه از نظر ش��ما بهتر كار مي كنند وشايد 
نابغه اند... زندگي كردن با ش��اخص هاي »ترين« و 
مقايسه با افراد ديگر، باعث شده تا لذتي كه از كشيدن 
نقاشي، ورزش كردن يا هر رشته و فعاليتي ديگر را كه 
داشتيم را با دست هاي خودمان خفه كنيم تا خفت 
معمولي بودن را تحمل نكنيم! دنياي  ترين هايي كه 
لازمه اش قرباني كردن خود زندگي است! اما حقيقت 
ماجرا اين است معمولي بودن شجاعت مي خواهد و 
»ترين«ها اغلب در هراس زندگي مي كنند. ترس از 
سقوط به دنياي آدم معمولي ها. و اين ترس انقدر قوي 
هست كه مي تواند حتي لذت زندگي، نوشتن، درس 
خواندن، نقاشي كشيدن، ساز زدن، خوردن، نوشيدن 

و پوشيدن را از آنها بگيرد!

 خودرو - زماني كه نرخ ها صعودي هستند - اين نوع 
تصميمات هم كمكي به حل مش��كلات نمي كند. 
در واق��ع بانك مركزي س��نجه را از اقتص��اد ايران 
برداشته و تصور مي كند با برداشتن سنجه، مشكلات 
كاهش پيدا مي كند. مانند اينكه سازمان هواشناسي 
دماي هوا را اعلام نكند با اي��ن تصور كه عدم اعلام 
دم��اي هوا باعث كاهش و تعادل در دما ش��ود! تنها 
راهكار حل اين مش��كل در حوزه داخلي آن اس��ت 
كه بانك مركزي سياس��ت هاي پولي خود را تغيير 
داده از سياست هاي پولي انبساطي فعلي به سمت 
سياست هاي پولي انقباضي برود. دولت بايد كمك 
كند تا رشد اقتصادي ايجاد شود. مجموعه اين گزاره ها 
هم بدون برداشته شدن تحريم ها امكان پذير نيست 
و بايد تحريم ها برداشته شوند تا بتوان نسبت به بهبود 
وضعيت اقتصادي اميد داشت. اما حركت در مسير 
سياس��ت هاي انقباضي يعني افزايش نرخ بهره بر 
اساس مدل بازار باز به گونه اي كه بازار اقدام به كشف 
قيمت واقعي كند. اين كش��ف قيمت نه به صورت 
دس��توري و بخشنامه اي بلكه به صورت واقعي بايد 
تعيين شود. فعالان اقتصادي و سرمايه گذاران هم بر 
اساس اين نرخ واقعي اقدام به برنامه ريزي در خصوص 
چشم انداز آينده كنند. مجموعه اين گزاره ها هم بدون 
حل مشكل تحريم ها و احياي برجام به ثمر نمي رسد.

 نحوه محاسبه حقوق بازنشستگي در برنامه هفتم
معاون اقتصادي سازمان تامين اجتماعي نيروهاي 
مسلح كشور )س��اتا( توضيحاتي را در مورد نحوه 
محاسبه حقوق بازنشستگي و همچنين مولدسازي 
دارايي هاي س��اتا ارايه كرد. كامران پورمحمدي 
اظهار كرد: دو صندوق تامي��ن اجتماعي نيروي 
مس��لح و صندوق كش��وري ح��دود ۱۰ ميليون 
مشترك دارند و پرداخت به موقع حقوق از اولويت 
بالايي برخوردار اس��ت؛ در اين راستا از ابزارهاي 
مختلفي براي پرداخت حقوق به موقع اس��تفاده 
مي ش��ود و گروه مالي مهرگان يكي از اين ابزارها 
اس��ت. او بر لزوم مولدسازي دارايي هاي غيرمولد 
مجموعه تامين اجتماعي تاكيد كرد و گفت: نرخ 
بهره وري در كشور پايين است و براي مولدسازي 
بايد نگاه بهره وري نسبت به خدمات داشته باشيم. 
مولدسازي از سال گذشته يكي از اهداف سازمان 
تامين اجتماعي بوده اس��ت، بسياري از دارايي ها 
ك��ه در مالكيت دولت هس��تند، نمي توانند مولد 
باشند. پورمحمدي در پاسخ به سوال ايسنا در مورد 

احتمال تغيير نحوه محاسبه حقوق بازنشستگي 
در برنام��ه هفتم گف��ت: در برنام��ه هفتم تغيير 
محاسبه ميانگين حقوقي بازنشستگان پيش بيني 
شده اما اين موضوع هنوز به سازمان ما ابلاغ نشده 
است، بر اين اساس پيش بيني شده كه ميانگين 
۲۴ ماه تبديل به ۶ س��ال ش��ود، اما از آنجايي كه 
هنوز ابلاغ رسمي نشده است، نمي توان نظر قطعي 
داد. بعضا ديده مي شود در طول يك سال افزايش 
حقوق صورت مي گيرد و باعث مي شود صندوق ها 

دچار تنش شوند.

كشف بيش از ۴۰ ميليون داروي غيرمجاز
 از انبارهاي داروفروشان فضاي مجازي

ريي��س پليس فتاي ته��ران بزرگ ضم��ن تاكيد بر 
برخورد قاطع پليس با فروشندگان غيرمجاز دارو در 
فضاي مجازي گفت در يك هفته گذشته بيش از ۴۰ 
ميليون عدد داروي غيرمج��از از انبارهايي كه محل 
نگهداري دارو براي فروش در بازارهاي سياه مجازي 
بود، كشف شد. به گزارش پايگاه اطلاع رساني پليس 
فتا، س��رهنگ داود معظمي گودرزي، رييس پليس 
فتاي پايتخت در تش��ريح جزيي��ات اين خبر اظهار 
داشت: در راس��تاي مبارزه با فروشندگان غيرمجاز 
دارو در فضاي مجازي و ط��ي رصدهاي اطلاعاتي از 
ارتباطات چرخه توزيع غيرمجاز دارو توسط مجرمين 
و به كارگيري اقدامات فني، تيم هاي متعددي كه در 
قالب يك شبكه مرگ بار مسووليت توزيع گسترده در 
سراسر كشور را داشتند، شناسايي شدند. او با اشاره 
به فروش دارو توس��ط اين شيادان در بازارهاي سياه 
مجازي با قيمت هاي نجومي تصريح كرد: پليس همه 
توان خود را براي برخورد قاطع با سودجوياني كه در 
اين ش��رايط با فرصت طلبي فقط به فكر منافع خود 
هستند، گذاشته است، در اين پرونده نيز كارشناسان 
پليس فتا با اقدامات شبانه روزي و تلاش هاي بي وقفه، 
پس از تش��ريفات قضايي و شناسايي محل اختفاي 
متهمان، موفق به دستگيري هر دو نفر مجرم شدند. 
معظمي گودرزي ادامه داد: در بررسي انبار غيرمجاز 
متعلق به اين افراد بيش از ۲۲ ميليون عدد از داروهاي 
كمي��اب و ناياب كه مورد نياز رون��د درماني بيماران 
بود كشف شد و در مجموع طي عمليات هاي متعدد 
پليس فتاي فرماندهي انتظامي تهران بزرگ در هفته 

گذش��ته، چهار نفر در قالب دو تيم مجزا دس��تگير 
ش��دند و بيش از ۴۲ ميليون ع��دد داروي غيرمجاز 
كشف ش��د. رييس پليس فتاي تهران بزرگ با بيان 
اينكه تعداد زيادي از اين داروها در شرايط نامطلوب 
و غيراس��تاندارد نگهداري مي شدند يا تاريخ مصرف 
گذشته بودند، افزود: مجرمين فرصت طلب فقط به 
فكر منفعت خود هستند و نه تنها مشكلات هموطنان 
بيمار كوچك ترين اهميتي ب��راي آنها ندارد، بلكه با 
سوءاستفاده از هويت ش��هروندان اقدامات مجرمانه 
خود را پيش مي برند. پليس نيز بنا بر وظيفه ذاتي خود 
و مطابق قانون با افرادي كه جان مردم را بازيچه اهداف 
شوم خود قرار مي دهند، برخورد خواهد كرد. معظمي 
گودرزي به ش��هروندان توصيه كرد: به هشدارهاي 
پليس توجه كنيد و داروهاي موردنياز خود را از طريق 
مراكز درماني مورد تاييد و داروخانه هاي معتبر تهيه 
كنيد و درصورت مشاهده هرگونه مساله مشابه و موارد 
مشكوك، موضوع را از طريق مركز فوريت هاي سايبري 
به شماره تلفن ۰۹۶۳۸۰ يا سايت پليس فتا به نشاني 

www.cyberpolice.ir   با ما در ميان بگذاريد.

جاي خالي خانواده محوري در طرح تغيير ساعت كار

تغيير ساعت كاري ادارات؛ طرحي با چالش هاي فراوان
تعادل|

 طرح تغيير ساعت كاري ادارات آغاز شده 
اس��ت و در همين مدت كوتاه مش��كلات 
زيادي را براي كارمندان به وجود آورده اس��ت. اين تغيير 
س��اعت كار براي صرفه جويي در مص��رف انرژي عنوان 
شده است. اما مساله اينجاست كه طرح مورد نظر چقدر 
كارشناس��ي ش��ده و تا چه ميزان جوانب مربوط به آن 
بررسي شده است. بس��ياري از افراد شاغل داراي فرزند 
هس��تند، مدارس تعطيل شده است اما تكليف والديني 
كه فرزندان خود را به مهد كودك مي س��پارند چيست، 
اين تغيير ساعت كاري چقدر مي تواند در روند زندگي آنها 
تغيير ايجاد كند، اينكه بسياري از ادارات و مراكز دولتي 
فاقد مهدكودك هاي متمركز هستند و والدين مجبورند 
بچه هايش��ان را در مهدكودك هاي ديگر ثبت نام كنند، 
باعث بروز چه مش��كلاتي مي شود. مساله اينجاست كه 
دولت بدون در نظر گرفتن چنين مشكلاتي طرح تغيير 
ساعت كلي كشور را به تغيير ساعت كاري تبديل كرده اما 

جوانب آن را در نظر نگرفته است. 

   جاي خالي خانواده محوري 
در طرح تغيير ساعت كار

هنوز هيچ كدام از مس��وولاني كه به طرح تغيير ساعت 
كار ادارات در فصل تابس��تان راي داده اند، در مورد اينكه 
چه ميزان خانواده محوري در اين طرح لحاظ شده است 
پاسخي نداده اند. خانواده ها از همين حالا براي تابستان 
و چگونگي هماهنگي بين كار و مراقبت از فرزندان خود 
دچار سرگرداني ش��ده اند.  رييس سازمان ملي تعليم و 
تربيت كودك نيز با بيان اينكه چه تدبيري براي والدين 
شاغل به ويژه مادران شاغل و محصل كه بايد ۶ صبح به 
محل كار بروند انديش��يده شده است؟ از اين طرح انتقاد 
كرد. مجتبي همتي فر افزود: تصميم گرفته شد در سه 
 ماهه اوج گرما ساعت ادارات تغيير كند. من از اينكه چقدر
 خانواده محوري در اين سياس��ت لحاظ شده، بي اطلاع 
هستم اما شواهد نشان مي دهد توجه لازم به اين مساله 
نشده اس��ت. در خصوص بخش پيش دبستاني كه سال 
تحصيلي تمام ش��ده اس��ت، اما ما در آيين نامه ها براي 
مراك��زي كه خدم��ات تربيتي يا كم��ك مراقبتي ارايه 
مي دهند ابلاغ كرديم كه سقف زمان را مراكز بايد رعايت 

كنند، با اين وجود هنوز توصيه اي نكرديم چون تكليف 
كشور در اين بخش هنوز مشخص نيست. بايد در قوانين 
بالا دست اين مساله حل شود تا ما در قوانين پايين دست 
اينها را اعمال كني��م. همتي فر در عين حال توضيح داد: 
هرچند آغاز كار از س��اعت ۶ صبح دشواري هايي را دارد 
اما ديدگاه من اين است كه ادارات با جدي گرفتن ايجاد 
كودكستان ها در جوار ادارات موضوع ماده ۲۲ قانون جواني 

جمعيت، مي توانند بخشي از اين مساله را حل كنند.

   سرگرداني والدين و كودكان 
جالب اس��ت بدانيد اين طرح بارها و بارها از سوي دولت 
در سال هاي مختلف مطرح ش��ده است، هم در سال ۸۸ 
هم در س��ال ۹۵ و در س��ال هاي ديگر، هر بار قرار بر اين 
بوده تا مهد كودك ها س��اعات پذيرش كودكان را تغيير 
دهند و به اين ترتيب والدين و به خصوص مادران شاغل 
در اين زمينه مشكلي نداشته باشند، اما هر بار اين طرح 
به دلايل مختلف شكست خورده اس��ت. حتي در سال 
۹۵ مهدكودك ها با اينكه سازمان بهزيستي به آنها ابلاغ 
كرده بود بايد ساعت كاري خود را تغيير دهند، از پذيرش 
كودكان در ساعت ۶ صبح سر باز زدند. مساله اينجاست 
طرحي كه سال ها مورد بررسي و ارزيابي بوده هيچگاه به 
مرحله فراهم آوردن زيرساخت هاي مناسب نرسيده است. 
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مي گويد: اين طرح فقط باعث سرگرداني والدين و كودكان 
اس��ت. اگر چنين طرحي سال ها در دستور كار بوده بايد 
تدبيري انديشيده مي ش��د تا مهدكودك هايي در جوار 
ادارات دولتي مش��غول به كار ش��وند. به اين ترتيب الان 
ديگر مش��كلي در اين زمينه وجود نداشت، اما از آنجايي 
كه اجرا ش��دن طرح ها و برنامه ها ب��دون در نظر گرفتن 
زيرساخت هاي مناسب به عادتي ديرينه در دولت ها تبديل 
شده است اين مشكل هم همچنان به قوت خود باقي است.

او در بخش ديگري از س��خنانش مي گويد: اصلا حتي 
اگر مساله مهدكودك ها حل شود آيا واقعا بيدا كردن 
بچه هاي زير سن مدرسه در ساعت ۵ صبح كار درستي 
است. ما از يك س��و مي خواهيم به مساله فرزند آوري 
بپردازيم و از سوي ديگر با اجرايي كردن برخي طرح ها 
اين ماجرا را سخت و سخت تر مي كنيم. چرا براي اجرايي 
ش��دن اين طرح ها از كارشناسان متخصص استفاده 

نمي شود، چرا از افرادي كه در اين حوزه هاي تخصصي 
فعاليت مي كنند، هيچ مشورتي گرفته نمي شود. 

   راهي براي خانه نشين كردن مادران
علي بروقني، فعال اجتماعي نيز در اين باره به »تعادل« 
مي گويد: بدبينانه ترين حالت اين است كه بگوييم اين 
طرح هم يك راه براي خانه نشين كردن مادران شاغل 
است. چرا كه به طور كاملي سنتي وظيفه نگهداري از 
فرزندان به عهده مادر اس��ت و اگر قرار باشد مادري با 
داشتن فرزند زير سن مدرس��ه به سر كار برود يا بايد 
كودك را هم��راه خود ببرد كه در بس��ياري از ادارات 
اين امكان وجود ندارد يا مجبور است براي نگهداري و 
مراقبت از فرزند خود در خانه بماند. مساله اينجاست كه 
چنين طرح هايي فقط به عنوان مسكن هايي هستند 
كه درد را از بين مي برند اما بيماري را درمان نمي كنند. 

   خواب آلودگي و فشار عصبي
شهلا مرتضوي، روانشناس نيز درباره تغيير ساعت كاري 
ادارات و تاثيري كه بر كارمندان مي گذارد مي گويد: مساله 
فقط مادران شاغل نيستند، مساله اينجاست كه اصلا چنين 
تغيير ساعتي چقدر مي تواند بر روح و روان افراد تاثير منفي 
بگذارد. در واقع كل سيستم زندگي فرد دچار تحول مي شود. 
با توجه به اينكه بسياري از افراد مسافت هاي قابل توجهي 
را بايد از محل زندگي تا محل كار خود طي كنند، ساعت 
بيدار شدن آنها به ۴ تا ۴ و ۳۰ دقيقه صبح مي رسد. از سوي 
ديگر هر فرد بايد به طور منظم بين ۷ تا ۸ ساعت خواب كافي 
داشته باشد. اين تغيير ساعت چقدر مي تواند ميزان خواب 
مفيد افراد را كاهش دهد؟  او مي افزايد: بي توجهي به چنين 
مسائلي در نتيجه تصميم هاي غير كارشناسي مي تواند 
كارايي افراد را به ميزان قابل توجهي كاهش دهد. مساله 
صرفه جويي در مصرف انرژي بسيار مهم است اما مد نظر 
قرار دادن سلامت جس��مي و روحي افراد هم مهم است و 
بايد به آن توجه كرد. اين روانشناس مي گويد: اگر كارمندان 
موفق نشوند ساعات خواب و بيداري خود را با ساعات كار 
خود منطبق كنند، احتمال افزايش نارضايتي شغلي بين 
برخي از آنان افزايش و نرخ ساعات مفيد كاري آنان كاهش 
پيدا مي كند. به اين ترتيب ميزان كيفيت خدماتي هم كه 

ارايه مي دهند به طرز چشمگيري پايين خواهد آمد.

   تغيير معادلات زماني والدين
سال ها پيش كه رفتن كودكان به مهدكودك ها مثل 
اين روز ها رايج نبود، بسياري از والدين شاغل چاره اي 
نداشتند به جز اينكه فرزندان خود را به خانه پدربزرگ 
و مادربزرگ يا حتي همس��ايه ها بسپرند. اين شرايط 
با افزاي��ش تعداد مهدكودك ها تغيير ك��رد و والدين 
بيشتري فرزندان خود را به مهدكودك ها مي سپارند. 
اما اگر قرار باشد ساعات كار ادارات تغيير كند، بار ديگر 
معادلات زمان��ي والدين به هم مي خ��ورد. چنان كه 
والدين كارمند مطرح كرده اند اينكه مهدكودك ها تا 
چه حد با والدين همكاري كنند يا حتي به علت افزايش 
ساعات صبحگاهي از والدين تقاضاي شهريه مضاعف 
كنند از مهم ترين موضوعاتي اس��ت كه باعث نگراني 
اين قشر شده است. حتي ش��ايد اين شرايط، برخي 
والدين را مجبور به دوركاري يا ترك شغل كند. به جز 
كارمندان، برخي از ارباب رجوع ادارات نيز در اين زمينه 
نگراني هايي دارند. با همه اين ها، نبايد فراموش كنيم كه 

وضعيت مراجعان ادارات نيز مهم است.

   مهدكودك ها 
زير بار تغيير ساعت نمي روند

فاطمه كارمند يكي از ادارات دولت��ي در اين باره به 
»تعادل« مي گويد: متاسفانه مهد كودكي كه فرزندم 
را در آن ثبت نام كرده ام زير بار تغيير س��اعت كاري 
نمي رود. به هر حال همه افراد كه كارمند نيس��تند 
و فرزندانشان را همان ساعت مقرر به مهد مي آورند. 
مهد كودك هايي هم كه با اين تغيير ساعت موافقت 
كرده ان��د، هزينه اضاف��ي از والدين طلب مي كنند و 
همين مساله باعث شده تا بسياري از مادران شاغل 
با مش��كل مواجه ش��وند.  او مي افزايد: از طرف ديگر 
بيدار كردن كودك ۴ س��اله س��اعت ۵ صبح بيشتر 
ش��بيه به كودك آزاري است. مس��اله اينجاست كه 
انگار هيچ كدام از مسوولان موافق با اين طرح كودك 
يا نوه خردسال ندارند و هيچ كدام از فرزندانشان مادر 
شاغل در ادارات دولتي نيستند وگرنه چطور ممكن 
است با اين مشكل مواجه باشند اما باز هم از اين طرح 

دفاع كنند.

   دغدغه هاي مراجعان ادارات دولتي
 از سوي ديگر ارباب رجوع ادارات معتقدند تغيير در 
ساعات ادارات دولتي باعث مي شود مجبور باشند براي 
رس��يدن به وقت اداري حتما يك روز كامل از شغل 
خودشان مرخصي بگيرند تا بتوانند پيش از ساعت 
۱۳ كار خود را انجام دهند. اين فرضيه با در نظر گرفتن 
اين نكته كه معمولا نظام كاغذبازي در برخي ادارات 
ساعت ها زمان مي برد كاملا قابل درك است. افزون بر 
اين، همانطور كه برخي كارمندان دولت از شهر هاي 
اطراف س��ر كار حاضر مي شوند، برخي مراجعان نيز 
از ش��هر هاي ديگر براي پيگيري امور اداري خود به 
مركز مراجعه مي كنند و اين افراد نيز به خصوص در 
مسير رفت با مش��كلاتي مواجه خواهند شد. با همه 
اينها بايد ديد طرح دولت كه البته به گفته مقامات، 
سال گذشته يك بار امتحان خود را با موفقيت پس 
داده، امس��ال چگونه اجرايي خواهد شد و كارمندان 
و مراجعان ادارات دولتي چه بازخوردي به ش��رايط 

جديد مي دهند.

گزارش


